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روزنامه صبح ایران

بخشدار محترم بخش خلجستان
بدینوسیله مراتب سپاس و قدردانی اهالی شریف شورای اسلامی و 

دهیاران بخش خلجستان را از زحمات جنابعالی در ایام نوروز و در مدیریت 
مدبرانه بحران سیلاب، اعلام و از اینکه با حضور شبانه روزی به همراه 

مسئولین روحیه امید را به اهالی منطقه هدیه نمودید 
نهایت تشکر را داریم.

جناب آقای فرج الهی

جمعی از شوراها و دهیاران  بخش خلجستان

پیام تشکر و قدردانی

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت  خبرداد

تحویل تمام خودروهای پیش فروش شده تا آخر مهرماه

ابولقاسم رئوفیان:

»برادر بزرگتری کردن« 
در جریان اصولگرا جواب نمی دهد

سرقت های خیابانی ، این روزها داد همه را درآورده است 

تجارت میلیاردی سرقت تلفن  همراه

قتل یک طلبه به ضرب گلوله در همدان 

دکتر فرشاد مؤمنی اقتصاددان هشدارداد

دستکاری قیمت   بنزین 
مشکلی را حل نمی کند

* کاری که احمدی نژاد با انرژی کرد نکنید
* از نظام تصمیم گیری حافظه زدایی می کنند

*  مشکل اصلی مصرف بالای انرژی است نه قیمت آن
* تمرکز بر تولید توسعه گرا و اشتغال مولّد راه برون رفت از مشکلات
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یک فعال سیاسی اصولگرا عنوان کرد: اینکه برخی ها 
بخواهند بردار بزرگتری کنند و برخی فکر کنند مثل 
دوره های گذشته محور تصمیم گیری شوند و در جمنا دور 
هم جمع شدند و اینطور ضربه زدند این ها جواب نمی دهد 
و ما در گذشته هم نتوانستیم نتیجه بگیریم. کسانی که 

سال های گذشته مهندسی می کردند اجازه دهند دیگران 
وارد میدان شوند.ابوالقاسم رئوفیان در گفت و گویی در 
پاسخ به این سوال که باتوجه به مطالبات معیشتی مردم 
مشارکت ملت را در انتخابات اسفندماه چطور ارزیابی 

می کنید؟، گفت: مهمترین مساله امروز ...

سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه با اشاره به واکنش احتمالی 
آمریکا  اخیر  اقدامات  به  واکنش  در  برجام  از  خروج  برای  ایران 
خاطرنشان کرد: برای خروج یا عدم خروج از برجام و زمان اجرای 
آن باید جوانب مختلفی بر اساس منافع ملی و مصالح کشور سنجیده 
شود، معتقدم اکنون، زمان مناسب و مساعدی برای اجرای چنین 
تصمیمی نیست.سید محمد علی حسینی با اشاره به لغو معافیت های 

نفتی برای خریداران نفت ایران از سوی آمریکا گفت....

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری گفت: برخی گرفتاری 
ها و مشکلات زنان که توسط این معاونت شناسایی شده، ناشی از 
نگرش ها و سلایق تحمیلی بر جامعه است. معصومه ابتکار روز شنبه 
در جمع خبرنگاران در مشهد افزود: برخی زنان با مشکلاتی مانند 
باز کردن حساب در بانک، عمل جراحی در بیمارستان یا مواردی 
از این دست مواجه می شوند که هیچ مقررات و قوانینی برای آن 

نوشته نشده است...

سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه:

زمان مناسبی برای 
خروج از برجام نیست

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری: 

مشکلات زنان نتیجه سلایق 
تحمیلی بر جامعه است 
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استاندار قم با تاکید بر لزوم مسئولیت پذیری دستگاه های مختلف استان برای ساماندهی امور 
جوانان، گفت: اگر دستگاه های اجرایی هیچ سهمی در این زمینه نداشته باشند، حضور آنها در 
جلسه ساماندهی امور جوانان ضرورتی ندارد و تنها اتلاف وقت است.بهرام سرمست روز شنبه در 
جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان در سالن امام جواد)ع( استانداری افزود: رویکرد تمام این جلسه 
ها باید بر اساس برنامه ریزی های علمیاتی با استفاده از خروجی پژوهش های دانشگاهی باشد تا با 
برنامه ریزی و چشم انداز ترسیم شده، سهم و برنامه دستگاه برای تحقق این برنامه ها تعیین شود.
وی با اعلام حمایت از مطالعات دانشگاهی در زمینه طلاق و آسیب های اجتماعی گفت: نیازمند 
برنامه عملیاتی برای کاهش طلاق در استان هستیم و این مطالعات در صورتی اثرگذار است که منجر 

به برنامه اجرایی شود. سرمست اضافه کرد: باید از ظرفیت دانشگاه های استان...

 دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به بررسی های دلائل طلاق در استان قم گفت: مهم ترین 
دلائل طلاق در قم عدم موفقیت زوجین در نحوه ارتباط با یکدیگر است.مهدی کاهه ظهر شنبه در 
نخستین جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان که در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری قم 
برگزار شد، بیان کرد: بر اساس مطالعات انجام شده بین دو نهاد بهزیستی و دادگستری که اخیراً 
صورت گرفته مشخص شده نگرش بانوان در 4 منطقه قم در مورد طلاق مثبت بوده و باید برای 
این مهم مطالعات و پژوهش های دقیقی انجام شود.وی با اشاره به اجرای برنامه هایی برای کاهش 
طلاق و سازش بین زوجین، افزود: »طرح مصلحین« با بهره گیری از 300 روحانی در استان قم اجرا 
شد و از طرح های موفقی بود که در آن یک روحانی موفق شده 2۵ درصد از زوج هایی که درخواست 

طلاق داشتند را به سازش منجر و از طلاق آن ها پیشگیری کند...

استاندار قم:

دستگاههای اجرایی درساماندهی 
امور جوانان مسئولیت پذیر باشند

دادستان قم  مطرح کرد

علت 59 درصد 
طلاق ها در قم 
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فشار حداکثری ترامپ 
محکوم به شکست است

ظریف در گفتگو با فاکس نیوز  هشدارداد

رئیس قوه قضائیه بر ضرورت احیای ظرفیت های 
قانونی دیوان عالی کشور و همچنین رسیدگی خارج 
از نوبت به پرونده هایی که موضوع آنها قلوب مردم را 

جریحه دار می کند، تاکید کرد. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در مراسم تکریم و معارفه 
رؤسای قدیم و جدید دیوان عالی کشور، با تبریک ایام 
ماه معظم شعبان و با اشاره به جایگاه دیوان عالی کشور 
در نظام قضائی تصریح کرد: نظارت دیوان، یک نظارت 
تشریفاتی نیست بلکه کاملًا واقعی است و آنچه که در 

قانون اساسی در خصوص نظارت دیوان عالی کشور آمده 
است، اطلاق دارد.رئیس قوه قضائیه، احیای ظرفیت های 
در  دقت  و  سرعت  محوریت  با  کشور  عالی  دیوان 
رسیدگی ها را مورد تاکید قرار داد و افزود: اصل و اساس 
همواره بر کیفیت رسیدگی ها در کلیه مراحل است و این 
امر به ویژه در دیوان عالی کشور و نسبت به پرونده هایی 
که به نحوی قلوب مردم را در یک منطقه جریحه دار 
کرده است، باید مورد توجه جدی باشد.ضمن قدردانی 
از تلاش های قضات دیوان، تاکید می کنم که رسیدگی 

خارج از نوبت به این قبیل پرونده ها، عین عدالت است 
و به هیچ عنوان خلاف عدالت نیست. آیت الله رئیسی با 
اشاره به نقش و جایگاه دادسرای دیوان عالی کشور در 
نظارت بر دادسراها نیز گفت: حضور دادیاران دادسرای 
دیوان در محاکم، نباید یک حضور تشریفاتی تلقی شود 
زیرا قانونگذار برای تبیین موضوع در تصمیم گیری های 

قضائی بر حضور دادیاران در محاکم تاکید کرده است.
رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: آنچه باید قضات 
تکرار  باشند،  دیوان عالی کشور در مورد آن حساس 
بی دقتی هاست. این امر به هیچ عنوان از سوی محاکم 
با چنین مواردی  اگر قضات دیوان  پذیرفته نیست و 
برخورد کردند، باید آسیب ها را شناسایی کنند تا این 
آسیب ها از طریق آموزش یا نهایتاً دادسرای انتظامی 
قضات، حل شود. بنابراین صرف نقض آرا نباید مد نظر 
باشد بلکه توجه به موارد بی دقتی برای رفع آسیب ها 
از ضروریات است.آیت الله رئیسی گفت: اگر میزان نقض 
آرای محاکم در دیوان عالی کشور کاهش پیدا کند، باعث 
افتخار و نشان دهنده کارآمدی محاکم، روزآمد شدن آنها 

و تسلطشان بر مسائل قضائی خواهد بود.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با تاکید بر ضرورت حضور 
افراد خبره و آشنا به قضا در محکمه، این امر را ضامن 
و  حکم  صدور  تحقیقات،  جریان  در  موازین  رعایت 
تصمیمات قضائی دانست و تصریح کرد: یکی از مهم ترین 
مسائلی که به اتقان آرای محاکم کمک می کند، قرار 
دادن آرا در مرئی و منظر حقوقدانان، فقها، نخبگان و 
صاحب نظران است که با رعایت برخی موازین می توان 

این کار را انجام داد.

رئیس قوه قضاییه:

ظرفیت های دیوان عالی کشور باید احیا شود

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: علیرغم 
فشارها و تحریم های یکجانبه آمریکایی ها ایران راه های زیادی برای فروش نفت دارد. 

»سید حسین نقوی حسینی« در واکنش به عدم معافیت نفتی ایران از سوی آمریکا 
گفت: آمریکایی ها همه تلاش خود را به کار گرفتند که فروش نفت ایران را به حداقل 
برسانند، اما واقعیت این است که آنها در این هدف با شکست روبرو خواهند شد کما این 
که در حال حاضر هم ایران بیش از یک و نیم میلیون بشکه نفت و میعانات صادر می کند. 
وی با بیان این که نفت ایران قابل تحریم نیست، افزود: ما مشتری های خودمان را 
داریم. چرا که نفت ایران یکی از نفت های مرغوب خاورمیانه است و بسیاری از کشورها به 

نفت ایران نیاز دارند بنابراین آنها هیچ وقت خودشان را حذف نمی کنند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: ممکن است مسیر 
نقل و انتقال و خرید و فروش نفت دچار اختلال شود ولی قطعا آنها موفق نمی شوند 

که جلوی فروش نفت ما را بگیرند بلکه این کار آنها بیشتر جنبه تبلیغاتی و روانی دارد تا 
بتوانند روی کشورهای دیگر تاثیر بگذارند.

نماینده مردم ورامین در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: این سیاست آمریکا 
بیشتر کاربرد داخلی دارد و می خواهند به افکار عمومی بگویند که ما به هدفمان دست 

پیدا کردیم. 
نقوی حسینی با بیان این که علیرغم همه تحریم ها و فشارها ما مسیرهای زیادی برای 
فروش نفت داریم، درعین حال گفت: باید بیشتر از فرآورده های نفتی استفاده کنیم، نفت 

خام خوراک کارخانه های پتروشیمی است. 
وی یادآور شد: فرصت مناسبی به وجود آمده است که به جای آن که خام فروشی 
کنیم آن را در اختیار قرار دهیم تا با تولید محصولات پتروشیمی آن را با قیمت و کیفت 

بالاتر بفروشند و با کسب درآمد ارزی بیشتر، کمبود فروش نفت را هم جبران کنند. 

عضو کمیسیون امنیت ملی:

راه های زیادی برای فروش نفت داریم 

 

فرهنگ کار 
و سال رونق تولید 

بدخواهان ایران اسلامی همه تلاش خود را به کار 
بسته اند که القا کنند سال 98 سال تهدیدهاست . اما 
واقعیت این است که جنگ اقتصادی و روانی دشمنان 

علیه مردم ایران با اقدامات هوشمندانه، جدی، بدون خستگی مسوولین و با اتکا 
جوانان مستعد و کارامد، با اتحاد، همدلی ایرانیان نه تنها بی اثر خواهد شد بلکه 
می توان با ایجاد بازدارندگی اقتصادی اعمال تحریم های ظالمانه علیه کشور را به 

یک فرصت تبدیل کرد.
در این میان باید اذعان داشت یکی از مهمترین گام هایی که باید برداشته 
بر  ما  ملی  و  ارزشی  مفاهیم  تمامی  است.  تولید  و  کار  فرهنگ  ترویج  شود 
باید مغتنم شمرده شود. در  این امر استوار است که مفهوم کار در جامعه 
یک جامعه سالم، بیکاری مذموم شمرده می شود. وقتی کار یک ارزش والا 
در  تلاش  به  را  خود  جای  ماندن،  شغلی  فرصت  انتظار  در  شود،  شناخته 

کارآفرینی خواهد داد. 
تعبیر زیبای امام راحل )ره( که اشاره داشتند »خداوند متعال یک کارگر بزرگ 
بود که این خلقت عظیم را انجام داد« از هرگونه سوء استفاده از عنوان کارگر 
جلوگیری می کند. مقام معظم رهبری نیز در دیدار با جامعه کارگری فرمودند 
»روحیه ی نشستن و انتظار ثروت بادآورده را کشیدن باید از بین برود؛ این را نباید 

ترویج کنیم.«
با چنین رویکردی امروز در جامعه ایران شاهد آن هستیم که افرادی با 
حداقل امکانات، برای خود و دیگران کار ایجاد کرده اند. در نمونه ای تحسین 
برانگیز، مدتی پیش با کارآفرینی ملاقات کردم که به دلیل محدودیت های 
خرد  های  سرمایه  تجمیع  با  او  ولی  نداشت  رفتن  راه  امکان  حتی  جسمی 
توانسته بود در زمینه صنایع دستی، 54 نفر را مشغول به کار کند. او یک 
کارآفرین نمونه از جامعه زنان ایران بود که با عزم خود، معلولیت را به زانو 
درآورده بود. یا در موردی دیگر، یکی از تولیدکنندگان بزرگ در صنعت غذایی، 
لوازم کفاشی که در دوران کودکی با آن کسب معاش می کرد را هنوز همراه 
خود داشت تا از یاد نبرد از کجا آغاز کرده و با تلاش و جسارت خود به قله 
های رفیعی دست یافته است. این بدین معناست که تمام کارآفرینان از سختی 

های زیادی برای رسیدن به موفقیت عبور کرده اند.
گسترش چنین مواردی نیازمند توسعه و تقویت فرهنگ کار در جامعه است. در 
جامعه ما این فرهنگ باید در افراد درونی شود که هر فرد در هر جایگاه و صنفی، 
به کار خود افتخار کند و از شغل خود احساس رضایت کند. باید پذیرفت که با 
تقویت فرهنگ کار، تمام موانع برداشته خواهد شد و نجات کشور در این امر است.

البته این به معنای پنهان کردن تکالیف دولت نیست. دولت مکلف به ایجاد 
نظام چندلایه تامین اجتماعی است تا برای افرادی که به هر دلیلی دارای توانایی 
کافی نیستند، شرایط زندگی آبرومندانه و مطلوب را فراهم آورد. دولت باید با ایجاد 
زمینه گفت و گو و تفاهم و با رویکرد سه جانبه گرایی، در تامین منافع مشترک 

جامعه کارگری و کارفرمایی اهتمام ورزد. 
در کنار این موارد، سیاست گذاری و اقدام در زمینه مهارت افزایی، یکی از 
مهمترین وظایف امروز دولت در کشور محسوب می شود. در دهه های قبل، با 
توسعه نهضت سوادآموزی، شاهد افزایش قابل توجه جمعیت باسواد و تحصیل 
کرده در اقصی نقاط ایران بودیم. امروز نیز یقینا جامعه باید به سمت نهضت 
مهارت افزایی گام بردارد. امروز این امر توسط دولت در دستور کار قرار گرفته و 
در شورای هماهنگی سران سه قوه مطرح شده و در جلسه با مقام معظم رهبری، 
عنوان شده که مبلغ 50 میلیون یورو از منابع صندوق توسعه ملی برای مهارت 

افزایی در کشور اختصاص یابد. 
باید فرزندان ما پس از فراغت از تحصیلات مدرسه یا دانشگاه، دارای مهارت 
کافی برای حضور در بازار اشتغال باشند.اما این امر همانند سایر تکالیف دولت 
در عرصه کار و اشتغال، بدون همراهی سایر قوا و جامعه ممکن نخواهد شد. 
همراهی شرکای اجتماعی، یکی از بایسته های اصلی تحقق نهضت مهارت 

افزایی در کشور است.
با ارتقای ارزش کار در جامعه و تقویت فرهنگ آن، شاهد پدیده هایی همچون 
گسترش روحیه کارآفرینی، افزایش اشتغال بواسطه تجمیع سرمایه های خرد 
در تعاونی ها و پیشگامی خیرین مهارت افزا خواهیم بود و از این طریق با اتکا به 
توانایی داخلی و تفکر ایران و تبدیل این نکته که »کار یک ارزش والا است« به یک 
فهم عمومی در جامعه، رونق تولید که علاج مشکلات اقتصادی کشور در سال 98 

بیش از هر زمان محقق خواهد شد.
* وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

سرمقـاله

محمد شریعتمداری *

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

 نفت را به فراورده های 
غیرقابل تحریم تبدیل کنیم 

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: باید 
با احداث پالایشگاه ها، پتروشیمی ها و فعال کردن بخش خصوصی، نفتی را که امکان 

صادرات ندارد به فرآورده های غیرقابل تحریم تبدیل کنیم. 
»حشمت الله فلاحت پیشه« گفت: راهکار مبارزه با تحریم، تبدیل آن به فرصت 
است. ما فرصت هایی را که پس از برجام از دست رفت ، می توانیم احیا کنیم، هرچند 

این کار با سختی بیشتری همراه شده است.
این نماینده مجلس ارائه تخفیف مختلف به خریداران نفت را فرار به عقب عنوان 
کرد و افزود: امروز تلاش می شود نفت با تخفیف های مختلف به سایر کشورها فروخته 
شود، این رویکرد نوعی فرار به عقب بوده و تنها در کوتاه مدت می تواند مقداری از 
مشکلات کشور را حل کند. در حالی که ما باید نفتی که در اثر تحریم ها، امکان 

صادرات آن را نداریم، در داخل تبدیل به فرآورده های نفتی کنیم.
وی اضافه کرد: با احداث پالایشگاه ها، نیروگاه ها، پتروشیمی ها و همچنین فعال 
کردن بخش  خصوصی در پروژه های سودآوری همچون احداث مینی پالایشگاه، مینی 
پتروشیمی و ... می توانیم نفت خام را به محصولات نهایی غیر قابل تحریم تبدیل کرده 

و به چند برابر قیمت به سایر کشورها بفروشیم.

*  نفوذ ستون پنجم در نظام برنامه ریزی کشور
فلاحت پیشه در خصوص علت عدم تحقق چنین طرح هایی در گذشته گفت: 
این اقدامات می بایست پس از عقد قرارداد برجام صورت می گرفت اما همانطور که 
پیش از این به وزیر اطلاعات تذکر داده ام، رخنه ستون پنجم در نظام تصمیم گیری 
و کارشناسی کشور که خطرناک ترین رخنه جاسوسی است، مانع انجام این امور شده 
است. رئیس کمیسیون امنیت ملی، تصفیه هر چه سریعتر ستون پنجم از روند برنامه 
ریزی و کارشناسی کشور را ضروری دانست و گفت: وزارت اطلاعات باید به صورت 
جدی به این مسئله ورود کند و مشخصا کارشکنی ها و موانعی که باعث عدم تحقق 
طرح های بزرگی که نقش صیانتی را در شرایط تحریم دارند و منجر به تولید کالاهای 
تحریم ناپذیر می شوند را بررسی کند تا در آینده دیگر شاهد حضور چنین افرادی در 
نظام برنامه ریزی نباشیم. دولت نیز باید افراد فعال و دلسوزی که کارها را به سرعت 

پیش می برند، به کار گیرد.

* نقش همسایگان در عبور از تحریم
فلاحت پیشه در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به این که به نظر می آید 
اختلافات کشور ما با آمریکا به زودی حل نخواهد شد، کشورهای همسایه را مفری 
برای رهایی از تحریم ها دانست و افزود: در یکی از کشورهای همسایه طرح تولید 23 
هزار مگاوات برق که به میزان یک سوم برق تولیدی ایران هست، تدوین و طراحی 
شده است. اما به علت گران بودن سوخت و اثرات ممنوعیت خرید نفت خام از ایران، 

این طرح مقرون به صرفه نبوده و متوقف شده است. 
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اضافه کرد: در حالی که 
می توانیم طی مذاکراتی با این کشورها و ایجاد پیوندهای تازه استراتژیک اقتصادی با 
کمک سرمایه گزاران خارجی یا سرمایه ایرانیان مقیم خارج از کشور این تاسیسات را در 
داخل ایران احداث کرده و با در اختیار گذاشتن نفت تولیدی خودمان به این تاسیسات، 

برق تولید کرده و محصول نهایی را به کشورهای همسایه صادر کنیم.

* آمادگی مجلس برای اصلاح قانون بودجه 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در خصوص نقش مجلس در 
تسهیل شرایط موجود گفت: در قانون بودجه سال جاری برای هر دو شرایط سخت 
و عادی پیش بینی هایی در نظر گرفته شده است. اما با این وجود این قانون نیازمند 
اصلاحاتی است. مجلس آمادگی دارد حتی با طرح دو فوریت هر لایحه ای که به 
دولت اجازه دهد تا به جای در نظر گرفتن تخفیف های کلان برای طرف های خارجی 
خریدار نفت، نفت خامی که امکان صادراتش را ندارد در حوزه های عمرانی و توسعه 

زیرساخت ها مورد استفاده قرار دهد، به تصویب برساند.
نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: لازم 
است امتیازات ویژه برای سرمایه گزارانی که در داخل کشور طرح های خود را به انجام 
می رسانند، قائل شویم. وی در پایان با بیان این که هنوز هم دیر نشده و فرار به عقب 
دیگر نتیجه ندارد، اظهارداشت: باید مانند تجربه خودکفایی تولید بنزین در سال 1393 
به فراهم ساختن زیرساخت های داخلی توجه ویژه داشته باشیم. همانطور که کشور 
بحران زده عراق در اجرای طرح های زیرساختی خود به سرعت عمل می کند ما هم 

می توانیم در انجام این طرح ها نهایت سرعت عمل را به خرج دهیم.

خبــر
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پیشنهاد خردمندانه 
دکتر ظریف در نیویورک

پیشنهاد	وزیر	امور	خارجه	ایران	مبنی	بر	تبادل	زندانیان	
با	آمریکا،	اقدامی	مناسب	و	دیپلماتیک	در	دفاع	از	حقوق	
و	منافع	ملی	و	زندانیانی	است	که	به	ناحق	در	این	کشور	

زندانی	شده	اند.سفر	اخیر	دکتر	»محمد	جواد	ظریف«	به	نیویورک	و	مصاحبه	ایشان	در	
مورد	تبادل	زندانیان	با	آمریکا	حاوی	نکات	خوبی	بود	که	این	سخنان	بسیار	حکیمانه	و	در	
راستای	منافع	ملی	جمهوری	اسلامی	ایران	است.وزیر	امور	خارجه	با	ظرافت	موضوع	تبادل	
زندانیان	را	در	دل	آمریکا	بیان	می	کند	که	این	نشان	دهنده	خرد	و	منطق	ایشان	در	طرح	
موضوع	مهمی	همچون	تبادل	زندانیان	است،	دکتر	ظریف	در	طرح	مساله	و	توضیحاتی	که	
روز	بعد	در	این	زمینه	داد	به	خوبی	موضع	گیری	جمهوری	اسلامی	ایران	در	قبال	موضوع	
تبادل	زندانیان	برای	جهانیان	روشن	کرد.پیشنهاد	وزیر	امور	خارجه؛	اقدامی	مناسب	و	
دیپلماتیک	برای	دفاع	از	حقوق	و	آزادی	اتباع	ایرانی	است	که	به	ناحق	در	آمریکا	زندانی	
شده	اند	و	امیدواریم	از	طریق	مذاکره	بتوانیم	این	زندانیان	را	مبادله	کنیم.امروز	ما	شاهدیم	
که	در	حوزه	داخلی	از	سوی	برخی	از	نخبگان	و	کارشناسان	فشارهایی	بر	دولت	و	مسوولان	
نظام	در	خصوص	این	که	چرا	مذاکراتی	با	آمریکا	صورت	نمی	گیرد	وجود	دارد،	در	عرصه	
بین	المللی	نیز	این	برداشت	در	محافل	رسانه	ای	دنیا	وجود	دارد	که	آمریکا	پیشنهاد	مذاکره	
می	دهد	و	ایران	آن	را	نمی	پذیرد.پیشنهاد	دکتر	ظریف	در	آمریکا	نشان	داد	که	جمهوری	
اسلامی	ایران	بر	خلاف	تصوری	که	واشنگتن	سعی	می	کند	از	ایران	ایجاد	کند،	اهل	گفت	
وگو	است.وزیر	امور	خارجه	در	توضیحات	خود	درباره	تبادل	زندانیان	بیان	کرد	که	پیش	از	
این	نیز	جمهوری	اسلامی	ایران	پیشنهاد	این	تبادل	را	داده	که	صحبت	های	دکتر	ظریف	
این	پیام	را	دارد	که	جمهوری	اسلامی	ایران	قبلا	این	راه	ها	را	طی	کرده	و	این	دولت	آمریکا	
است	که	اهل	گفت	وگو	و	تعامل	نیست.گاهی	می	بینیم	یک	مسابقه	ورزشی	یخ	روابط	را	
آب	می	کند،	گاهی	رفت	و	آمد	نخبگان	به	حل	مسائل	کمک	می	کند	گاهی	اتاق	های	
فکر	و	موسسات	مطالعاتی	راه	را	باز	می	کند	که	همه	این	ها	راه	گشاست،	حالا	که	این	
مساله	فراتر	رفته	و	وزیر	امور	خارجه	بیان	می	کند	که	می	خواهیم	برای	تبادل	زندانیان	
گفت	وگو	کنیم	نشانه	این	است	که	ایران	به	دنبال	گفت	وگو،	تعامل	و	اهل	منطق	است	
و	این	در	راستای	سیاست	های	دولت	است،	این	پیشنهاد	قویا	در	راستای	تامین	منافع	
ملی	کشور	و	یک	حرکت	خردمندانه	بوده	است.همچنین	این	پیشنهاد	زمینه	ساز	اقدامات	
مناسب	و	راهگشای	بعدی	و	در	راستای	آزادی	اتباع	ایرانی	خواهد	بود	که	با	ادعاهای	واهی	
آمریکا	مبنی	بر	دور	زدن	تحریم	ها	به	ناحق	در	زندان	های	این	کشور	زندانی	شده	اند.حال	
باید	مشاهده	کنیم	که	آمریکایی	ها	چه	واکنشی	را	در	قبال	این	موضوع	نشان	می	دهند	و	

چه	اندازه	برای	حل	مسائل	آمادگی	دارند.	
* نماینده مردم ایلام و عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی

ضرورت رفع ابهامات و ایرادات 
استانی شدن انتخابات

موضوع	استانی	شدن	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	
در	طرح	اصلاح	موادی	از	قانون	انتخابات،	دارای	ابهامات	و	
ایراداتی	است	که	کار	کارشناسی	بیشتری	برای	نهایی	شدن	

آن	را	می	طلبد.طرح	55	ماده	ای	اصلاح	موادی	از	قانون	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	
اسلامی	هفته	گذشته	در	مجلس	شورای	اسلامی	تصویب	و	برای	تایید	نهایی	به	شورای	
نگهبان	ارجاع	شد.موضوع	انتخابات	استانی	و	شهرستانی	از	بحث	های	مهمی	است	که	طی	
چند	دوره	مختلف	مجلس	شورای	اسلامی	بررسی	شده	و	تاکنون	چهار	بار	از	سوی	شورای	
نگهبان	مورد	ایراد	قرار	گرفته	و	تأیید	نشده	است.	همواره	اصرار	مجلس	شورای	اسلامی	بر	
این	بود	که	دولت	لایحه	جامع	انتخابات	را	سریعتر	به	مجلس	برساند	تا	دیگر	نیاز	به	تصویب	
طرح	مجلس	نباشد	ولی	به	دلیل	آن	که	بررسی	لایحه	جامع	انتخابات	به	مدت	دو	سال	
در	دولت	به	طول	انجامید	مجلس	شورای	اسلامی	طرحی	با	عنوان	اصلاح	موادی	از	قانون	
انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	را	تدوین	کرد	که	در	این	طرح	موضوع	استانی	شدن	
انتخابات	نیز	مطرح	شد	که	البته	این	موضوع	در	لایحه	دولت	مطرح	نشده	است.طرح	اولیه	
اصلاح	موادی	از	قانون	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	که	در	ابتدا	70	ماده	بود	به	دلیل	
ایرادات	و	ابهاماتی	که	به	آن	گرفته	شد	6	بار	به	کمیسیون	شوراها	و	امور	داخلی	مجلس	
شورای	اسلامی	ارجاع	و	نهایتا	55	ماده	آن	در	کمیسیون	و	جلسات	علنی	مجلس	شورای	
اسلامی	تصویب	شد.بر	اساس	این	طرح،	شمارش	و	تجمیع	آرا	در	انتخابات	مجلس	را	به	
صورت	استانی	و	تناسبی	تعیین	و	مقرر	کردند	که	نامزدهای	انتخابات	با	کسب	حداقل	15	
درصد	آرا،	مجاز	به	کسب	کرسی	استانی	هستند.کمیسیون	شوراها	و	امور	داخلی	مجلس	
شورای	اسلامی	اقدامات	خوبی	را	در	راستای	تصویب	این	طرح	و	رفع	ایرادات	آن	به	تصویب	
رسانده	است	ولی	برخی	از	مواد	این	طرح	نیازمند	تغییراتی	است	که	ما	منتظریم	شورای	
نگهبان	نظر	خود	را	درباره	آن	اعلام	کند.بر	اساس	این	طرح،	از	این	پس	اگر	فردی	می	
خواهد	نامزد	مجلس	شورای	اسلامی	شود	باید	مدرک	کارشناسی	ارشد	داشته	باشد،	بر	این	
اساس،	حتی	اگر	وی	دوره	قبل	هم	نماینده	باشد	ولی	مدرک	کارشناسی	ارشد	نداشته	باشد	
نمی	تواند	نماینده	شود.بر	اساس	یکی	دیگر	از	مواد	این	طرح،	هر	نماینده	می	تواند	سه	دوره	
نماینده	باشد	و	پس	از	آن	باید	یک	دوره	استراحت	کند	و	سپس	در	دور	بعد	دوباره	می	تواند	
نامزد	شود	که	البته	به	این	تبصره	ابهاماتی	وارد	است	مبنی	بر	این	که	ممکن	است	فردی	
در	میان	دوره	مثلا	در	سال	سوم	به	مجلس	بیاید	آن	زمان	دیگر	یک	سال	نمایندگی	برای	
وی	یک	دوره	محسوب	نخواهد	شد.دراین	طرح،	حداقل	و	حداکثر	سن	نمایندگان	30	و	
75	سال	تعیین	شد،	همچنین	در	مورد	تبلیغات	انتخاباتی	نیز	مقرر	شد	یک	هفته	زمان	
تبلیغ	که	پیش	از	این	وجود	داشت	به	15	روز	افزایش	یابد	و	بر	اساس	این	طرح	نامزدها	از	
24	ساعت	قبل	از	برگزاری	انتخابات	نمی	توانند	تبلیغ	کنند.دولت	در	لایحه	جامع	انتخابات	
بحث	استانی	شدن	را	مطرح	نکرده،	ولی	مخالفتی	هم	با	این	موضوع	نکرده	است.تصور	ما	
این	است	که	این	موضوع	نیازمند	کار	کارشناسی	بیشتری	است	و	باید	به	پختگی	بیشتر	
برسد.	در	مجموع	به	جز	استانی	شدن	و	تناسبی	شدن	انتخابات	که	در	این	طرح	ابهامات	و	

ایراداتی	دارد،	مابقی	طرح	کامل	است.
 * سخنگوی کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس خبرداد:

بدهی ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی
 بانک ها به بانک مرکزی

ریس	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	بر	اساس	محاسبات	
دارایی	بانک	های	کشور	100	هزار	میلیارد	تومان	به	بانک	مرکزی	بدهی	دارند.

غلامرضا	تاجگردون	ظهر	شنبه	در	جلسه	شورای	گفت	وگوی	دولت	و	بخش	خصوصی	
استان	فارس	افزود:	میزان	بدهی	بانک	های	مختلف	به	بانک	مرکزی	براساس	محاسبات	
طراز	دارایی	ها	بالغ	بر	100	هزار	میلیارد	تومان	است.وی	با	بیان	اینکه	سال	گذشته	تجربه	
بخشودگی	زیر	100	میلیون	تومان	داشتیم،	گفت:	بانک	کشاورزی	یکی	از	بانک	هایی	بود	
که	بهره	مناسبی	از	این	حرکت	برد.وی	به	وجود	25	میلیون	پرونده	زیر	چهار	میلیارد	تومان	
و	115	هزار	پرونده	بالای	چهار	میلیارد	در	کشور	اشاره	و	خاطرنشان	کرد:	بخشودگی	سود	
مرکب	بانکی	یکی	از	مهمترین	کارهایی	که	می	توان	برای	بانک	ها	و	بخش	های	اقتصادی	
انجام	داد.رئیس	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	مجلس	با	بیان	اینکه	در	سطح	بندی	آمایشی	
کشور	باید	یک	تقسیم	کار	وجود	داشته	باشد،	افزود:	فارس	ظرفیت	زیادی	دارد	و	باید	نقش	
ملی	خود	را	ایفا	کند.تاجگردون	با	بیان	اینکه	توقع	نداریم	استان	های	کوچک	موتور	توسعه	
کشور	باشند،	اظهار	داشت:	انتظار	داریم	استان	هایی	مانند	فارس	و	اصفهان	موتور	توسعه	
کشور	باشند	و	نداشته	هایشان	مرتفع	شود.وی	به	صادرات	یک	و	نیم	میلیارد	دلاری	توسعه	
صادرات	نفتی	فارس	اشاره	و	عنوان	کرد:	این	میزان	درآمد	نفتی	در	شرایط	فعلی	کشور	عدد	
کمی	نیست.تاجگردون	افزود:	شیراز	و	فارس	قطب	درمان	کشور	محسوب	می	شود	و	حجم	
زیادی	از	خدمات	آن	به	اقصی	نقاط	کشور	می	رسد	اما	مشکلاتی	در	بخش	زیرساخت	ها	

دارد	که	در	این	جلسه	مطرح	شد.	در	این	راستا	بیمارستان	میانرود	شیراز	کد	دار	شد.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	واگذاری	پروژه	به	بخش	خصوصی	از	ملاک	های	ارزیابی	مدیران	

باشد،	تصریح	کرد:	دیگر	نمی	دانیم	در	تبصره	1٩	چه	چیز	دیگری	را	باید	تصویب	کنیم.

ترکیب جدید هیأت رییسه جامعه مدرسین مشخص شد؛

آیت الله یزدی رییس ماند
رئیس	دفتر	جامعه	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	از	انتخاب	مجدد	آیت	الله	محمد	یزدی	به	

عنوان	رئیس	جامعه	مدرسین	خبر	داد.
حجت	الاسلام	علی	ابراهیمی،	رئیس	دفتر	جامعه	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	از	برگزاری	

انتخابات	هیأت	رئیسه	جامعه	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	خبر	داد.
وی	با	اشاره	به	اساسنامه	جامعه	مدرسین	و	اتمام	دوره	مدیریت	هیأت	رئیسه	جامعه	
اظهار	داشت:	به	استناد	بند	)الف(	ماده	15	اساسنامه	جامعه	مدرسین،	موضوع	انتخابات	
هیأت	رئیسه	جامعه	در	دستور	کار	جلسات	تاریخ	های	30	فروردین	و	6	اردیبهشت	ماه	
امسال	شورای	عالی	جامعه	مدرسین	قرار	گرفت	که	پس	از	برگزاری	جلسه	رأی	گیری،	آیت	
الله	محمد	یزدی	به	عنوان	رئیس	شورای	عالی	جامعه،	آیات	آقایان:	سید	هاشم	حسینی	
بوشهری	و	سید	احمد	خاتمی	به	عنوان	نواب	اول	و	دوم،	آیت	الله	محسن	اراکی	و	حجت	
الاسلام	والمسلمین	محمود	عبداللهی	به	عنوان	منشی	و	آیت	الله	ابوالقاسم	وافی	به	عنوان	
امین	مالی	با	کسب	اکثریت	آرای	اعضای	شورای	عالی	جامعه،	به	عنوان	اعضای	هیأت	

رئیسه	دوره	جدید	جامعه	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	برای	مدت	دو	سال	انتخاب	شدند.

آیت الله مکارم شیرازی:

اساس وهابیت بر کشتن انسان های بیگناه است
یکی	از	مراجع	تقلید	شیعیان	جنایت	آل	سعود	در	اعدام	37	نفر	در	عربستان	را	

محکوم	کرد	و	گفت:	اساس	وهابیت	بر	کشتن	انسان	های	بیگناه	است.
آیت	الله	ناصر	مکارم	در	درس	خارج	فقه	در	مسجد	اعظم	قم،	جنایت	آل	سعود	در	
اعدام	و	قتل	دسته	جمعی	37	فعال	مذهبی	و	اجتماعی	که	چند	نفرشان	اهل	علم	و	
جمعی	نیز	از	شیعیان	خالص	بودند	را	محکوم	کرد.وی	اظهار	داشت:	آل	سعود	بدون	
اینکه	اینها	را	محاکمه	کند	و	یا	محاکمه	شأن	علنی	باشد،	بی	رحمانه	آنها	را	به	شهادت	

رسانده	است.
این	مرجع	تقلید	با	بیان	اینکه	سابقه	این	جمعیت	معلوم	است،	ابراز	داشت:	اساس	
وهابیت	بر	کشتن	انسان	های	بیگناه	است؛	در	کتب	شأن	نیز	این	مساله	وجود	دارد،	آنها	
غیر	خودشان	را	مستحق	قتل	می	دانند	و	با	بهانه	های	واهی	زوار	قبور	بزرگان	را	محکوم	
به	قتل	می	کنند.وی	خاطرنشان	کرد:	اخیراً	این	موضوع	علاوه	بر	جنبه	مذهبی	جنبه	
سیاسی	نیز	پیدا	کرده	است	و	هر	کس	را	که	احتمال	دهند	بر	ضدشان	باشد	را	تحت	
فشار	شدید	قرار	می	دهند	و	او	را	به	شدیدترین	نحو	تحت	شکنجه	و	آزار	و	اذیت	قرار	

می	دهند.
آیت	الله	مکارم	شیرازی	تصریح	کرد:	عجیب	تر	از	همه	سکوت	مجامع	بین	المللی	و	
مدعیان	حقوق	بشر	در	قبال	این	جنایت	است؛	اگر	یک	نفر	از	اینها	در	ایران	بود	دادشان	
بلند	می	شد،	37	نفر	به	قتل	می	رسند	اما	در	پی	این	جنایت	سر	و	صدای	چندانی	راه	
نیفتاد	چرا	که	اینها	گاو	شیرده	هستند	و	اگر	گاهی	اوقات	لگدی	هم	زد	نباید	کاری	با	

او	داشت.
وی	بیان	داشت:	آمریکایی	های	جنایتکار	بردگان	پول	های	کثیف،	چشم	خود	را	روی	
هم	می	گذارند	و	گاهی	اوقات	توجیه	هم	می	کنند	و	می	گویند	اینها	تشخیص	داده	اند	که	
مجرم	هستند	و	مجازات	شأن	کرده	اند!استاد	سطوح	عالی	حوزه	در	پایان	اظهار	داشت:	ما	
این	جنایت	بسیار	فجیع	را	شدیداً	محکوم	و	برای	نابودی	آل	سعود	خبیث	دعا	می	کنیم.

آیت الله نوری همدانی:

سقوط آل سعود نزدیک است
آیت	الله	نوری	همدانی	با	محکوم	کردن	جنایت	آل	سعود	در	اعدام	جوانان	عربستانی،	

از	سکوت	و	بی	تفاوتی	مدعیان	حقوق	بشر	و	سازمان	بین	المللی	انتقاد	کرد.	
آیت	الله	حسین	نوری	همدانی	از	مراجع	تقلید	دیروز	در	درس	خارج	خود	که	
در	مسجد	اعظم	قم	برگزار	شد،	با	محکوم	کردن	جنایت	آل	سعود	در	اعدام	جوانان	
عربستانی،	از	سکوت	و	بی	تفاوتی	مدعیان	حقوق	بشر	و	سازمان	بین	المللی	انتقاد	کرد.
وی	آل	سعود	را	رژیمی	قبیله	ای	دانست	و	افزود:	این	رژیم	قبیله	ای	و	جنایتکار	به	شیوه	
عصر	جاهلیت	به	حکومت	رسیده	و	ظالمانه	حکمرانی	می	کند.استاد	برجسته	درس	
خارج	حوزه	علمیه	قم	با	وحشیانه	و	دردناک	توصیف	کردن	جنایت	آل	سعود،	خواستار	
مقابله	امت	اسلامی	و	سازمان	های	جهانی	با	دیکتاتوری	و	جنایت	های	آل	سعود	در	
منطقه	شد.وی	از	بی	تفاوتی	مدعیان	حقوق	بشر	نسبت	به	جنایات	آل	سعود	ابراز	تأسف	
کرد	و	ادامه	داد:	مدعیان	دروغین	حقوق	بشر	و	سازمان	های	بی	خاصیت	بین	المللی	
با	سکوت	مرگبار	خود	حاشیه	امنی	برای	خاندان	سعودی	دست	نشانده	صهیونیست	
ایجاد	کردند	اما	باید	بدانند	سقوط	آل	سعود	نزدیک	است.آیت	الله	نوری	همدانی	با	اشاره	
به	تلاش	دشمنان	برای	شعله	ور	کردن	آتش	جنگ	در	منطقه	ابراز	داشت:	آمریکا	و	
اسرائیل	و	کشور	های	اروپایی	با	فروش	اسلحه	آتش	جنگ	را	توسط	این	خاندان	جاهل	
در	منطقه	شعله	ور	کردند	و	صدها	زن	و	کودک	بی	گناه	یمنی	را	به	خاک	و	خون	می	
کشانند.وی	عنوان	کرد:	ما	جنایات	این	خاندان	نامشروع	و	آدمکش	به	ویژه	جنایت	اخیر	
را	محکوم	می	کنیم	و	آل	سعود	و	اربابان	آن	بدانند	که	با	این	کشتار	نه	تنها	دوام	نخواهند	

داشت	بلکه	زمینه	سقوط	سریعتر	خود	را	فراهم	خواهند	کرد.

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

پایان دیکتاتوری و خونریزی 
آل سعود نزدیک است

	جامعه	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	در	بیانیه	ای	ضمن	محکوم	کردن	اعدام	تعدادی	از	
فعالان	مذهبی	و	اجتماعی	در	عربستان،	اعلام	کرد:	پایان	شب	سیاه	خفقان،	دیکتاتوری	
و	خونریزی	آل	سعود	نزدیک	است.بیانیه	جامعه	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	در	پی	اعدام	
تعدادی	از	فعالان	مذهبی	و	اجتماعی	به	صورت	دسته	جمعی	توسط	رژیم	آل	سعود	که	

با	امضای	آیت	الله	محمد	یزدی	منتشر	شده،	بدین	شرح	است:
بسم	الله	الرحمن	الرحیم

رژیم	مستبد	و	خون	ریز	سعودی	بار	دیگر	در	اقدامی	ددمنشانه	و	غیرانسانی	با	اعدام	
دسته	جمعی	37	فعال	مذهبی	و	اجتماعی،	خون	جمعی	از	مسلمانان	مبارز	را	ریخت	و	

برگی	دیگر	بر	سیاهه	جنایت	های	خود	افزود.
حکام	سعودی	در	پناه	سکوت	مدعیان	حقوق	بشر	وقیحانه	در	بلاد	مسلمین	
خونریزی	می	کنند	و	با	دلارهای	نفتی	دهان	سازمان	ها	و	مجامع	جهانی	را	می	بندند.هنوز	
شعله	های	آتش	افروزی	سعودی	ها	در	عراق	و	سوریه	زبانه	می	کشد	و	یمن	در	غم	کودکان	
و	زنان	شهیدش	می	سوزد.جامعه	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	این	اقدامات	سفاکانه	و	ضد	
بشری	را	شدیداً	محکوم	می	کند	و	اعلام	می	دارد:	پایان	شب	سیاه	خفقان،	دیکتاتوری	
و	خونریزی	آل	سعود	نزدیک	است	و	جبهه	عظیم	مجاهدان	مسلمان	حرمین	شریفین	
و	سایر	سرزمین	های	مقدس	را	از	چنگال	ستم	ورزی	فرزندان	شیطان	رها	خواهد	کرد.
چهره	تزویر	و	ریاکاری	مدعیان	حقوق	بشر	سال	هاست	رسوا	و	آشکار	شده	است	و	
همه	این	حقیقت	را	می	دانند	که	هویت	این	نهادها	و	سازمان	ها	مملو	از	دروغ	و	فساد	
است.دنیای	اسلام	باید	مقابل	ظلم	و	فساد	این	حکام	خبیث	سعودی	بایستد	و	پرچم	

عزت	اسلام	را	در	مقابل	جبهه	ظلم	و	کفر	و	استکبار	برافراشته	نگه	دارد.

اکرمی عضو جامعه روحانیت:

 سوئیسی فکر می کنیم آفریقایی عمل می کنیم
عضو	جامعه	روحانیت	مبارز	در	پاسخ	به	سوال	که	چه	سازوکاری	باید	انجام	داد	تا	
نسل	امروز	اگر	فردا	خواست	بازنشسته	شود	با	این	موضوع	کنار	بیاید،	گفت:	یکی	از	
موضوعات	مهم	در	طول	40	سال	انقلاب،	"فرهنگ"	است	اما	متاسفانه	دشمنان	هر	روز	
به	یک	وسیله	مثل	تحریم،	جنگ	و	...	نگذاشتند	خیلی	به	این	امر	پرداخته	شود	و	ما	

درگیر	موضوعات	دیگر	شدیم.
حجت	الاسلام	سید	رضا	اکرمی	تصریح	کرد:	استفاده	کردن	از	ظرفیت	های	کشور	
در	همه	ابعاد	است	که	اینگونه	نیست؛	ما	در	عرصه	پزشکی	از	ظرفیت	هایمان	استفاده	
کردیم	و	موفق	بودیم	اگر	در	سایر	موارد	هم	به	همین	شکل	باشد	اگر	کسی	بازنشسته	
شد	می	داند	از	ظرفیتش	در	جای	دیگر	استفاده	می	شود.وی	در	پاسخ	به	این	سوال	که		
جوانان	بیکار	معتقدند	گردشی	انجام	نمی	شود		تا	از	ظرفیت	آنها	استفاده	شود،	افزود:	در	
این	زمینه	هر	کسی	باید	از	خودش	شروع	کند؛	همانگونه	که	بنده	با	خودم	فکر	کردم	و	
اکنون	بازنشسته	شدم	دیگران	هم		باید	با	خود	بیندیشند.عضو	جامعه	روحانیت	مبارز	در	
پاسخ	به	این	سوال	که	کشورهای	دیگر	چگونه	با	این	مقوله	برخورد	می	کنند؟	یادآورشد:	
نباید	ایران	را	با	کشورهای	دیگر	مقایسه	کرد	چراکه	ما	استثنائاتی	داریم	اما	باید	تجربه	
سایر	کشورهای	دنیا	را	خواند	اما	خود	را	به	جای	آنها	نگذاریم.وی	بر	همین	اساس	تصریح	
کرد:	زمانی	که	در	مجلس	بودم	به	کره	جنوبی	سفر	کردیم	و	دیدم	که	یک	پیرزن	ورق	
مس	را	نرم	میکرد؛	درواقع	در	ژاپن	و	کره	جنوبی	وجدان	کاری	وجود	دارد؛	ما	سوئیسی	
فکر	میکنیم	اما	آفریقایی	عمل	میکنم.در	دوره	هشتم	به	آقای	لاریجانی	گفتم	به	جای	
اینکه	در		همه	طول	هفته	جلسه	علنی	داشته	باشیم	و	حرف	بزنیم	جلسه	غیرعلنی	

برگزار	کنیم	که	برای	جوانان	چه	کار	کنیم	و	از	مردم	هم	راهکار	بخواهیم.

هاشم زائی: 

هوش جمعی مردم
تخریب را از انتقاد تشخیص می دهد

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	با	تاکید	بر	اینکه	کاندیداهای	انتخابات	و	طرفداران	
آنها	باید	از	تخریب	فاصله	گیرند،	گفت:	هرگاه	افراد	از	انتقاد	به	تخریب	رسیده	اند،	هوش	
جمعی	مردم	متوجه	شده	است	و	تجربه	نشان	داده	که	تخریب	همواره	نتیجه	عکس	

داشته	است.
عبد	الرضا	هاشم	زائی	با	اشاره	به	لزوم	پرهیز	از	تخریب	کاندیداهای	رقیب	و	مسئولان	
اجرایی	در	انتخابات	بیان	کرد:	تجربه	نشان	داده	که	بیشتر	طرفداران	هر	یک	از	کاندیداها	
وارد	تخریب	می	شوند	و	گاهی	خود	کاندیداها	نیز	دست	به	این	کار	می	زنند	اما	به	طور	
کلی	همواره	در	کشور	ما	تخریب	نتیجه	عکس	می	دهد.وی	در	ادامه	اظهار	کرد:	هرگاه	
افراد	از	انتقاد	به	تخریب	رسیده	اند،	هوش	جمعی	مردم	متوجه	شده	است.	حتی	در	
حوزه	های	انتخابیه	کوچک	اگر	علیه	کاندیدایی	تخریب	صورت	گیرد	بر	روی	افکار	
عمومی	نتیجه	عکس	دارد.	از	نظر	بنده	نه	تنها	خود	کاندیداها	نباید	وارد	تخریب	شوند	

بلکه	باید	به	طرفداران	خود	نیز	توصیه	کنند	که	از	تخریب	دوری	کنند.
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	تصریح	کرد:	از	سوی	دیگر	به	میان	آمدن	وعده	های	
غیر	عملی	و	مطرح	شدن	آنها	از	سوی	کاندیداها	اگر	از	سوی	فردی	باشد	که	اطلاعاتی	
از	اوضاع	مملکت	نداشته	باشد	قابل	اغماض	است	اما	اگر	یک	فردی	که	در	امور	اجرایی	
بوده	و	از	امور	کشور	اطلاع	داشته	باشد	وعده	غیر	عملی	دهد،	کار	غیر	اخلاقی	انجام	

داده	و	مشروع	نیست.

نماینده	ولی	فقیه	و	سرپرست	حجاج	ایرانی	در	پاسخ	به	
این	سوال	که	آیا	اتفاقات	اخیر	عربستان	و	قتل	عام	عده	ای	
از	شیعیان	مشکلی	برای	حجاج	ایجاد	نمی	کند،	گفت:	این	
اقدام	حرکت	بسیار	نادرست	و	شنیعی	است،	اما	از	آنجا	که	
مربوط	به	حوزه	داخلی	عربستان	است،	مشکلی	برای	حجاج	

ما	ایجاد	نمی	کند.	
حجت	الاسلام	سیدعلی	قاضی	عسگر	درباره	تمایل	زائران	
دیگر	کشور	به	استفاده	از	کاروان	های	کشورمان	برای	حضور	
در	مراسم	حج	تمتع	گفت:	بسیاری	از	زائران	دیگر	کشورها	با	
توجه	به	ارائه	خوب	خدمات	ایران	به	زائران	در	سفر	حج	تمایل	
دارند،	همراه	کاروان	های	ما	به	حج	اعزام	شوند،	اما		نمی	توانیم	
چنین	کاری	انجام	دهیم،	چراکه	براساس	پروتکل	و	مقررات	
عربستان	سعودی	ما	فقط	می	توانیم	زائران	خودمان	را	به	حج	
اعزام	کنیم.وی	با	بیان	اینکه	براساس	قوانین	عربستان	حضور	
زائران	خارجی	در	کاروان	های	ما	ممنوعیت	دارد،	تصریح	کرد:	
برای	زائران	ایرانی	خارج	از	کشور	نیز	کاروان	های	مستقل	
دیده	شده	و	می	توانند	در	آنها	ثبت	نام	کنند.سرپرست	حجاج	
ایرانی	با	اشاره	به	حضور	حداکثری	زنان	در	حج	سال	٩8	

خاطرنشان	کرد:	از	زنان	تحصیلکرده	در	حوزه	علمیه	برای	
ارائه	آموزش	های	لازم	به	زنان	بهره	گرفته	ایم	و	در	حال	حاضر	
این	زنان	با	حضور	در	کاروان	ها	در	حال	ارائه	آموزش	های	لازم	
هستند؛	همچنین	اکثر	این	زنان	متاهل	بوده	و	چنانچه	مجرد	
باشند،	با	یکی	از	محارم	شان	در	حج	حضور	دارند	و	از	این	بابت	
نیز	مشکلی	وجود	ندارد.وی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	آیا	از	
سال	آینده	دور	جدید	ثبت	نام	برای	حج	تمتع	آغاز	می	شود؟	
تاکید	کرد:	اصلا	چنین	امکانی	وجود	ندارد،	چراکه	همچنان	
مردم	از	13	سال	پیش	در	نوبت	زیارت	حج	تمتع	هستند	و	
امکان	ندارد،	ثبت	نام	جدید	آغاز	شود،	مگر	اینکه	این	صف	در	
حال	اتمام	باشد	که	در	آن	زمان	امکان	ثبت	نام	نیز	وجود	دارد.
سرپرست	حجاج	ایرانی	در	خصوص	حج	عمره	نیز	تصریح	
کرد:	تلاش	ما	بر	راه	اندازی	مجدد	سفرهای	عمره	است	و	
معمولا	در	ایام	حج	مذاکره	در	خصوص	سفرهای	عمره	انجام	
می	شود	و	امیدواریم	عمره	راه	اندازی	شود.حجت	الاسلام	
قاضی	عسگر	گفت:	این	اقدام	حرکت	بسیار	نادرست	و	
شنیعی	است،	اما	از	آنجا	که	مربوط	به	حوزه	داخلی	عربستان	

است،	مشکلی	برای	حجاج	ما	ایجاد	نمی	کند.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری: 

مشکلات زنان نتیجه سلایق 
تحمیلی بر جامعه است 

معاون	امور	زنان	و	خانواده	رئیس	جمهوری	گفت:	
برخی	گرفتاری	ها	و	مشکلات	زنان	که	توسط	این	معاونت	
شناسایی	شده،	ناشی	از	نگرش	ها	و	سلایق	تحمیلی	بر	

جامعه	است.	
معصومه	ابتکار	روز	شنبه	در	جمع	خبرنگاران	در	مشهد	
افزود:	برخی	زنان	با	مشکلاتی	مانند	باز	کردن	حساب	در	
بانک،	عمل	جراحی	در	بیمارستان	یا	مواردی	از	این	دست	
مواجه	می	شوند	که	هیچ	مقررات	و	قوانینی	برای	آن	

نوشته	نشده	است.
وی	اظهار	داشت:	بخشی	از	این	مشکلات	نیاز	به	اصلاح	
قوانین	یا	اتخاذ	مقررات	جدید	دارد	لذا	معاونت	امور	زنان	
و	خانواده	ریاست	جمهوری	هشت	لایحه	در	این	زمینه	به	
دولت	داده	است،	ضمن	اینکه	لوایحی	مانند	لایحه	تابعیت	
فرزندان	حاصل	از	ازدواج	زنان	با	مردان	خارجی	در	مجلس	

شورای	اسلامی	در	دست	بررسی	است.
معاون	رئیس	جمهوری	گفت:	زنان	در	برنامه	های	
سیاسی،	فرهنگی	و	اقتصادی	کشور	حضور	همیشگی	
داشته	اند	و	نقش	تاثیرگذار	خود	را	در	جریاناتی	مانند	دفاع	

مقدس	و	سیل	اخیر	به	خوبی	ایفا	کرده	اند.

نماینده ولی فقیه و سرپرست حجاج ایرانی: 

مسائل داخلی عربستان مشکلی 
برای حجاج ایرانی ایجاد نمی کند

استاد	اقتصاد	دانشگاه	علامه	طباطبایی	
با	تأکید	بر	این	که	راه	نجات	ایران	از	نظر	
عادلانه	 توسعه	ی	 مسیر	 از	 هدف	گذاری	
عبور	می	کند،	گفت:	برای	تحقق	این	هدف	
راهبرد	محوری	باید	راهبرد	اصلی	بسط	

فرصت	های	شغلی	مولّد	باشد.
از	 یکی	 افزود:	 مؤمنی	 فرشاد	 دکتر	
که	 متعارفی	 غیر	 شبهه	ناک	 حرف	های	
چند	وقتی	هست	راه	انداخته	اند،	این	است	
که	ادعا	می	کنند	چیزی	حدود	نهصد	هزار	
میلیارد	تومان	یارانه	ی	ضمنی	در	ماجرای	
حامل	های	انرژی	وجود	دارد.	این	حرف	ها	
خیلی	 ابعاد	 با	 احمدی	نژاد	 دوره	ی	 در	
وسیع	تر	زده	و	به	توصیه	های	این	عزیزان	
عمل	شد	و	نتایج	آن	اکنون	پیش	روی	
نظام	تصمیم	گیری	کشور	هست	ولی	آن	
ها	در	این	فضاسازی		می	خواهد	از	نظام	
تصمیم	گیری	ما	حافظه	زدایی	کند	و	به	
گونه	ای	صحبت	می	کند	که	اول	بار	هست	با	
این	مسئله	روبرو	می	شویم	و	هیچ	تجربه	ی	
قبلی	از	آن	وجود	ندارد.	در	عین	حالی	که	
درباره	یارانه	ها	صحبت	می	کنند	هرگز	از	
یارانه	های	غیر	متعارفی	که	به	صنایع	رانتی	
ایران	مانند	فولاد،	پتروشیمی	و...	صحبتی	
به	میان	نمی	آورند	و	هرگز	مطالبه	نمی	کنند	
که	قیمت	انرژی	محاسبه	شده	برای	آن	ها	
حداقل	با	قیمتی	که	برای	مردم	پیشنهاد	

می	کنند	هم	تراز	باشد.
بحث		 در	 حتی	 بنابراین	 	: افزود	 وی	
حامل	های	انرژی	این	مسئله	را	مسکوت	
گذاشته	اند	که	کانون	اصلی	بحران		شدت	
حامل	 تولید	 در	 انرژی،	 بالای	 مصرف	
های		است،	نه	در	قیمت	آن.	گزارش	های	
ترازنامه	ی	انرژی	مکرر	تصریح	کرده	که	
نفت	 بشکه	 میلیون	 یک	 معادل	 روزانه	
خام	فقط	در	فرآیندهای	تولید	و	انتقال	
تجربه	 انرژی	 اتلاف	 انرژی،	 حامل	های	
می	کنیم.	اما	آن	ها	هیچ	پیشنهادی	برای	
اصلاح	بنیادی	توسعه	ای	نمی	کنند	و	فقط	
همه	چیز	را	به	دستکاری	های	قیمتی	حواله	

می	دهند.
* مشکل اصلی مصرف بالای انرژی 

است نه قیمت آن
دکتر	مؤمنی	گفت:	من	طیف	متنوع	و	
متعددی	از	موضع	گیری	های	مافیای	رسانه	
ای	را	در	این	زمینه	آماده	کرده	بودم	که	از	
آن	ها	صرف	نظر	می	کنم	و	قصد	دارم	بگویم	
کسانی	که	از	رانت	و	شفافیت	دم	می	زنند	
هرگز	به	دولت	اعتراض	نکرده	اند	که	چرا	
علی	رغم	تعهدی	که	داد	و	به	رغم	آنکه	آقای	

روحانی	به	عنوان	ریاست	محترم	جمهور	
رسماً	فرمان	صادر	کرد	باید	دلارهایی	که	
تخصیص	داده	می	شود	به	صورت	شفاف	
اعلام	شود	و	اعتبارات	بانکی	تخصیصی	هم	
باید	شفاف	شود،	اکنون	بعد	از	گذشت	چند	
ماه،	ما	در	این	زمینه	با	توقف	شفافیت	و	آمار	
دهی	روبرو	هستیم،	آن	ها	هرگز	درباره	ی	
این	مسائل	هنوز	صحبت	بایسته	نمی	کنند.
این	صاحب	نظر	توسعه	با	تأکید	بر	این	
که	راه	نجات	را	در	اشتغال	مولّد	می	بینیم،	
گفت:	به	این	مسئله	هم	اذعان	داریم	که	
مسئله	ی	منحصراً	ایران	نیست.	چند	وقت	
گزارشی	 کار	 بین	المللی	 سازمان	 پیش	
این	 آن	 مضمون	 که	 بود	 کرده	 منتشر	
بود	که	طی	چند	دهه	ی	گذشته	حدود	
در	 کار	 نیروی	 جهانی	 رشد	 درصد	 	٩5
کشورهای	در	حال	توسعه	اتفاق	می	افتد.	
کشورهای	در	حال	توسعه	از	نظر	افزایش	
عرضه	ی	نیروی	این	گونه	هستند،		این	در	
حالی	است	که	از	کل	سرمایه	گذاری	هایی	
که	در	دنیا	صورت	می	گیرد	فقط	15	درصد	
از	آن	در	کشورهای	در	حال	توسعه	انجام	
می	شود.	در	کشورهای	صنعتی	که	5	درصد	
سهم	افزایش	عرضه	ی	نیروی	کار	را	دارند،	
85	درصد	سرمایه	گذاری	ها	در	آنجا	انجام	

می	شود.
وی	گفت:	در	این	زمینه	ما	یک	عدم	
تقارن	جدّی	داریم،	اما	این	واقعیت	هم	
جزو	چیزهایی	هست	با	همه	ی	اهمیتی	که	
دارد	با	یک	توطئه	ی	سکوت	روبروست	و	
آن	به	بحران	سرمایه	گذاری	مولّد	در	ایران	
مربوط	می	شود	که	نه	درباره	ی	آن	صحبت	
ریشه	یابی	 آن	 درباره	ی	 نه	 و	 می	شود	
می	شود	که	ما	چه	مناسباتی	ایجاد	کردیم	
که	انگیزه	های	سرمایه	گذاری	تولیدی	را	به	
حداقل	رسانده		و	اعتماد	تولیدکننده	ها	از	
چشم	انداز	با	ثبات	سیاست	های	اقتصادی	

به	حداقل	رسیده	است.
* تولید به محملی برای کسب رانت 

تبدیل شده است
درباره	ی	 که	 آمارهایی	 در	 گفت:	 وی	
اشتغال	داده	می	شود	یکی	از	مسائل	حیاتی	
می	گذارند.	 مسکوت	 معمولاً	 ما	 کشور	
بهترین	 در	 می	شود	 داده	 که	 آمارهایی	
حالت	فقط	فرصت	های	شغلی	ایجاد	شده	
را	برجسته	می	کند	اما	درباره	ی	مشاغلی	
که	از	بین	می	روند	سکوت	می	کند.	ما	از	
این	نظر	با	پارادوکس	روبرو	هستیم.	زمانی	
که	تعداد	بنگاه	های	اقتصادی	کشور	را	در	
سال	1383	نگاه	کنید	و	با	امروز	مقایسه	اش	
کنید،	ملاحظه	می	کنید	که	سقوط	نسبتاً	
چشمگیری	در	تعداد	بنگاه	های	اقتصادی	
کشور	پدیدار	شده	است.	آن	چیزی	که	
مسئله	را	شبهه		ناک	تر	می	کند	این	است	که	
تولید	به	محملی	برای	کسب	رانت	تبدیل	
بنگاه	ها	 اینکه	در	همین	زمان	که	 شده	
پی	درپی	ورشکسته	می	شوند	و	فرو	می	ریزند	
ما	شاهد	هستیم	که	دائماً	مجوزهای	جدید	
آن	ها	 رقم	های	 و	 عدد	 می	شود.	 صادر	

مشخص	هست.
دکتر	فرشاد	مؤمنی	ادامه	داد:	در	حالی	
که	در	سال	های	13٩3	و	12٩4	بیش	از	ده	
هزار	مجوز	بهره	برداری	جدید	صادر	شده،	
در	این	سال	ها	ما	با	افول	چشمگیر	تعداد	
بنگاه	ها	هم	روبرو	هستیم	که	باید	همه	ی	
آن	ها	را	هم	در	نظر	گرفت.	من	می	خواهم	
این	نکته	را	اضافه	کنم؛	زمانی	که	شما	به	
اسناد	رسمی	منتشر	شده	توسط	دولت	نگاه	
می	کنید	مصوبات	تکان	دهنده	ای	وجود	
دارد	که	اگر	یک	جامعه	ی	مدنی	کارآمدی	
داشتیم	می	توانست	موضوع	گفتگوهای	
جدّی	قرار	گیرد.	در	صفحه	ی	یک	گزارش	
که	 کشور	 اقتصادی	 تحولات	 خلاصه	ی	
بانک	مرکزی	منتشر	کرده	تصریح	می	

شود	که	افزایش	قیمت	های	حامل	انرژی	
با	همه	ی	بهانه	هایی	که	در	سال	8٩	برای	
توجیه	آن	مطرح	می	شد،	چهار	پیامد	جدّی	
برای	اقتصاد	ایران	داشته	است.	شماره	ی	یک	
اینکه	قیمت	تمام	شده	ی	محصولات	انرژی	
بر،	هزینه	های	حمل	و	نقل	را	افزایش	داده	و	
توان	مالی	تولیدکنندگان	را	به	شدت	کاهش	
داده،	و	قدرت	خرید	مصرف	کنندگان	را	
زمزمه	ها	 اکنون	 است.	 داده	 کاهش	 هم	
عنوان	 تحت	 که	 جدیدی	 بازی	های	 و	
دستکاری	قیمت	بنزین	مطرح	می	شود	باید	
توضیح	دهند	زمانی	که	این	چیزها	تجربه	
شده	دوباره	تکرار	آن	به	چه	معناست؟	و	آب	

به	چه	آسیابی	ریخته	می	شود؟
توسعه گرا  تولید  بر  تمرکز   *
از  رفت  برون  راه  مولّد  اشتغال  و 

مشکلات
دکتر	مؤمنی	ادامه	داد:	در	هنگام	آغاز	
به	کار	دولت	آقای	روحانی	گزارشی	تحت	
عنوان	سیاست	های	اقتصادی	دولت	برای	
خروج	غیر	تورمی	از	رکود	برای	سال	٩3	و	
٩4	توسط	ستاد	هماهنگی	امور	اقتصادی	
دولت	مطرح	شده	و	در	آنجا	به	صراحت	گفته	
شده	همسویی	حیرت	انگیزی	بین	سیستم	
بانکی	ایران	و	جهت	گیری	های	ضد	اشتغال	
ساختار	نهادی	موجود	در	آن	زمان	وجود	
داشته	است.	در	آنجا	تصریح	شده	که	بخش	
مهمی	از	تسهیلات	بانکی	نسبت	تعداد	اندکی	
بنگاه	شده	است.	بنگاه	های	کوچک	و	متوسط	
نه	امکان	بهرمندی	از	منابع	سیستم	بانکی	
دارند	و	نه	از	بازار	سرمایه	می	توانند	نیازهای	
مالی	خودشان	را	تأمین	کنند.		طی	سال	های	
گذشته	بنگاه	های	کوچک	و	متوسط	به	هیچ	
منبع	رسمی	برای	تأمین	مالی	دسترسی	
نداشته	اند.	این	در	حالی	است	که	بخش	
عمده	ی	اشتغال	کشور	در	بنگاه	های	کوچک	
و	متوسط	است.	توجه	کنید	این	مسائل	
چگونه	مسکوت	گذاشته	می	شود	و	بعد	
مسائلی	که	انواع	و	اقسام	شبهه	ها	برای	آن	
وجود	دارد،	عمده	می	شود.با	توجه	به	اینکه	
ما	لااقل	طی	چند	ماهه	ی	گذشته	مسئله	ی	
تحریم	ها	هم	به	انبوه	گرفتاری	های	قبلی	
اضافه	شده،	بنابراین	باید	صمیمانه	و	مشفقانه	
در	نظام	تصمیم	گیری	کشور	گوشزد	کنیم	
که	کانون	اصلی	برون	رفت	از	بحران	های	
اقتصادی-	اجتماعی	موجود	در	ایران	تمرکز	
ویژه	بر	تولید	توسعه	گرا	و	اشتغال	مولّد	هست.	
هیچ	گناهی	به	اندازه	ی	حساسیت	زدایی	از	
مسئله	ی	خطیر	اشتغال	مولّد	در	ایران	قابل	

شناسایی	نیست	.

دکتر فرشاد مؤمنی اقتصاد دان هشدارداد

دستکاری قیمت بنزین مشکلی را حل نمی کند
اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت)2(

اتحادیه	اروپا	لغو	تحریم	ها	را	یکی	ازمهمترین	تعهدات	خود	در	برجام	می	داند	و	معتقد	خبــر
است	که	در	ازای	پایبندی	ایران	به	تعهدات	هسته	ای	،	گام	های	مؤثری	رابه	رغم	فشارهای	
ضدایرانی	آمریکا،برای	زنده	نگه		داشتن	این	توافق	و	بهره	مندی	تهران	ازمزایای	اقتصادی	

لغو	تحریم	ها	برداشته	است.
یک	سخنگوی	بلند	پایه	اتحادیه	اروپا	در	گفت	وگوی	اختصاصی	با	ایرنا،	برجام	را	عنصر	
مهمی	از	معماری	بین	المللی	عدم	اشاعه	تسلیحات	اتمی	خواند	که	از	سوی	شورای	امنیت	

سازمان	ملل	متحد	به	تائید	رسیده	و	برای	امنیت	منطقه	و	جهان	حیاتی	است.
این	سخنگو	که	طبق	رویه	های	خبری	اتحادیه	اروپا	خواست	نامش	فاش	نشود،	افزود:	
همان	طور	که	در	مقاطع	مختلف	تصریح	کردیم	اتحادیه	اروپا	تازمانی	که	ایران	به	اجرای	

کامل	و	مؤثر	تعهدات	هسته	ای	اش	در	برجام	عمل	کند	به	این	توافق	وفادار	می	ماند.	
ایرنا	با	اشاره	به	14	گزارش	پی	درپی	آژانس	بین	المللی	انرژی	اتمی	درباره	تائید	پایبندی	
ایران	به	برجام،	تعهدات	طرف	اروپایی	را	در	کنار	رفتارهای	ضد	ایرانی	آمریکا	به	چالش	
کشید	و	پرسید	که	اتحادیه	اروپا	چه	گام	هایی	را	برای	حفظ	توازن	برجام	برداشته	است؟

وی	این	گونه	پاسخ	داد	که	اتحادیه	اروپا	به	عنوان	هماهنگ	کننده	کمیسیون	مشترک	
برجام	پس	از	تحولات	اخیر	)اقدامات	آمریکا(	با	اعضای	کمیسیون	و	ایران	دائماً	در	تماس	

است	و	با	واشنگتن	هم	بر	سر	مسائل	موردعلاقه	و	نگرانی	های	دو	طرف	تعامل	دارد.
این	سخنگو	درعین	حال،	تعهدات	مربوط	به	لغو	تحریم	ها	در	برجام	را	یکی	از	ابعاد	مهم	
و	کلیدی	این	توافق	خواند	و	در	این	رابطه	افزود:	بخشی	از	تعهد	اتحادیه	اروپا	در	برجام	
حمایت	دائم	از	فرانسه،	آلمان	و	انگلیس	به		عنوان	سهامداران	اولیه	ثبت	و	عملیاتی	کردن	

اینستکس،	سازوکار	ویژه	ای	که	برای	تسهیل	تجارت	مشروع	میان	فعالان	اقتصادی	با	ایران	
راه	اندازی	شده،	می	باشد.

وی	افزود:	زمانی	که	این	سازوکار	عملیاتی	شود،	به	صادرکنندگان	و	واردکنندگان	
اروپایی	که	به	دنبال	تجارت	قانونی	با	ایران،	مطابق	با	قوانین	بین	المللی،	داخلی	و	قوانین	

اتحادیه	اروپا	هستند	کمک	می	کند.	
این	سخنگوی	بلند	پایه	اتحادیه	اروپا	تصریح	کرد:	اینستکس	علیه	آمریکا	طراحی	نشده	
اما	با	قوانین	بین	المللی	و	اتحادیه	اروپا	و	استانداردهای	پول	شویی	و	مقابله	با	حمایت	مالی	

از	تروریسم	همسو	است.
وی	در	ادامه	به	تشریح	گام	هایی	که	اتحادیه	اروپا	پس	از	خروج	آمریکا	از	برجام	برای	
حفظ	این	توافق	برداشته	)	قانون	مسدودسازی	(	اشاره	کرد	که	به	گفته	وی،	در	سال	1٩٩6	
به	تصویب	رسید	و	نسخه	آن	در	سال	2018	به	روزرسانی	شد.	این	سخنگو	توضیح	داد	که	
قانون	مسدودسازی	تلاش	می	کند	تا	از	فعالان	اقتصادی	اروپایی	در	برابر	برخی	تأثیرات	

فرامرزی	ناشی	از	محدودیت	های	یک	جانبه	آمریکا	حمایت	کند.	
وی	یادآور	شد	که	اتحادیه	اروپا	در	اوت	2018	هم	نسخه	به	روز	شده	»مجوز	وام	
خارجی«	بانک	سرمایه	گذاری	اروپا	)EIB(	را	برای	همکاری	با	ایران	به	تصویب	رسانده	
است.مایا	کاسیانچیچ	سخنگوی	امور	خارجی	و	امنیتی	اتحادیه	اروپا	طی	اظهاراتی	ضمن	
ابراز	تأسف	از	تصمیم	آمریکا	تصریح	کرد:	این	اقدام	بیش	ازپیش	اجرای	برنامه	جامع	اقدام	
مشترک	)برجام(	را	تضعیف	می	کند.	بااین	حال	اتحادیه	اروپا	تا	زمانی	که	ایران	به	اجرای	

کامل	و	مؤثر	برجام	پایبند	بماند،	به	پایبندی	به	این	توافق	ادامه	خواهد	داد.

سخنگوی اتحادیه اروپا:

به تعهداتمان برای لغو تحریم ها پایبندیم

وزیر	امور	خارجه	ایران	در	مصاحبه	ای	از	تلاش	های	
تیم	»ب«	برای	براندازی	نظام	ایران	انتقاد	کرد	و	هشدار	
داد	کارزار	فشار	حداکثری	ترامپ	علیه	ایران	راه	به	جایی	

نخواهد	برد.
محمدجواد	ظریف	وزیر	امور	خارجه	ایران	در	مصاحبه	
با	»فاکس	نیوز«	تاکید	کرد	اعضای	دولت	واشنگتن	و	
همچنین	برخی	کشورهای	خاورمیانه،	آمریکا	را	به	سمت	

درگیری	با	ایران	سوق	می	دهند.
از	میان	آنهایی	که	به	گفته	ظریف	خواستار	تشدید	
تنش	ها	با	ایران	هستند،	می	توان	از	جان	بولتون	مشاور	
امنیت	ملی	کاخ	سفید،	رژیم	صهیونیستی،	عربستان	

سعودی	و	امارات	نام	برد.
وی	پیشتر	نیز	در	پیامی	توئیتری	خطاب	به	دونالد	
ترامپ	رئیس	جمهوری	آمریکا	گفته	بود:	مراقب	باش	
تو	با	کارزاری	علیه	مداخله	های	پرهزینه	و	احمقانه	روی	
کار	آمدی	اما	نادیده	گرفتن	دسیسه	آتش	افروزان	جنگ	
و	آدم	کش	های	گروه	ننگین	»ب«	شامل	»بولتون،	بن	
سلمان،	بن	زائد	و	بی	بی«	منجر	به	چیزی	بدتر	از	آن	

خواهد	شد	که	سودای	آن	را	داشتی.

ظریف	در	این	مصاحبه	که	مشروح	آن	روز	یکشنبه	
منتشر	خواهد	شد،	در	پاسخ	به	سوال	مجری	مبنی	بر	
اینکه	آیا	همه	آنها	به	دنبال	تغییر	نظام	ایران	هستند،	گفت:	
دستکم،	این	حداقل	)کاری	که	آنها	می	خواهند	انجام	

بدهند(	است.
رئیس	دستگاه	دیپلماسی	ایران	ادامه	داد:	همه	آنها	
تمایل	برای	سوق	دادن	آمریکا	به	یک	درگیری	)با	ایران(	
ترامپ	 دونالد	 که	 نمی	کنم	 فکر	 من	 داده	اند.	 نشان	 را	

رئیس	جمهوری	آمریکا	خواهان	چنین	چیزی	باشد.
ظریف	با	توجه	به	شعارهای	ضد	جنگ	ترامپ	در	
ترامپ	 باورم	که	 این	 بر	 افزود:	 انتخاباتی	2016	 کارزار	
کارزار	انتخاباتی	خود	را	بر	مبنای	وعده	عدم	ورود	آمریکا	به	
جنگی	دیگر	پیش	برد.	اما	معتقدم	که	نیت	وی	از	اعمال	
فشار	حداکثری	با	هدف	به	زانو	درآوردن	ایران	در	برابر	

فشارها،	محکوم	به	شکست	است.
از	 که	 نیوز	 فاکس	 با	 مصاحبه	 در	 ظریف	 اظهارات	
رسانه	های	طرفدار	ترامپ	است،	در	حالی	مطرح	شد	که	
آمریکا	هفته	گذشته	معافیت	از	تحریم	های	نفتی	ایران	را	
لغو	کرد	تا	به	زعم	خود	فشارها	علیه	این	کشور	را	به	اوج	

خود	برساند.
این	در	حالی	است	که	اغلب	کارشناسان	و	مقامات	غربی	
که	زمانی	برای	امضای	برجام	با	نمایندگان	ایران	بر	سر	میز	
مذاکره	نشسته	اند	معتقدند	که	تهران	تسلیم	فشارهای	

ترامپ	نشده	و	با	کاخ	سفید	وارد	مذاکره	نمی	شود.
برای	مثال،	»وندی	شرمن«	معاون	جان	کری	وزیر	
خارجه	پیشین	آمریکا	در	پیامی	توئیتری	در	واکنش	به	
تمدید	نشدن	معافیت	خریداران	نفت	ایران،	تحریم	های	
واشنگتن	را	بی	نتیجه	دانست	و	نوشت:	وقتی	اروپا	در	
اوایل	دهه	2000	مذاکره	با	ایران	را	آغاز	کرد،	ایران	
در	سال	2013	پس	 ایران	 داشت.	 164	سانتریفیوژ	
از	آنکه	تحریم	های	تنبیهی	که	به	اقتصاد	ایران	فشار	
می	آورد	تحمیل	و	اجرایی	شد،	1٩	هزار	سانتریفیوژ	

داشت.
شرمن	با	بیان	اینکه	تحریم	ها	تأثیری	بر	رفتار	تهران	
ندارد،	افزود:	تحریم	ها	می	توانند	انتخاب	ها	را	به	عنوان	مثال	
به	مذاکره	محدود	کنند.	اما	بعید	به	نظر	می	رسد	که	ایران	
با	دونالد	ترامپ	مذاکره	کند.	تهران	به	احتمال	زیاد	منتظر	
انتخابات	2020	می	ماند.	مقاومت	اسم	رمز	این	کار	است.

ظریف در گفتگو با فاکس نیوز  هشدارداد

فشار حداکثری ترامپ محکوم به شکست است 

جلال میرزایی *

اصغر سلیمی *
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تنگی مجرای نخاع؛ علائم، دلایل
تشخیص و درمان

تنگی مجرای نخاع عمولا به واسطه آرتریت رخ می دهد که موجب باریک شدن فضای 
بین مهره ها و زیر فشار قرار گرفتن نخاع می شود.

تنگی مجرای نخاع شرایطی است که به واسطه باریک شدن مجرای نخاع در ستون 
فقرات و زیر فشار قرار گرفتن نخاع رخ می دهد.

ستون فقرات انسان در حفظ وضع اندامی و پایداری ما نقش مهمی دارد. ستون فقرات 
از یک ردیف از استخوان ها به نام مهره که تا گردن بالا می روند، تشکیل شده است. در 
واقع این بخش از بدن همانند ستونی عمل می کند که امکان صاف نشستن، چرخش و 

پیچش را به انسان می دهد.
ستون فقرات بخشی بسیار حساس از بدن انسان است زیرا اعصاب از بین مهره ها 
عبور کرده و امکان ارسال سیگنال ها به مغز و دیگر قسمت های بدن را فراهم می کنند. 
استخوان و بافت های اطراف از این اعصاب محافطت می کنند. اگر آنها صدمه دیده یا به 
هر طریقی دچار نقص شوند، این شرایط می تواند بر عملکردهایی مانند راه رفتن، تعادل، 

و احساس اثرگذار باشد.
تنگی مجرای نخاع معمولا به واسطه آرتریت رخ می دهد که موجب باریک شدن فضای 
بین مهره ها و زیر فشار قرار گرفتن نخاع می شود. این روند معمولا تدریجی بوده و می 
تواند در هر جایی از ستون فقرات رخ دهد. تنگی مجرای نخاع می تواند اعصاب را زیر 

فشار قرار داده و موجب بروز علائم دیگر شود.
انواع تنگی مجرای نخاع

دو نوع مختلف از تنگی مجرای نخاع وجود دارد که شامل تنگی مجرای نخاع گردنی و 
تنگی مجرای نخاع کمری می شوند. این دو نوع بر اساس مکان شکل گیری در ستون 
فقرات دسته بندی شده و این امکان وجود دارد که یک فرد به بیش از یک نوع مبتلا باشد.
تنگی مجرای نخاع گردنی زمانی رخ می دهد که باریک شدن مجرای ستون فقرات در 
گردن شکل بگیرد، در شرایطی که تنگی مجرای نخاع کمری در کمر رخ می دهد. تنگی 

مجرای نخاع کمری شایع ترین شکل تنگی مجرای نخاع است.
علائم تنگی مجرای نخاع گردنی

علائم ناشی از تنگی مجرای نخاع به شدت آن بستگی دارد. اگر تنگی حداقلی باشد، 
شواهد این شرایط در یک اسکن ام آرآی یا سی تی اسکن دیده خواهد شد، در شرایطی 
که ممکن است هیچ نشانه ای وجود نداشته نباشد. در موارد دیگر، علائم به تدریج شکل 

گرفته و با توجه به مکان و اعصاب تحت تاثیر قرار گرفته، متفاوت خواهند بود.
در تنگی مجرای نخاع گردنی اغلب با علائمی مانند بی حسی، احساس سوزن سوزن 
شدن یا ضعف در دست ها و پاها مواجه می شویم. فرد ممکن است به واسطه ناتوانی در 
حفظ درست تعادل با مشکلاتی در راه رفتن نیز مواجه شود. از آنجایی که تنگی در ناحیه 
گردن رخ داده است، اغلب موجب گردن درد نیز خواهد شد. در موارد شدید، تنگی نخاع 
گردنی می تواند موجب اختلال در عملکرد مثانه یا روده شده و احساس نیاز به دفع ادرار 

یا بی اختیاری را در پی داشته باشد.
علائم تنگی مجرای نخاع کمری

علائم مرتبط با تنگی مجرای نخاع کمری شامل بی حسی یا احساس سوزن سوزن 
شدن در پاها می شود. همچنین، ضعف در پاها، درد یا گرفتگی در یک یا هر دو پا هنگام 
ایستادن طولانی مدت یا راه رفتن که معمولا هنگام خم شدن به سمت جلو یا نشستن 
تسکین می یابد از دیگر علائم این شرایط هستند. جای شگفتی نیست که تنگی مجرای 

نخاع کمری موجب کمر درد نیز می شود.
افراد مبتلا به تنگی مجرای نخاع هنگام نشستن تسکین درد را تجربه می کنند، اما 

ایستادن و راه رفتن با آغاز دوباره درد همراه است.
دلایل تنگی مجرای نخاع

تنگی مجرای نخاع می تواند به دلایل مختلفی شکل بگیرد. دو دلیل شایع افزایش 
سن و آرتریت هستند. آرتریت می تواند به واسطه آسیب دیدگی غضروف، ماده محافظ 
بین استخوان ها، و رشد استخوان ها شکل بگیرد. با افزایش سن، بدن انسان برخی 
فرآیندهای انحطاطی را تجربه می کند، و بافت ها در ستون فقرات ممکن است ضخامت 

بیشتری یافته و استخوان ها بزرگ تر شوند که این شرایط به اعصاب فشار وارد می کند.
همچنین، افزایش سن موجب شرایطی مانند استئوآرتریت )آرتروز( و آرتریت روماتوئید 
می شود که هر دو موجب بروز التهاب شده و می تواند زمینه ساز تنگی مجرای نخاع شود. 
استئوآرتریت می تواند به بروز تغییرات در دیسک، ضخیم شدن رباط های ستون فقرات و 
رشد زوائد استخوانی منجر شود. این شرایط نیز می تواند بر نخاع و اعصاب فشار وارد کند.

شرایطی که می توانند موجب تنگی مجرای نخاع شوند
افزون بر افزایش سن و آرتریت، شرایط دیگری مانند نقائص ستون فقرات هنگام تولد، 
باریکی نخاع به طور طبیعی، انحنای ستون فقرات یا اسکولیز، بیماری پاژه استخوان، 
که موجب تخریب غیر عادی استخوان و رشد مجدد آن می شود، تومورهای استخوانی 

و آکندروپلازی که نوعی کوتولگی است نیز می توانند موجب تنگی مجرای نخاع شوند.
موجب  است  ممکن  که  دیدگی  آسیب  گونه  هر  به  توان  می  بالقوه  دلایل  دیگر  از 

شکستگی یا التهاب ستون فقرات شود یا بیرون زدگی دیسک اشاره کرد.
عوامل خطرآفرین

برخی عوامل خطرآفرین خاص می توانند خطر ابتلا به تنگی مجرای نخاع را افزایش 
دهند. همان گونه که پیشتر اشاره شد، سن و آرتریت دو دلیل اصلی تنگی مجرای نخاع 
هستند. در نتیجه، افرادی که بیش از 50 سال سن دارند در معرض خطر بیشتری برای 

ابتلا به این شرایط قرار دارند.
تنگی مجرای نخاع می تواند در افراد جوان تر به واسطه تغییرات انحطاطی رخ دهد، اما 
شرایط دیگر مانند آسیب دیدگی، بدشکلی مادرزادی ستون فقرات، و یک بیماری ژنتیکی 
که رشد استخوان و ماهیچه را در سراسر بدن تحت تاثیر قرار می دهد نیز می توانند خطر 

ابتلا به تنگی مجرای نخاع را افزایش دهند.
تشخیص تنگی مجرای نخاع

در برخی موارد تنگی مجرای نخاع موجب هیچ علامتی نمی شود، اما در یک اسکن 
ام آرآی یا سی تی اسکن شواهد آن مشاهده می شود. برای تشخیص این شرایط، پزشک 
چند پرسش درباره سابقه پزشکی بیمار مطرح کرده و تصویربرداری پرتو اکس، ام آر آی یا 

سی تی اسکن را تجویز می کند.
درمان تنگی مجرای نخاع

چند روش مختلف برای درمان تنگی مجرای نخاع وجود دارند. دارو به عنوان گزینه 
نخست مد نظر قرار می گیرد. از آنجایی که کمر و گردن درد دو نشانه شایع هستند، بیمار 
ممکن است مصرف آسپرین، استامینوفن، و ایبوپروفن را برای تسکین کوتاه مدت درد 
مد نظر قرار دهد. از داروهای دیگر که ممکن است توسط پزشک تجویز شوند می توان 
به شل کننده های ماهیچه یا داروهای ضد تشنج برای تسکین اسپاسم های ماهیچه و 
اعصاب آسیب دیده اشاره کرد. گزینه درمان بعدی تزریق کورتویکواستروئید است. پزشک 
تزریق استروئیدی مانند پردنیزون در کمر یا گردن را انجام خواهد داد. استروئیدها التهاب 
را کاهش می دهند. با این وجود، به دلیل عوارض جانبی، تلاش می شود کمتر از آنها 
استفاده شود. از گزینه های درمان دیگر می توان به داروهای بی حسی، ورزش، وسایل 
کمکی مانند آتل یا والکر اشاره کرد. در موارد شدید، ممکن است انجام عمل جراحی 
مد نظر قرار بگیرد. این گزینه تنها برای افرادی که با دشواری در راه رفتن یا مشکلات 
اجابت مزاج و دفع ادرار مواجه هستند، انتخاب می شود. خطراتی با عمل جراحی مرتبط 

هستند، از این رو، باید با پزشک خود درباره انتخاب بهترین گزینه درمان صحبت کنید.
چه کارهایی می توانید در خانه انجام دهید

برای کمک به بهبود شرایط تنگی مجرای نخاع برخی اقدامات را می توانید در خانه 
انجام دهید. یکی از بهترین گزینه ها انجام ورزش است. این کار نباید با صرف فشار یا 
زمان زیاد همراه باشد. تنها 30 دقیقه پیاده روی یک روز در میان نیز می تواند مفید باشد.
همچنین، شما می توانید از کمپرس های سرد یا گرم استفاده کنید. گرما به شل شدن 
ماهیچه ها کمک می کند، در شرایطی که سرما التهاب را کاهش می دهد. شما می توانید 
با توجه به این که تنگی مجرای نخاع کجا رخ داده است، از این کمپرس روی گردن یا کمر 
خود استفاده کنید. اگر به کمپرس دسترس ندارید می توانید دوش آب گرم را امتحان 
کنید. همچنین، تمرین وضع اندامی خوب از طریق صاف ایستادن، نشستن روی یک 
صندلی مناسب، یا خوابیدن روی تشک و بالش سفت می تواند مفید باشد. زمانی که 
اشیا سنگین را بلند می کنید، همواره زانوهای خود را خم کرده و فشار اضافه به کمر خود 

وارد نکنید.
ورزش برای تنگی مجرای نخاع

در شرایطی که تنگی مجرای نخاع موجب کمر درد و گاهی اوقات دشواری در حرکت 
می شود، اما انجام ورزش و به طور کلی تحرک داشتن برای سلامت کلی انسان ضروری 
است. ورزش می تواند انعطاف پذیری و تعادل را بهبود بخشیده و توانایی فرد برای تحرک 
بیشتر را افزایش دهد. افراد مبتلا به تنگی مجرای نخاع باید روز خود را با انجام حرکات 

کششی آغاز کرده و چند بار در روز این کار را تکرار کنند.
اگر پیش از ابتلا به تنگی مجرای نخاع ورزش نمی کردید، آغاز این فعالیت اهمیت دارد، 
اما نباید به خود فشار وارد کنید. با چند دقیقه ورزش در روز آغاز کرده و به تدریج مدت 
زمان آن را به 30 دقیقه در روز و سه روز در هفته برسانید. اگر انجام ورزش بیش از حد 
دردناک است می توانید تمرینات خود را در استخر انجام دهید. قرار گرفتن در آب انجام 
حرکات را تسهیل می کند. برای آشنایی با ورزش ها و تمرینات کششی خاص برای کمک 
به تقویت ماهیچه های کمر و شکم باید با پزشک یا فیزیوتراپ خود مشورت کنید. در موارد 

شدید، ممکن است استفاده از آتل کمر برای پشتیبانی بیشتر نیاز باشد.

علمی و سلامت 

 

یک شرکت با همکاری آژانس هواپیمایی طرح اولیه 
هواپیمای بدون خلبان را ارایه کرده است که با طول بال 
۱۱ متر می تواند مسافت ۶۹۸ کیلومتر را طی کند. این 

هواپیما ۸ موتورالکتریکی خواهد داشت.
به زودی افراد می توانند با یک هواپیمای بدون خلبان 

به مقصد دلخواه خود سفر کنند.
آژانس مسافرتی آنلاینKiwi.com با همکاری شرکت 
فناوری هوافضای Zuri در جمهوری چک طرح اولیه ای 

از یک هواپیمای خودران ارائه کرده اند.
 ۶۹۸ مسافت  بتواند  اولیه  نمونه  این  امیدوارند  آنها 

تا  لندن  بین  مسافت  معادل  که  کند  طی  را  کیلومتر 
آلمان است. هواپیمای بدون خلبان نیز مانند پهپاد از 
فناوری VTOL استفاده می کند تا به طور عمودی از 
 VTOL زمین بلند شود و فرود بیاید. استفاده از فناوری
بدان معناست که هواپیما می تواند به طور عمودی فرود 
بیاید و در نتیجه قابلیت فرود در اماکن بیشتری دارد. 
همچنین هواپیما با استفاده از ۸ موتور الکتریکی پرواز 
می کند. طول بال هواپیما نیز حدود ۱۱ متر و وزن آن 
۹00 کیلوگرم خواهد بود. طبق اعلام Zuri، طرح اولیه 
مذکور می تواند ۴ مسافر را جابه جا کند. این شرکت هم 

اکنون قصد دارد نمونه اولیه از این هواپیما با قابلیت پرواز 
را با هدف جذب سرمایه گذاری اولیه بسازد. فناوری ها 
و هواپیمای خودران به زودی از هزینه های شرکت های 
هوایی می کاهند. علاوه بر آن پتانسیل جدیدی برای 
ساخت هواپیماهایی با یک خلبان نیز فراهم می کنند. 
با  را  هواپیما  و  بالگرد  مزایای  خلبان  بدون  هواپیمای 
وب  نوشته  به  می کند.   ترکیب  الکتریکی  پروانه های 
سایت شرکت، چنین هواپیمایی برای سفر میان جزیره ها 
مناسب است و به این ترتیب مسافران نیازی نیست از 

قایق، تاکسی یا خودروهای اجاره ای استفاده کنند.

ساخت حسگرهای پاستیلی برای سنجش نحوه 
جویدن کودکان!

دارند  قصد  کره ای  پژوهشگران 
با استفاده از پاستیل، حسگرهایی 
ابداع کنند که به بررسی نحوه جویدن 

کمک می کند.
مهندسان الکترونیک قصد دارند 
برای بررسی نحوه جویدن کودکان، 
دهند.  ارائه  جالب  خوراکی  یک 
ایده آنها این است که با استفاده از 

پاستیل های خرسی، نوعی ابزار پزشکی ارزان قیمت ابداع کنند که بتواند فشار اعمال 
شده توسط دندان را اندازه بگیرد و نشانه های رشد کودک را مشخص کند.

"دونگهیون لی")Donghyun Lee( و "بیلی چواهو" )Beelee Chuawho(، پژوهشگران 
"دانشگاه کره" )KU( باور دارند که این ایده، کارآمد خواهد بود زیرا ابزار متداول پزشکی 

اغلب هم برای کودکان و هم برای کودکان، آزار دهنده هستند.
لی در این باره گفت: ما در این پژوهش، کاربرد پاستیلهای خرسی را برای تشخیص 
نحوه جویدن نشان داده ایم. در این پژوهش، از پاستیل خرسی به عنوان مبدل استفاده 
شده و نیروی جویدن آرواره انسان نیز با مقاومت الکتریکی سنجیده شده است. ما 
توانسته ایم کاربرد بالینی این حسگر را با استفاده از سه بیمار انسان اثبات کنیم. ترکیب 
پاستیل و امکانات تشخیصی در این پژوهش، می تواند گام بزرگی برای ابداع ابزار کم هزینه 
با قابلیت خوارکی باشد که برای استفاده در کشورهای در حال توسعه، مناسب هستند و 

ضایعات پزشکی کمتری را نیز به همراه دارند.

جراحی قلب خوک با دستگاه رباتیک با 
موفقیت انجام شد

 محققان موفق شدند یک دستگاه رباتیک خودکار بسازند که حفره موجود در قلب یک 
خوک را ترمیم کرد. به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، این روزها پیشرفت علم پزشکی 
به جایی رسیده که ما شاهد دستگاه های جراحی رباتیک هستیم که با وجود اینکه در 
بدن انسان هستند، از راه دور کنترل می شوند. این دستگاه های رباتیک اعمال جراحی 
را دقیق تر جلو برده و باعث می شوند جراحی ها به شیوه ای کمتر تهاجمی صورت گیرند. 
البته باید اذعان کرد که جراحی با این ربات ها نیز به پزشک جراح نیاز دارد. محققان به 
تازگی یک "کاتتر" رباتیک ساخته اند که با موفقیت توانست ضربان قلب خوک را هدایت 
کند. کاتتر وسیله ای پرکاربرد در پزشکی و یک لوله نازک، معمولًا بلند و قابل انعطاف است 
که از مواد پرکاربرد ساخته شده و در طیف گسترده ای از توابع دانش پزشکی مورد استفاده 
قرار می گیرد. این دستگاه رباتیک توسط یک تیم تحقیقاتی از بیمارستان کودکان بوستون 
و زیر نظر دانشگاه هاروارد تولید شده است و در انتهای این ابزار بلند یک حسگر نوری 
لمسی تعبیه شده که ترکیبی از یک چراغ "ال ای دی")LED( و دوربین آندوسکوپی است. 
عملکرد این دستگاه نیز به این ترتیب است که داخل بدن وارد شده و در امتداد دیواره 
داخلی بطن چپ قلب قرار می گیرد. سپس تصاویری که از قلب دریافت می شود، توسط 
یک سیستم هوش مصنوعی پردازش می شود. وظیفه این سیستم این است که تعیین 
می کند آیا حسگر با خون، دیواره قلب و یا دریچه قلب در ارتباط است یا خیر؟ علاوه بر 
آن، سیستم مذکور قادر است فشار وارد شده از طرف دستگاه کاتتر به بافت قلب را کنترل 
کرده و سبب شود که به قلب آسیبی نرسد. در این پژوهش محققان نقشه آناتومی قلب 
خوک ها را تهیه کرده و اسکن های قبل عمل را انجام دادند. سیستم کنترلی نیز محل 
ورود دستگاه به داخل قلب و چگونگی رسیدن به هدف مورد نظر محققان را ارزیابی کرد. 
محل هدف ورود دستگاه به قلب خوک یک دریچه مصنوعی در آئورت قلب این حیوان 
بود که سوراخ شده و باید ترمیم می شد. زمانی که کاتتر به دریچه قلب خوک رسید، جراح 
نیز با استفاده از حسگری که در انتهای دستگاه قرار دارد، سوراخ موجود در قلب حیوان 
را مسدود کرد. تاکنون دستگاه های مشابه که مورد آزمایش قرار گرفته اند، این مشکل را 
داشته اند که دسترسی به حفره های آئورت توسط آن ها خیلی بیشتر به طول انجامیده 
است. بنابراین فناوری ساخت محققان این پروژه می تواند پیشرفتی بزرگ در این عرصه 

محسوب شود.

طرح اولیه از هواپیمای بدون خلبان ارایه شد

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت بهرو پالایش پارس دنا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱5۶22 و شناسه ملی ۱۴0075۹5237 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱3۹7/0۸/۱۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : موضوع فعالیت شرکت اصلاح 
وموارد ذیل به آن اضافه گردید : پالایش نفت خام و میعانات گازی و مشتقات فرآورده 
های نفتی- انجام موضوع فعالیت پس از اخذ مجوزهای لازم از دستگاه مربوطه -ثبت 

موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )442215(

-----------------------------------
آگهی انتقال 

 ) محدود  مسئولیت  با   ( قرن  آیندگان  صنعت  تدبیر  شرکت  انتقال  آگهی 
درتاریخ۹۸/0۱/3۱ به شماره ثبت ۱۶375 و شناسه ملی ۱۴00۶۸۹۴2۴۴در اداره 
ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم ثبت و امضا ذیل دفاتر تکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شرح ذیر جهت اطلاع عموم آگهی می گردد . به موجب نامه شماره ۹۸/۴3۶۸ 
مورخ ۹۶/0۱/۱۹ اداره ثبت شرکتهای غیر سهامی و مستند به صورتجلسه هیئت 
مدیره مورخ ۹7/۱۱/2۹ مرکز اصلی شرکت به نشانی : استان قم ، شهرستان قم ، 
بخش مرکزی ، دهستان قمرود ، آبادی شهرک صنعتی شکوهیه، شهرک صنعتی ، 
خیابان کلاهدوز ، کوچه کلاهدوز۱۱ ، پلاک ۹0۶ ، ساختمان اف ان 52۶ ، طبقه 
همکف، کدپستی 373۸۱۱57۴۶ انتقال یافت و در اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر 

تجاری قم تحت شماره ۱۶375 به ثبت رسیده است.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )445724(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت استوار سازه کوروش با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۴720 
و شناسه ملی ۱۴00۴770۴72 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ ۱3۹7/0۴/۱7 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مسلم حق دوست به شماره 
ریال  به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۴۹5.000.000  ملی 03۸5۶۹۹۹۱3 
سهم الشرکه ، حامد حق دوست به شماره ملی0370۶۸۸5۸۹ به سمت مدیرعامل و 
عضو هیئت مدیره دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب 
شدند.کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک برات سفته و قراردادها 
و عقود اسلامی و اوراق عادی و اداری با المضای رئیس هیئت مدیره منفرداً و با مهر 

شرکت معتبر می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )445728(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آبادگران مهاب پی کویر با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱57۹۴ و شناسه ملی ۱۴0077۶۸۹۱0 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 
۱3۹7/۱2/۱۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت 
از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی با امضاء رئیس هیئت مدیره به 
تنهائی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل به تنهایی و با مهر 

شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )445731(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت رویان پوشش آریا وحدت با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱۶2۹۶ و شناسه ملی ۱۴00۸207۱۶0 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱3۹۸/0۱/2۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم معصومه گودرزی 

به  ریال   5.۹۸0.000.000 مبلغ  پرداخت  با   03۸۱70۱۹05 ملی  بشماره 
صندوق شرکت ،سهم الشرکه خود را به 5.۹۹2.000.000 ریال افزایش داد. سرمایه 

شرکت از مبلغ 20.000.000ریال به ۶.000.000.000 ریال افزایش و ماده ۴ 
اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از 
افزایش سرمایه عبارتست از : خانم معصومه گودرزی بشماره ملی 03۸۱70۱۹05 
ملی  شماره  به  آشتیانی  فرزانه   ، الشرکه  سهم  ریال   5.۹۹2.000.000 دارنده 

03702۶7۱33دارنده ۸.000.000 ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )445736(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت استوار سازه کوروش با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۴720 
و شناسه ملی ۱۴00۴770۴72 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
۱3۹7/0۴/۱7 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱-آقای مسلم حق دوست به شماره ملی 
03۸5۶۹۹۹۱3با پرداخت مبلغ2۹7.000.000 به صندوق شرکت، سهم الشرکه 
خود را به مبلغ ۴۹5.000.000 افزایش داد. 2- آقای حامد حق دوست به شماره 
ملی0370۶۸۸5۸۹ با پرداخت مبلغ 3.000.000 ریال به صندوق شرکت، سهم 
الشرکه خود را به5.000.000 ریال افزایش داد. سرمایه شرکت از 200.000.000 
ریال به 500.000.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق 
اصلاح گردید . در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست 
از :مسلم حق دوست به شماره ملی 03۸5۶۹۹۹۱3 دارنده ۴۹5.000.000 ریال 
سهم الشرکه ، حامد حق دوست به شماره ملی0370۶۸۸5۸۹ دارنده 5.000.000 

ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )445738(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت حلما پلاست آدلی با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱57۹0 
و شناسه ملی ۱۴0077۶۶752 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ ۱3۹۸/0۱/22 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان حامد آهوپای به شماره 
ملی 0370۶۹2۸7۱ به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 500.000.000 ریال سهم 
الشرکه و احمد آهوپای به شماره ملی 03۸2۴505۱5 به سمت مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره دارنده 500.000.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب 
شدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء دار با امضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره هر 

یک به تنهائی و با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )445739(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت حلما پلاست آدلی با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱57۹0 
و شناسه ملی ۱۴0077۶۶752 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده 
مورخ ۱3۹۸/0۱/22 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم زینب حیدر نژاد خیاوی به 
شماره ملی 037۱۶۴۹7۴۹ با دریافت 500.000.000 ریال سهم الشرکه خود از 
صندوق شرکت از شرکت خارج و دیگر هیچ گونه حق و سمتی ندارد. سرمایه شرکت 
از ۱.500.000.000 ریال به ۱.000.000.000 ریال کاهش یافت و ماده مربوطه 
در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از 
کاهش سرمایه عبارتست از : حامد آهوپای به شماره ملی 0370۶۹2۸7۱ دارنده 
500.000.000 ریال سهم الشرکه و احمد آهوپای به شماره ملی 03۸2۴505۱5 

دارنده 500.000.000 ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )445740(

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

برخی مواد غذایی از نظر ظاهری شبیه به برخی اندام های بدن انسان به نظر می رسند. افراد بسیاری بر این باورند که مصرف این قبیل مواد غذایی به تقویت و پشتیبانی از سلامت آن اندام ها کمک کرده و 
به طور جالب توجهی، در برخی موارد این مساله درست است.  دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم و متعادل یکی از پایه های اصلی حفظ سلامت بدن محسوب می شود. اما جدا از باورها و داستان هایی که 

شاید درست نباشند، در ادامه با 10 ماده غذایی و فواید آنها برای اندام های خاص بدن انسان بیشتر آشنا می شویم.

10 ماده غذایی برای 10 اندام بدن انسان

گوجه فرنگی مفید برای سلامت قلب
گوجه فرنگی سرشار از ماده مغذی لیکوپن است که مسئول رنگ 

قرمز این ماده غذایی محسوب می شود. همچنین، لیکوپن یک 
آنتی اکسیدان قوی بوده و پژوهش ها نشان داده اند که این ماده 

مغذی ممکن است به طور قابل توجهی خطر سکته های مغزی را 
کاهش داده و سلامت قلب را تقویت کند.

زنجبیل مفید برای سلامت معده
زنجبیل می تواند عطر و طعم غذای شما را بهبود ببخشد، اما این 
ماده غذایی فواید سلامت شگفت انگیزی نیز ارائه می کند. مصرف 

زنجبیل می تواند به بهبود ناراحتی معده کمک کرده و همچنین 
درمانی طبیعی برای بیماری حرکت یا حالت تهوع )بیماری صبحگاهی، 
شیمی درمانی و غیره( محسوب می شود. این سبزی فوق العاده باید 
جایگاه ثابتی در رژیم غذایی شما داشته باشد. افزون بر بهبود حالت 
تهوع، زنجبیل گزینه خوبی برای مقابله با سوء هاضمه و تسکین درد 

مرتبط با این شرایط است.

گردو مفید برای سلامت مغز
مفید بودن هویج برای چشم ها داستانی نیست که تنها افراد 
بزرگسال برای ترغیب کودکان به مصرف سبزی ها تعریف کرده 
باشند. نتایج یک پژوهش نشان داد که مصرف بیش از دو وعده 

هویج در هفته خطر ابتلا به آب سیاه در زنان را 64 درصد کاهش 
داده است. هویج سرشار از بتا-کاروتن است که ممکن است به 

بهبود شرایط بینایی کمک کند. همچنین، این ماده غذایی سرشار 
از لوتئین است که پژوهش ها نشان داده اند افزایش مصرف این 
ماده مغذی رابطه نزدیکی با کاهش خطر ابتلا به آب مروارید دارد.

هویج مفید برای حفظ سلامت چشم ها
مفید بودن هویج برای چشم ها داستانی نیست که تنها افراد بزرگسال برای ترغیب کودکان به 

مصرف سبزی ها تعریف کرده باشند. نتایج یک پژوهش نشان داد که مصرف بیش از دو وعده هویج 
در هفته خطر ابتلا به آب سیاه در زنان را 64 درصد کاهش داده است. هویج سرشار از بتا-کاروتن 

است که ممکن است به بهبود شرایط بینایی کمک کند. همچنین، این ماده غذایی سرشار از لوتئین 
است که پژوهش ها نشان داده اند افزایش مصرف این ماده مغذی رابطه نزدیکی با کاهش خطر ابتلا 

به آب مروارید دارد.

انجیر مفید برای سلامت بیضه ها
انجیر سرشار از فیبر و ویتامین ها، از جمله ویتامین B6 و 

همچنین مواد معدنی کلسیم، روی، پتاسیم و منگنز است. با توجه 
به محتوای مواد مغذی خود، انجیر می تواند با افزایش تعداد اسپرم 

و تحرک آنها به بهبود شرایط باروری در مردان کمک کند.

لوبیا قرمز مفید برای سلامت کلیه ها
لوبیا قرمز نه تنها شبیه به کلیه ها به نظر می رسد، بلکه می تواند 
فواید جالب توجهی نیز برای این اندام داشته باشد. سرشار از مواد 

مغذی مختلف، لوبیا قرمز حاوی فیبر محلول و نامحلول است و 
چربی کمی دارد، از این رو، سلامت قلبی عروقی را تقویت کرده و 

به ثبات قند خون کمک می کند. همچنین، لوبیا قرمز منبع خوبی 
برای منیزیم و پتاسیم است. پژوهش ها نشان داده اند که کمبود 

این دو ماده مغذی می تواند خطر ابتلا به سنگ های کلیه را افزایش 
دهد. با توجه به محتوای کم سدیم، قند و کلسترول، لوبیا قرمز 

منبعی عالی برای پروتئین بدون چربی نیز است.

آووکادو مفید برای سلامت رحم
آووکادو سرشار از چربی های سالم، ویتامین B6، و پتاسیم است. 
به عنوان یک میوه تقویت کننده رحم، آووکادو روانسازی و سطوح 

استروژن را بهبود می بخشد، به تقویت دیواره های واژن کمک 
کرده و موفقیت لقاح مصنوعی )IVF( را افزایش می دهد.

انگور مفید برای سلامت ریه ها
انگور سرشار از فلاونوئیدها، بیشتر آنتوسیانین ها، است 

که از خواص آنتی اکسیدانی و ضد التهاب برخوردار هستند. 
پژوهش ها نشان داده اند که آنتوسیانین ها تولید مخاط و 

ترشحات التهابی را کاهش می دهند، از این رو، به تمیز نگه 
داشتن ریه ها کمک می کنند.

مرکبات مفید برای سلامت پستان ها
برخی پژوهش ها پیوند بین مصرف مرکبات و کاهش 

خطر سرطان هایی مانند سرطان پستان را نشان داده اند. 
میوه های خانواده مرکبات سرشار از بتا-کریپتوزانتین 

)کاروتنوئید(، بتا- کاروتن، فولات، ویتامین C، و کوئرستین 
هستند. این مواد مغذی با کاهش خطر انواع مختلف 

سرطان، به ویژه سرطان پستان پیوند خورده اند.

سیب زمینی شیرین مفید برای سلامت پانکراس
سیب زمینی شیرین نیز از نظر رنگ و شکل شبیه به 

پانکراس به نظر می رسد و البته فواید سلامت جالب توجهی 
نیز برای این اندام ارائه می کند. نتایج یک پژوهش نشان داد که 

سیب زمینی شیرین عملکرد پانکراس را تقویت کرده و خطر 
سرطان پانکراس را تا 50 درصد کاهش می دهد. همچنین، 

مصرف این ماده غذایی با کاهش سطوح قند خون به واسطه 
آزادسازی آرام قند در جریان خون پیوند خورده است.
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اجتماعی

گزارش از آسو محمدی

سرقت های خیابانی بیش از حد موتورسیکلت ها، این 
روزها داد همه را درآورده است. صحبت از مال باختگانی 
است که دست کم یک بار تلفن همراهشان به سرقت رفته 
است؛ اتفاقی که شمار وقوع آن در سال های اخیر به ویژه 
در چند ماه گذشته با افزایش سه برابری قیمت گوشی 
آنقدر زیاد بوده که برای بسیاری از مردم، انگیزه ای برای 
تنظیم گزارش های  یا حتی  پلیس  از طریق  پیگیری 
قانونی باقی نگذاشته و تنها به خاطره ای بسیار تلخ در 

ذهنشان تبدیل شده و بس.
این معضل فقط به کشور ما ختم نمی شود. گزارشی از 
تیم امنیت تلفن  های همراه در آمریکا نشان می دهد از 
هر 10 نفر آمریکایی یک نفر، قربانی سرقت تلفن همراه 
تلفن  نتوانسته اند  بوده است و 70 درصد آن ها هرگز 
همراه خود را پیدا کنند. حالا هم در ایران با رشد سه 
برابری قیمت گوشی های موبایل، آمار سرقت آن ها نیز 
افزایش پیدا کرده است. حتی اگر طرح رجیستری نیز 
بتواند گوشی های سرقتی را ردیابی کند، باز هم کارساز 
اوراق کردن  با هدف  زیرا برخی سارقان  بود؛  نخواهد 
تلفن همراه ردیابی آن ها را بسیار سخت کرده اند یا برخی 
گمانه زنی ها بر آن است که این تلفن ها از کشور خارج و 

در کشورهای همسایه به فروش می رسد.
به  است.  مطرح  مختلفی  دیدگاه های  باره  این  در 
دلیل سرقت های روزانه و مداوم موتورسیکلت ها عده ای 
می گویند باید موتورسواران را در شهر محدود و گاهی 
و  هستند  دیدگاه  این  مخالف  عده ای  و  کرد  حذف 
معتقدند همه موتورسواران سارق نیستند و موضوع باید 

ریشه ای حل شود. واقعاً چه باید کرد؟
*کنارگذاری و حذف موتورسیکلت؟

معضل  و  همراه  تلفن  سرقت  موضوع  بررسی  برای 
موتورسیکلت ها با کسی گفت وگو کردم که موشکافانه 
روی این مسأله شهری کار کرده است. حبیب جباری، 
دکترای جامعه شناسی اقتصادی و توسعه، پژوهشگر 
اجتماعی- شهری و مدرس دانشگاه است که در مورد 
مسائل شهری از جمله مسأله موتورسیکلت سوارها و 

موتورکسب ها کارهای پژوهشی کرده است.
وی در این باره به ایرناپلاس می گوید: من نظرم را از 
دو زاویه مختلف مطرح می کنم. زاویه اول که نام آن را 
»کنارگذاری و حذف موتورسیکلت و رانندگان این وسیله 
نقلیه چموش از شهر« می گذارم که نگاه غالب شهروندان 
و شاید مدیریت شهری است! که داستان ها و فیلم های 
فراوانی می توان از این منظر تهیه کرد و در معرض دید 
شهروندان گذاشت و این نگاه را بازتولید و تکثیر کرد. 
هستند  کسانی  موتورسیکلت سواران  اپیزود،  این  در 
که بی هیچ قاعده و قانونی در شهر و خیابان، کوچه و 
پس کوچه و حتی پیاده رو و پارک رانندگی می کنند. در 
خیابان تک چرخ می زنند، حرکت های نمایشی انجام 
می دهند، امنیت شهر و شهروندان را به هم می زنند، 
ایجاد رعب و وحشت می کنند و موجب ترس و هراس 
و  شهروندان  برای  همه،  از  بدتر  و  می شوند  عابران 
عابران مزاحمت ایجاد می کنند و کیف و موبایل مردم 
حتی  می کنند.  فرار  موتور  با  به راحتی  و  می قاپند  را 
پشت سر خود را هم نگاه نمی کنند که چه فاجعه هایی 
آفریده و چه دردسرهای بعدی برای مالباخته ها ایجاد 
کرده اند؛ کم نیستند جراحت ها، صدمات و فوتی هایی 
که حاصل این کیف قاپی ها بوده است. فجیع تر از همه، 
صحنه هایی است که حین قاپیدن ، مالباخته ها به زمین 

و کف خیابان کشیده شده و روانه بیمارستان می شوند.
*حذف موتورسیکلت؛ دم دست ترین راه حل

وی ادامه می دهد: این را به عنوان پژوهشگر اجتماعی 
پایان  در  اکنون  و  دارم  زیسته  تجربه  موارد  این  در  که 
ناشی  موتورسیکلت  با  تصادف  سه ماهه  نقاهت  دوره 
از سرقت هستم بیان می کنم. پس با این همه ضرر و 
زیانی که موتورسیکلت سواری در شهر دارد، نخستین و 
دم دست ترین راه حل، کنارگذاری و حذف آنان از شهر و 
خیابان و کوچه و پس کوچه به روش ها و حیل مختلف 
باشد(،  ممکن  )اگر  سنگین  جریمه های  از  است؛ 
توقف های کوتاه و طولانی مدت گرفته تا ممنوعیت و 
حذف کامل آنان از شهر از عمده راه حل ها و اقدامات 

چنین نگاهی است.
در زاویه دوم که بهتر است نام آن را »حساب آمدن و 

جذب رانندگان موتورسیکلت« بگذاریم، راننده موتور 
که دیگر فقط موتورسوار نیست به عنوان یک شهروند 
صاحب حق و مسئولیت تلقی می شود. چون صاحب 
حق بر شهر است و در شهر حق حیات و زندگی و حضور 
دارد، نمی توان او را کنار گذاشته و حذف کرد، بلکه باید 
حقوق شهروندی و انسانی او بر شهر و در شهر را تعریف 
و رعایت کرد. در عین حال رانندگان موتورسیکلت نیز در 
مقام شهروندی و انسانی، خود تکالیف و مسئولیت هایی 
در قبال شهر )بر شهر و در شهر( و شهروندان دارند که 
باید بر آن واقف بوده و آن ها را رعایت کنند و مدیریت 
شهری باید بسترهای انسانی، نهادی، فنی و فضایی این 

شهروندی رانندگان موتورسیکلت در شهر را فراهم کند.
*تفکیک موتورکسب ها از موتورسوارها

این جامعه شناس می افزاید: از سوی دیگر قبل از همه 
باید موتورسوار دزد و سارق را از موتورسوار خلاف کار و 
موتورسوار خلاف کار را از موتورسوار عادی و موتورسوار 
عادی را از موتورکسب ها جدا کرده و تمیز داد. باید قبول 
کرد که موتورسیکلت فقط برای سرقت و خلاف نیست 
خلافکار  و  نبوده  سارق  موتورسیکلت سواران  همه  و 
عمل  انجام  می تواند  موتورسیکلت  هرچند  نیستند، 
خلاف را تسهیل کند. همچنان که با ماشین سواری 
و غیره نیز می توان سرقت و خلاف کرد. نکته دوم این 
جدا  »موتورکسب ها«  از  باید  را  موتورسواران  که  است 
کرد. روشن تر بگویم که بخش قابل توجهی از رانندگان 
برای  بلکه  شخصی،  جابه جایی  برای  نه  را  آن  موتور، 
کسب و درآوردن روزی حلال با جابه جایی کالا و مسافر 
با همه مخاطرات، ناگزیر انتخاب کرده اند و غالباً این 
تنها انتخاب آنان برای کسب روزی شرافتمندانه بوده 
است. پس این تنها راه بقا را در این شرایط سخت از آنان 
نگیریم، مگر جایگزین مناسب و پایداری برای آن فراهم 

شود.
وی تأکید می کند: نکته دیگر اینکه موتورکسب های 
و  کنیم  جدا  غیررسمی  موتورکسب های  از  را  رسمی 
کنیم.  تلاش  اول  گروه  به  رسمیت بخشی  بر  سپس 
این دو گروه به شیوه های متفاوتی به جابه جایی کالا و 
مسافر در شهر می پردازند. بیشتر توضیح می دهم، گروه 
اول کسانی هستند که اکثراً آنان را در قالب پیک های 
قدیمی ترین  از  بادپا«  »پیک  که  می شناسیم  موتوری 
آن هاست. موتورکسب های رسمی که نسبت به گروه دوم 
وضعیت باثبات تر و بهتری دارند، کسانی هستند که نام 
و نشانی دارند، معمولًا شماره پلاکی دارند و با مؤسسه 
حقوقی  و  حق  از  و  هستند  قرارداد  طرف  شرکتی  و 
برخوردارند که برخورداری از بیمه های اجتماعی و شاید 
بازنشستگی می تواند یکی از مهم ترین این حقوق باشد. 
این گروه به خاطر نام و نشان شناخته شده ممکن است 

کمتر خلاف کنند و تخلفات آن ها قابل پیگیری است.
*روش های قهری راهگشا نخواهد بود

این زمینه توضیح  جباری درباره تجربه کشورها در 
و  تجربیات  فرهنگ،  تاریخ،  کشوری  هر  می دهد: 
شرایط خاص خود را دارد. بنابراین قبل از هر نوع انتقال 
تجربه ای باید موضوع و مسئله را به خوبی شناخت و علل 
و انگیزه های آن را در سطوح و ابعاد مختلف شکافت تا 
با هرگونه شکاف از واقعیت شهری فاصله گرفت. باید از 
تجربیات جهانی در این زمینه آموخت به ویژه تجربیات 

زمینه  این  در  که  آنان  دفع  نه  موتور  رانندگان  جذب 
تجربه مدیریت شهری کلانشهر بانکوک، پایتخت تایلند 
مثال زدنی است. شهری که در ابتدای سر کوچه های 
مرکز آن چند موتورسوار با آن موتورهای زیبای تزیینی 
با قیمت نازل تری منتظر مسافران و  و توریستی شان 
توریست ها هستند. موتورسوارانی که با حضور مداوم و 
تعریف شده در قسمت ها و محلاتی از شهر یا با نصب 
دوربین هایی بر سر موتور یا گاهی بر پیشانی خود در 
ایجاد و حفظ امنیت شهر پلیس را یاری رسان هستند 
و طبق گفته های محلی با این اقدام سرقت و دزدی در 
محلات شهر به شدت پایین آمده است. در حالی که ما 
با نصب کیوسک های پلیس در محلات شهری، پلیس را 
محلی کرده ایم، اما این لزوماً امنیت را به صورت محله ای 
تأمین نکرده است و شاید اداره شهر را پرهزینه تر کرده 
است. مسأله اجتماعی و اقتصادی همچون رانندگی و 
کسب و کار با موتورسیکلت در ایران بیش از راه حل های 
و  فرهنگی  اجتماعی،  راه حل های  نیازمند  امنیتی 
اقتصادی است. بنابراین روش های قهری و حذفی سایر 

کشورها راهگشای موضوع نخواهد بود.
*توصیه هایی برای پیشگیری از سرقت تلفن 

همراه
جباری درباره اقداماتی که در فضای عمومی شهر 
برای کاهش به سرقت رفتن تلفن همراه می شود انجام 
داد، می گوید: زمان عبور از جایی که روشنایی کافی 
نکنید.  استفاده  خود  تلفن  از  است،  خلوت  و  ندارد 
در  خود  همراه  تلفن  از  هست  امکانش  که  جایی  تا 
از  که  در صورتی  نکنید.  استفاده  مکان های عمومی 
هدفون استفاده می کنید، صدای موسیقیتان را پایین 
بیاورید تا متوجه عبور آدم ها بشوید. وقتی شما شخصاً 
اقدام به جست وجوی تلفن هوشمند خود می کنید، این 
خطر وجود دارد که در مقابل جنایت کاران مسلح قرار 
بگیرید و به خودتان صدمه بزنید. اطلاعات موجود در 
تلفن هوشمند شما، می تواند یک بک آپ روی کامپیوتر 
شخصی شما داشته باشد که بازیابی شود، اما »شما«، 

قابل بازیابی و جایگزینی نیستید.
*گردش مالی سالانه حدود ٦٥ میلیارد تومان

اما نکته مهمی که جباری مطرح می کند، گردش 
مالی تلفن های سرقتی است. وی توضیح می دهد: 
بر اساس گزارش واحد ارزیابی عملکرد و پاسخگویی 
حدود  روزانه  سیار،  ارتباطات  شرکت  شکایات  به 
مجرای  از  همراه  تلفن  گوشی  سرقت  نامه   ٩٠٠
که  می شود  ارسال  کشور  اپراتورهای  به  قضاییه  قوه 
به  نامه ها  این  از  بسیاری  کارشناسان،  گفته  به  البته 
سرانجام نمی رسد. با این حساب اگر حداقل قیمت 
تومان  را ٢٠٠ هزار  سرقتی  گوشی های  خریدوفروش 
در نظر بگیریم می توان گفت بازار گوشی های سرقتی 
در ایران، روزانه حدود ١٨٠ میلیون تومان و ماهانه پنج 
میلیارد و ٤٠٠ میلیون تومان گردش مالی دارد. این در 
شرایطی است که پروسه پیچیده رهگیری گوشی های 
سرقتی باعث شده است بسیاری از افراد از اعلام سرقت 
گوشی تلفن همراهشان به مراجع قضایی صرف نظر 
بازار  در  این حال سیل گوشی های سرقتی  با  کنند. 
کشور، گردش مالی سالانه حدود ٦٥ میلیارد تومان برای 

سارقان فراهم کرده است.

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم  تشریح کرد  

طرح های مدیریت پیک بار ۹۸ برای مشترکین 
تجاری و اداری

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم  گفت :سال گذشته شرکت 
توزیع نیروی برق استان قم با همکاری 1۸00 مشترک موفق به کاهش بیش از 1۳0 
مگاوات از پیک بار شبکه شد و در این راستا ۵0 میلیارد ریال به عنوان پاداش همکاری به 

مشترکین همکار پرداخت کرد.
انرژی  مدیران  حضور  با  برق  مصرف  مدیریت  جلسه  در  سلیمانیان  داود  مهندس 
دستگاههای اداری استان قم راهکارها و طرح های مدیریت پیک بار ۹۸ را برای مشترکین 
تجاری و اداری تشریح کرد و اظهار داشت:از ۵۵7 هزار مشترک استان قم بیش از ۹۶ هزار 
مشترک اداری و عمومی می باشند. وی با اشاره به کاهش 24 مگاواتی پیک بار شبکه در 
سال گذشته توسط مشترکین تجاری و اداری استان بیان داشت:مشترکین می توانند با 
همکاری شرکت توزیع برق کمک قابل توجهی در عبور از پیک بار سال جاری نیز داشته 

باشند .
اظهار  استان  برق  مصرف  مدیریت  دفتر  های  فعالیت  اهم  به  اشاره  با  سلیمانیان 
داشت:سال گذشته شرکت توزیع نیروی برق استان قم با همکاری 1۸00 مشترک موفق 
به کاهش بیش از 1۳0 مگاوات از پیک بار شبکه شد و در این راستا ۵0 میلیارد ریال به 
عنوان پاداش همکاری به مشترکین همکار پرداخت کرد. وی ادامه داد: برگزاری 40 جلسه 
تخصصی و آموزشی، انعقاد تفاهم نامه همکاری با 27 مشترک CNG ، تشکیل اکیپ 
های بازرسی واحدهای تجاری و اداری ، برگزاری دوره مدیریت انرژی از دیگر برنامه های 
دفتر مدیریت مصرف برق قم در سال۹7 بوده است. سلیمانیان با اشاره به رشد چشمگیر 
همکاری ها نسبت به سالهای گذشته افزود:کلیه دستگاههای اداری و مشترکین عمومی 
که تا قبل از آغاز طرح پیک بار امسال در سامانه پیک بار کشور ثبت نام نمایند برای استفاده 
از طرح های تشویقی باید از ابتدای تیر تا انتهای مرداد 10 درصد از مصرف برق خود را 
در ساعت "پیک بار" نسبت به "میان بار" کاهش دهند و یا از مولدهای اضطراری استفاده 
نمایند. وی یادآور شد:شرکت توزیع نیروی برق استان دستور دارد ادارات پرمصرف برق را 

به استانداری معرفی و نسبت به قطع برق آنها اقدام نماید.
در پایان این جلسه از 42دستگاه های اداری استان که در کاهش پیک بار سال گذشته 

مشارکت داشتند با اهدای لوح سپاس قدردانی شد. 
 

رئیس سازمان نظام مهندسی اصفهان :

ذوب آهن اصفهان ، برند مورد اطمینان کامل 
نظام مهندسی ساختمان است

مهندس غلام حسین عسکری رئیس سازمان نظام مهندسی اصفهان به همراه اعضاء 
این سازمان با حضور در ذوب آهن اصفهان ضمن بازدید از خط تولید ، با مهندس یزدی 

زاده مدیرعامل و مسئولین این شرکت دیدار و گفتگو کردند .
رئیس سازمان نظام مهندسی اصفهان در  این دیدار  گفت : ذوب آهن اصفهان ، برند 
معتبر و مورد وثوق کامل سازمان نظام مهندسی است به گونه ای که مهندسین محاسب 
در بازرسی های خود وقتی در ساختمان با محصولات ذوب آهن مواجه می شوند ، نسبت 
به کیفیت آن اطمینان کامل دارند . وی افزود : وجود محصولات غیر استاندارد در بازار یک 
معضل نگران کننده است و به دلیل قیمت پایین مورد استفاده قرار می گیرد که می تواند 

عواقب ناگواری داشته باشد .
مهندس عسکری تصریح کرد : سازمان نظام مهندسی اصفهان آمادگی دارد که با ذوب 
آهن اصفهان ،  نشست های تخصصی برگزار کند تا محصولات استاندارد این شرکت به 

خوبی معرفی گردد و فرهنگ سازی لازم در این خصوص صورت گیرد .
وی افزود : هم اکنون در مقایسه سازه های بتنی و فولادی ، ترجیح مهندسین محاسب 
در اصفهان به سازه های بتنی است اما اگر ذوب آهن اصفهان که مورد اطمینان محاسبین 
است ، تنوع محصولات خود را افزایش دهد ، می توانیم شاهد سازه های فولادی بیشتری 
در اصفهان باشیم . مهندس عسکری گفت :  در استان های دیگر که از ذوب آهن فاصله 
دارند مانند خراسان رضوی ، بیشتر ساختمان ها با سازه های فولادی ساخته می شوند و 
لذا در اصفهان که ازنعمت وجود ذوب آهن برخورداریم باید در خصوص ترویج سازه های 
فولادی اقدامات لازم صورت گیرد . رئیس سازمان نظام مهندسی اصفهان پس از بازدید از 
خط تولید ذوب آهن اصفهان گفت : پتانسیل فنی بالایی در این شرکت وجود دارد که از 

آن بی خبر بودیم .
وی افزود : تیر آهن بال پهن که در ذوب آهن اصفهان تولید می شود ، می تواند جایگزین 
تیر ورق شده و ایمنی ساختمان را بسیار افزایش دهد . میلگرد این شرکت نیز با مقاومت 
بالا تولید می شود که اهمیت بسیاری در سازه های ساختمانی دارد . رئیس سازمان نظام 
مهندسی اصفهان افزود : این بازدیدها و تبادل اطلاعات باعث می شود که مهندسین 
صنعت ساختمان از کیفیت محصولات ذوب آهن آگاه شوند تا در طراحی  و انتخاب 
محصول ، به گونه ای عمل کنند که ضمن صرفه جویی ، ایمنی ساختمان نیز افزایش یابد 
. مهندس یزدی زاده نیز در این دیدار گفت : نشست های ذوب آهن و نظام مهندسی برای 

تبادل نظر و تشریک مساعی بسیار مهم است و باید افزایش یابد .
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
1600 تخت بیمارستانی در قم راه اندازی می شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: یک هزار و ۶00 تخت بیمارستانی مجهز و به روز 
بر اساس استانداردهای جهانی تا سه سال آینده دراین استان به بهره برداری می رسد.

ابوالفضل ایرانی خواه در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم، افزود: در حال 
حاضر زیرساخت های بیمارستانی درقم رو به بهبود است و این استان با دارا بودن بیش از 

2 هزار تخت مجهز شرایط مطلوبی دراین زمینه دارد.
وی گفت: از این تعداد، حدود ۶00 تخت در چند سال گذشته در قالب 2 بیمارستان 

مجهز نکویی- فرقانی و شهدا در قم راه اندازی شده است.
وی خاطرنشان کرد: بیمارستان یک هزار تختخوابی از جمله مراکز درمانی است که 

توسط بخش خصوصی در حال احداث است و توریسم درمانی را در قم رقم خواهد زد.
وی افزود: این بیمارستان تاکنون حدود 40 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و بر اساس 
تعهدات پیمانکار نیمی از تخت های آن نیمه نخست سال آینده راه اندازی می شود و تا سه 

سال آینده به بهره برداری کامل خواهد رسید.
ایرانی خواه بااشاره به فعالیت متخصصان و فوق متخصصان زبده در مراکز درمانی قم، 
گفت: به دلیل کمبودهایی که در بخش بهداشت و درمان این استان وجود دارد، از مردم 
عذرخواهی می کنیم و برای کاهش مشکلات با محوریت عدالت در سلامت و توجه به 
مناطق کم برخوردار شهری در تلاش هستیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان این 
که مجموعه بهداشت و درمان متولی تحقق 20 درصد از سلامت جامعه است، بیان کرد: 
۸0 درصد ارتقاء سلامت فردی و اجتماعی بستگی به مشارکت و تعامل سایر سازمان ها و 
شهروندان دارد تا شاخص های بهداشت و درمانی ارتقا یابد. وی ادامه داد: پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی شاخص های بهداشتی در زمینه کاهش مرگ ومیر، واکسیناسیون، 
سلامت مادر و کودک به حد مطلوب رسیده است و برای ادامه این روند باید به بهداشت 

عمومی و مراقبت های اولیه توجه ویژه داشته باشیم.
وی تصریح کرد: ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی، سکته های مغزی و قلبی در سنین 
پایین محور تهدید کننده سلامتی جامعه است و شهروندان برای جلوگیری از چنین 
بیماری هایی باید با مراجعه به مراکز و پایگاه های سلامت نسبت به سنجش سلامت خود 
اقدام نمایند. ایرانی خواه با اشاره به فعالیت حدود 1۵0 مرکز و پایگاه سلامت دراستان، 
گفت: تاکنون برای بیش از یک میلیون و 200 هزار تَن از جمعیت قم پرونده الکترونیک 

سلامت تشکیل شده است و هدف این طرح توجه به مراقبت های اولیه سلامت است.
هفته نخست اردیبهشت ماه هر سال هفته سلامت نامگذاری شده است که شعار امسال 
»مراقبت های اولیه بهداشتی راهی به سوی پوشش همگانی« می باشد. دسترسی عادلانه 
به خدمات سلامت، آموزش رکن سلامت، مشارکت اجتماعی و سلامت، مراقبت های اولیه 
بهداشتی و سلامت روان، سلامت در حوادث و بحران ها، سبک زندگی سلامت محور و 

سلامت، جمعیت و خانواده شعارهای هفت روز هفته سلامت است.
 

مدیر دفتر مدیریت مصرف آبفای استان خبر داد:

نصب تجهیزات کاهنده مصرف آب در 
مدارس، مساجد و ادارات قم

مدیر دفتر مدیریت مصرف و مطالعات کاهش آب بدون درآمد از نصب 4۶00 ابزار و 
تجهیزات کاهنده مصرف در مدارس و ادارات استان خبر داد و گفت: به زودی ۹ هزار قطعه 

کاهنده مصرف دیگر نیز در مساجد و سایر مدارس نصب می شود.
مهندس حسن فرمانی انتظام موضوع آب را یکی از چالش های اصلی جهان و ایران 
دانست و گفت: یکی از مهم ترین راهکارها مقابله با این چالش، مدیریت مصرف و تقاضا با 
هدف پاسخگویی به نیازهای آبی از طریق افزایش بهره وری و استفاده در مصرف صحیح 

و بهینه از آب است.
وی استفاده از تجهیزات کاهنده مصرف و اصلاح تأسیسات و تجهیزات ساختمان ها را 
از جمله موثرترین روش ها برای مدیریت مصرف آب عنوان کرد و افزود: در همین راستا 
شرکت آب و فاضلاب استان قم از سال گذشته نصب شیرآلات و تجهیزات کاهنده مصرف 
آب در مراکز عمومی را در دستور کار خود قرار داد. مدیر دفتر مدیریت مصرف و مطالعات 
کاهش آب بدون درآمد از نصب بیش از ۶00 پرلاتور)آبفشان( و شیر اهرمی در مدارس 
ابتدایی و متوسطه با همکاری آموزش و پرورش استان خبر داد و گفت: 4 هزار پرلاتور نیز 
سال گذشته با همکاری استانداری و یکی از شرکت تولیدکننده داخلی در ادارات استان 

نصب شد.
وی در ادامه با بیان اینکه نصب ۹ هزار قطعه کاهنده مصرف در مساجد و دیگر مدارس 
استان نیز در دستور کار آبفای استان قرار دارد، اظهار داشت: قرار است این قطعات 
کاهنده با همکاری مدیران مدارس ضمن آموزش مقدماتی به دانش آموزان در خصوص 

مدیریت مصرف و ابزارهای کاهنده مصرف نصب شود.

شهردار کرج : 

پروژه های زیست پذیر شهری در اولویت
 قرار دارند

شهردار کرج با بیان اینکه توسعه فضاهای سبز و طرح های زیست محیطی از محورهای 
کاری مدیریت شهری کرج در سال جاری است ، گفت: امسال پروژه های زیست پذیر 

شهری را در اولویت قرار داده ایم.
علی اصغر کمالی زاده در سومین همایش آموزش زیست محیطی و مدیریت سبز که با 
محور مخاطرات طبیعی با اولویت سیل در باشگاه فرهنگی ورزشی میلاد کرج برگزار شد، 
اظهار داشت: حوادث طبیعی و زیست محیطی درس های بزرگی برای ما دارند که باید از 

آنها عبرت گرفت.
وی گفت: مدیریت شهری کرج برنامه های خوبی در حوزه محیط زیست و منابع طبیعی 

آغاز کرده و فراتر از محدوده شهر طرح های جنگلی به اجرا در آورده است .
کمالی زاده افزود: طی چند سال اخیر حدود یک هزار هکتار ازاراضی ارتفاعات شهر کرج 

به فضای سبز تبدیل شد و دامنه فعالیت ها از محدده شهری کرج خارج شده است .
این مسئول ادامه داد: شهرداری کرج در اراضی دولتی محدوده فرودگاه پیام و حلقه دره 
با ایجاد فضای سبز بستر تغییر اکوسیستم را به وجود آورده تا مردم از اکسیژن بهره مند 
شوند. شهردار کرج بیان داشت: امسال شاید رویکرد شهرداری و شورای شهر در تصویب 
پروژه های زیست پذیری شهر است و امسال حدود 2 هزار میلیارد ریال برای توسعه پارک ها 

و فضای سبز اعتبار داریم که اثرات آن را خواهیم دید.
وی ادامه داد: در بحث حمل و نقل عمومی، بالای ۵0 درصد توسعه خواهیم داشت و 
اتوبوس های جدید با موتورهای یور ۶ که حدقل آلودگی را دارند وارد ناوگان حمل ونقل 

عمومی کرج می شوند ضمن آنکه پروژه قطار شهری را پیگیری خواهیم بود.
شهردار کرج با اشاره به خشکسالی های اخیر و آثار گرم شدن کره زمین گفت: امروز 

داشتن نگاه سیستمی به توسعه پایدار و محیط زیست لازمه گذر از مشکلات است.
وی با بیان اینکه اجرای برخی پروژه ها در سال های گذشته آثار مخرب زیستی محیطی 
در کشور داشته،گفت: خشک شدن تالاب ها از آثار این گونه اقدامات بوده که خشک 

شدن تالاب صالحیه نظرآباد نمونه آن می باشد هر چند در سیلاب امسال پرآب شد.
شهردار کرج تاکید کرد که ورود به موضوع زباله ها و محیط زیست از مهمترین اولویت ها 

است و نباید همه مشکلات را به مدیران دولتی نسبت داد.
کمالی زاده گفت: ما در بحث فرهنگ سازی عقب هستیم و باید زمینه مشارکت عمومی را 

فراهم آوریم تا شاهد پاکیزگی محیط زیست در سطح شهر و کشور باشیم .
 

استاندار هرمزگان :

بودجه پروژه های عمرانی هرمزگان
 یک هزار و 20 میلیارد تومان است

توازن  و  دارایی  تملک  اعتبارات  میزان  امسال  بودجه  در  گفت:  هرمزگان  استاندار 
منطقه ای اختصاص یافته به استان برای انجام پروژه های عمرانی افزون بر 1020 میلیارد 

تومان است.
فریدون همتی عصر پنجشنبه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان هرمزگان 
با اشاره به ارائه گزارشی از قانون بودجه سال ۹۸ ، افزود: هرمزگان از این لحاظ رتبه هفتم 
کشور را به خود اختصاص داده و تلاش می کنیم با استفاده از این اعتبارات طرح های 
عمرانی در استان تقویت و تکمیل شوند. وی افزود: میزان بودجه جاری هرمزگان در سال 
جاری افزون بر ۳44 میلیارد تومان است و تلاش می کنیم میزان بودجه استان به سطح 

قابل قبول تری برسد.
استاندار هرمزگان تصریح کرد: تمامی مدیران و نمایندگان استان باید تلاش کنند که 

سهم بیشتری از ردیف های بودجه ای متمرکز ملی به هرمزگان اختصاص یابد.
همتی خواستار نظارت دقیق و منظم فرمانداران بر روند اجرای پروژه های عمرانی در 
شهرستان ها شد و بیان داشت: مجموعه دستگاه های اجرایی باید به صورت یکپارچه 
در شهرستان ها زیر نظر فرمانداری ها فعالیت کنند. وی اظهار داشت: در توزیع منابع و 
اعتبارات باید سیاست در اولویت قراردادن اختصاص بودجه به پروژه های با پیشرفت 
فیزیکی بالاتر رعایت گردد تا طرح های عمرانی با سرعت بیشتری تکمیل و بودجه به شکل 
بهینه تری هزینه شود. استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: در راستای پرداخت مطالبات 
پیمانکاران طرح های عمرانی، باید از ظرفیت قانونی تهاتر با جدیت و دقت بیشتری 

استفاده کنیم تا روند پرداخت مطالبات پیمانکاران تسریع شود.
  

معاون استاندار:

 تنها جوانان گیلانی جذب راه آهن می شوند
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار گیلان گفت: طبق تأکید و پیگیری نماینده عالی 

دولت در استان، تنها جوانان گیلانی جذب راه آهن خواهند شد.
اوسط اکبری مقدم روز شنبه در جمع خبرنگاران استان افزود: بر اساس پیگیری و 
مکاتبات دکتر سالاری مبنی بر جذب نیروی بومی در راه آهن، در مرحله مقدماتی و 
فراخوان نیز این شرط به عنوان یک عامل الزامی برای افراد متقاضی اشتغال در راه آهن 
گیلان اعلام شد. وی با بیان اینکه از روز یکشنبه ثبت نام برای جذب نیرو در راه آهن گیلان 
آغاز می شود، تصریح کرد: 1۳1 نفر از افراد بومی گیلان بر اساس نیازمندی های اعلام 
شده در فراخوان جذب می شوند. اکبری مقدم خاطرنشان کرد:متقاضیان می توانند از 

هشتم تا 21 اردیبهشت ماه جاری به سایت www.karasa.ir مراجعه و ثبت نام کنند.
پذیرفته شدگان آزمون از طریق شرکت پیمانکاری در راه آهن گیلان به کار مشغول 
خواهندشد. به گزارش ایرنا، مسیر ریلی رشت - قزوین پانزدهم اسفندماه سال گذشته با 
حضور رئیس جمهوری به صورت رسمی افتتاح شد؛ راه آهن قزوین - رشت به صورت یک 
خطه، از ایستگاه سیاه چشمه در شمال غرب قزوین و قبل از شهر تاکستان از خط آهن 
اصلی تهران - تبریز منشعب شده و با گذر از روستاهای کوهین و شیرین سو در محدوده 
شهرهای لوشان، منجیل، رودبار، رستم آباد و امامزاده هاشم ادامه مسیر داده و به ایستگاه 

رشت می رسد. 
راه آهن قزوین - رشت ۵۳ تونل به طول 22 کیلومتر دارد؛ همچنین بزرگترین پل راه آهن 
کشور به طول یک هزار و 4۳0 متر روی سد منجیل ساخته و برای احداث این خط ریلی 
حدود ۹ کیلومتر پل بزرگ و 22 میلیون متر مکعب خاکبرداری و خاکریزی شده است. در 
حال حاضر گیلان در دو مسیر تهران - رشت و مشهد - رشت قطار دارد که تردد روزانه در 
دو رام ) یک رفت و یک برگشت( در خط آهن رشت - قزوین و هفته ای یکبار در دو رام ) یک 

رفت و یک برگشت( در مسیر ریلی رشت - مشهد انجام می شود.
 

مدیرکل آموزش و پرورش ایلام:

120 معلم نمونه استان ایلام تجلیل می شوند
مدیرکل آموزش و پرورش ایلام با اشاره به در پیش بودن 12 اردیبهشت ماه )روز معلم( از 

انتخاب 120 معلم نمونه این استان و تجلیل از آنها خبر داد.
اسفندیار رستم زاد افزود: این افراد در مقاطع مختلف تحصیلی از میان معلمان، مربیان 

پرورشی، مدیران و معاونان مدارس شهری و روستایی این استان برگزیده شده اند. 
وی ادامه داد: این افراد که از فرهنگیان مدارس دولتی و مدارس غیر دولتی استان 

انتخاب شده اند در طول هفته بزرگداشت مقام معلم مورد تقدیر قرار خواهند گرفت.
رستم زاد اضافه کرد: انتخاب این معلمان نمونه بر اساس شیوه نامه ابلاغی از وزارت 

آموزش و پرورش و بر اساس شاخص های تعیین شده صورت گرفته است. 
به گفته مدیرکل آموزش و پرورش ایلام، ارزشیابی این معلمان بر اساس شاخص هایی 
نظیر تالیفات و ترجمه، ارایه مقاله در همایش ها و کنفرانس ها، فعالیت های پژوهشی، 

آموزش های کوتاه مدت، اختراع، سابقه خدمت و غیره انجام شده است. 
رستم زاد یادآور شد: به منظور اجرای برنامه های بزرگداشت هفته معلم ستادهایی در 

مناطق مختلف آموزشی استان تشکیل و در حال برنامه ریزی و فعالیت هستند. 
وی اضافه کرد: مراسم گرامیداشت روز معلم و تقدیر از معلمان نمونه استانی در طول 
هفته معلم در مرکز استان برگزار می شود.  12 اردیبهشت ماه سالروز شهادت استاد شهید 

مرتضی مطهری به عنوان روز معلم نامگذاری شده است. 
14 هزار فرهنگی در استان ایلام کار تعلیم و تربیت دانش آموزان را بر عهده دارند. 

 

معاون استاندار چهارمحال و بختیاری:

کوهرنگ مستعد سرمایه گذاری 
در بخش گردشگری است

و بختیاری گفت: شهرستان  استانداری چهارمحال  امور عمرانی  معاون هماهنگی 
کوهرنگ روزهای تعطیل هفته در فصل زمستان و تابستان پذیرای حدود ۵0 هزار گردشگر 
و علاقه مند به ورزش های زمستانی و طبیعت گردی است که ظرفیت مطلوبی برای سرمایه 

گذاری دارد در بخش گردشگری دارد.
مجید نظری در جریان دیدار معاون توانمندسازی بنیاد علوی از واحد آب معدنی شهرک 
اختصاصی آب معدنی کوهرنگ افزود: گردشگری به عنوان مهمترین صنعت، نقش موثری 
در رشد و توسعه اقتصادی جوامع دارد، از این رو می طلبد تا مسئولان با همکاری بخش 

خصوصی آگاهانه به جذب گردشگر و ایجاد زیرساخت های لازم بپردازند.
وی تصریح کرد: جاذبه های طبیعی بکر و زندگی عشایری 2 شاخصه مهم این استان در 

رونق صنعت گردشگری است که هر مسافر را جذب این ظرفیت ها می کند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری چهارمحال و بختیاری افزود: این استان 
همچنین با داشتن بهترین آب معدنی دنیا و قرار گرفتن سرچشمه 'کارون ' و 'زاینده رود 
' در زمینه تولید آب معدنی نیز ظرفیت خوبی دارد. نظری، به استقرار بیش از ۸0 درصد 
از یک میلیون و ۵00 هزار راس دام عشایر کوچرو استان در فصل بهار در مناطق ییلاقی 
شهرستان کوهرنگ اشاره کرد و گفت: سرمایه گذاری در صنایع تبدیلی لبنی و پروتئینی در 

این منطقه که قطب دامپروری کشور محسوب می شود ، یک امر ضروری است.

سرقت های خیابانی ، این روزها داد همه را درآورده است 

تجارت میلیاردی سرقت تلفن  همراه

گزارش: سید محمد ابراهیم جنابان 

بارش های اخیر در قم با وجود ایجاد برخی مشکلات، موجب طراوت یافتن زمین تشنه 
این استان شد و فرش سبز طبیعت را بر دامان بسیاری از زمین های کشاورزی این استان 

،گستراند. 
بهار ۹۸ با ویژگی های خاصی همچون وقوع سیلاب در چندین نقطه از کشور آغاز و در این 
رابطه خسارت های فراوانی به مردم و زیرساخت های برخی استان ها وارد شد، اما در عین 
حال بارش های گسترده بهار امسال، مزایای قابل توجهی بسیاری نیز به همراه داشت که از 
جمله مهمترین آن، می توان به تغییر چهره محیط زیست ایران و سرسبز شدن عرصه های 
طبیعی کشور اشاره کرد، تا جایی که حتی مناطق گرم و خشکی همچون قم نیز دیگر حال و 

هوای کویری ندارد و طبیعت آن به سرسبزی مناطق شمالی کشور درآمده است. 
در همین رابطه بخش کشاورزی قم که مدت های بسیاری از بحران کم آبی رنج می برد، 
از نعمت بارش های بهاره امسال با آغوش باز استقبال کرد و طراوت تازه ای یافت، همچنین 
به گفته مسئولان این حوزه با آمادگی هایی که از قبل برای مواجهه با سیلاب های احتمالی 
فراهم شده بود، بخش کشاورزی قم تا حد بسیار زیادی از خسارات سیل درامان ماند و مشکل 
به خصوصی برای آن به وجود نیامد.  برای کسب اطلاعات بیشتر در این زمینه خبرنگار ایرنا با 

شماری از مسئولان، کارشناسان و کشاورزان استان قم به گفت و گو پرداخت. 
* کشاورزی قم از بارش های اخیر بسیار بهره برد 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در این رابطه گفت: بارش های اخیر با مدیریت 
انجام شده برای کنترل جریان سیلاب از طریق اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوان داری، 
برای کشاورزی قم بسیار مفید بود و حجم زیادی از آب باران جذب زمین های کشاورزی و 
مراتع استان شد.  عباس پور میدانی بیان کرد: بررسی های انجام شده نشان می دهد اجرای 
این طرح ها در قم برای مواجهه با سیلاب به نحوی خوب عمل کرده است که ما شاهد هیچ 
گونه خسارت بزرگ و معنا داری در بخش کشاورزی استان نبودیم.  وی ادامه داد: در جریان 
بارش های اخیر، میلیون ها متر مکعب آب که می توانست به صورت جریان شدید سیلاب 
وارد زمین های کشاورزی استان شود و آن ها را نابود کند، کنترل شد و با اقدامات صورت 
گرفته، این حجم گسترده آب به مرور پخش و توزیع شد.  وی افزود: با این اقدام به تقویت 
سفره های آب زیرزمینی، قنوات و همچنین چاه های آب استان کمک شد و موضوعی که 
می توانست موجب نابودی زمین های کشاورزی قم شود، به عاملی برای رشد و توسعه آن 

تبدیل گشت. 
*  100میلیون مترمکعب سیلاب در قم مهار شد 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم در این رابطه گفت: سازه و سیستم های 
آبخیزداری و آبخوان داری ایجاد شده دراستان، 2۵ میلیون متر مکعب سیلاب را کنترل 
و جریان 7۵ میلیون متر مکعب از آنرا به سمت مسیرهای تعیین شده، هدایت کرد.  سید 
محمد تقی سجادی افزود: با این کار سرعت و شدت جریان سیلاب ورودی به استان و 
شهر قم کنترل شد و خسارت های آن به بخش های زیرساختاری و زمین های کشاورزی 
به حداقل ممکن رسید.  وی بیان کرد: هم اکنون ۵00 سازه تنظیمی و کنترلی آبخیزداری و 
هفت سیستم پخش سیلاب و آبخوان داری در قم فعال است که نقش مهمی در مهار سیلاب 
اخیر ایفا کرد و همه مسئولان و مردم شاهد تاثیرگذاری آن بودند.  مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیزداری قم در خصوص فواید بارندگی های اخیر برای زمین های کشاورزی و منابع 
طبیعی استان گفت: بارش های اخیر تاثیر فراوانی بر بهبود پوشش گیاهی مراتع و عرصه 
های طبیعی استان داشته و موجب تقویت آب های زیر زمینی شده است.  41 درصد از عرصه 
های استان استعداد سیل خیزی دارد که اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوان داری در آن 
می تواند علاوه بر دور کردن این خطر، موجب نفوذ بیشتر آب در زمین، تقویت پوشش گیاهی 

و همچنین جلوگیری از برخاستن گرد و خاک در منطقه شود. 
*بارش های اخیر به پوشش گیاهی قم رونق داد 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز گفت: بارش های اخیر با رطوبت بخشیدن به 
سطح خاک و رونق دادن به پوشش گیاهی قم، موجب سرسبزی هر چه بیشتر طبیعت استان 
شد.  سید رضا موسوی مشکینی بیان کرد: این بارش ها موجب شد سطح دشت ها و مراتع 

استان جان تازه ای بگیرد و از بلند شدن توده های گرد و غبار از مناطق بیابانی و خشک قم به 
خصوص در عرصه های کشاورزی جلوگیری شود. 

وی با اشاره به این که بارش های گسترده موجب افزایش سطح آب های زیرزمینی استان 
خواهد شد، افزود: جاری شدن آب در رودخانه های فصلی، رونق یافتن تالاب ها و افزایش 
سطح حقابه زیست محیطی از دیگر مزایای بارش های اخیر است که می تواند منابع آبی 
مورد نیاز برای تقویت عرصه های طبیعی و مزارع کشاورزی استان را تامین کند.  وی ادامه 
داد: اکنون در اثر بارش های بهاره، اکثر تالاب های استان حیاتی تازه یافته اند و آب های 
روان در رودخانه قمرود و سایر رودخانه های قم، دشت های استان را در مناطق مختلف تغذیه 
می کنند که این مساله موجب افزایش سطح پوشش گیاهی و نفوذ آب به داخل سفره های 
زیر زمینی شده است.  موسوی مشکینی گفت: امید است با مدیریت صحیح روان آب های 
ایجاد شده پس از بارش های اخیر، شاهد طراوت هرچه بیشتر در سطح محیط زیست استان 

قم باشیم. 
* زمین های کشاورزی قم قابل مقایسه با سال گذشته نیست 

در همین رابطه مرتضی سعادتمند یکی از کشاورزان قمی گفت: بارش های بهار امسال 
برای کشاورزی قم بسیار مفید بود و موجب شد زمین های زراعی طراوت خاصی بگیرند که 
قابل مقایسه با سال های گذشته نیست.  وی بیان کرد: در طول سال های گذشته همواره از 
کاهش سطح آب موجود در چاه های برای آبیاری زمین های کشاورزی خود در رنج بودیم، اما 

اکنون چند روز است که اصلا موتور های آب چاه ها را برای آبیاری روشن نکردیم. 
وی ادامه داد: در اثر این بارش ها، میزان رشد محصولات کشاورزی تولید شده در قم نیز 

افزایش یافته و این محصولات با کیفیت بهتری در اختیار مشتریان قرار خواهند گرفت. 
* استخر های کشاورزی قم پر آب است 

حسین خانی یکی دیگر از کشاورزان استان نیز در این رابطه گفت: خداروشکر به دلیل 
بارش های بهار امسال، اکثر استخرهای ذخیر آب کشاورزی قم پر آب است و کشاورزان 
نگرانی در این خصوص ندارند.  وی بیان کرد: زمانی که کشاورزان از ذخیره آب استخرهای 
خود مطمئن باشند، با آسودگی بیشتری نسبت به کشت های بهاره اقدام می کنند و این 
مساله موجب افزایش کمی و کیفی تولید محصولات کشاورزی قم می شود.  وی ادامه داد: 
بارندگی های امسال همچنین موجب به راه افتادن آب در رودخانه های فصلی قم شده است 
که این مساله نیز نقش موثری در بهبود وضعیت کشاورزی استان دارد، چرا که بسیاری از 
زمین های کشاورزی در اطراف این رودخانه ها واقع شده اند و بهره برداران می توانند با 

رعایت قانون حقابه از آب موجود در این رودخانه های نیز استفاده کنند. 
* کشاورزان قمی به آینده امیدوار شدند 

عبدالله محمدی یکی دیگر از کشاورزان استان نیز در این خصوص گفت: مدت بسیاری 
بود که کشاورزان قمی به دلیل نبود آب کافی نسبت به آینده کشت و کار خود امید چندانی 
نداشتند اما اکنون وضعیت تغییر کرده و آنان امیدوارند روند بارش ها ادامه داشته باشد.  وی 
بیان کرد: آب شاهرگ حیاتی بخش کشاورزی است و بارش های اخیر موجب شد کشاورزی 
قم جان تازه ای بگیرد و همه مزارع سرسبز شود که این مساله برای آنان بسیار خوشایند است.  
وی ادامه داد: همچنین این بارش ها، موجب ایجاد طراوتی خاص در سطح باغات قم شد 
و اکنون درختان استان همه سرسبز هستند و کشاورزان امیدوارند امسال محصول خوبی 
برداشت کنند.  در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 10۵ هزار و 7۳0 
هکتار است که این رقم 4۶ صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور می باشد؛ مجموع 
کشت سبز استان شامل 20 هزار هکتار باغ و 42 هزار هکتار زراعت شامل 17 هزار و ۵۳1 
هکتار کشت جو، پنج هزار و ۶7۵ هکتار کشت گندم آبی، دو هزار و ۳4۶ هکتار کشت کلزا 
و بقیه سطح زیر کشت به محصولات یونجه، ذرت، پنبه و صیفی اختصاص یافته است.  
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 74۶ هزار تن شامل 42۵ هزار 
تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و 20۸ تن آبزیان و ۳20 هزار تن محصولات دامی 
است.  بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند که طبق 
سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1۳۹۵، قم دارای 127 روستا با جمعیت بالای 
20 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ هزار و ۸۶۵ تن 

است که در قالب 17 هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند. 

بارش های اخیر زمین های تشنه استان قم را سیرآب کرد

گسترده شدن فرش سبز طبیعت بر دامان کشاورزی قم 
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5 یکشنبه -هشتم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4790
اقتصادی

باید ساختار اقتصادی کشوربرای تحریم دلار آماده شود 

نوبتمهاردلار

بازار ارز طی روزهای گذشته از تلاطم به خاطر تکمیل تحریم نفتی ایران در امان ماند. 
با این حال باید به طور جدی چاره ای برای پایان دادن به نفوذ دلار در اقتصاد اندیشید.

»عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک مرکزی چهارشنبه گذشته ضمن اشاره به ضرورت 
های پیش رو برای مقابله با تبعات تحریم های آمریکایی، آرامش نسبی بازار ارز در زمان 
اعلام تمدید نشدن معافیت های خریداران نفت ایران و نیز تحریم های ثانویه را نتیجه 

مدیریت و اشراف بانک مرکزی بر این بازار دانست.
روند رو به رشد نرخ ارز از زمستان سال 96 آغاز شد. گفته های مسوولان کشور از جمله 
رئیس جمهوری در همان روزها مبنی بر اینکه درآمدهای ارزی بیش از هزینه های ارزی 

است و با مشکل کمبود ذخایر مواجه نیستیم نتوانست افزایش قیمت ارز را مهار کند. 
در همین حین زمزمه هایی از خروج آمریکا از برجام شنیده می شد. روند افزایش 
قیمت دلار به صورت نسبی ادامه داشت تا اینکه در اردیبهشت ماه سال گذشته با اعلام 
موضع »دونالد ترامپ« درباره برجام، افزایش قیمت ارز را با شدت و سرعت بیشتری در 
بازار شاهد بودیم به طوری که دلار در عرض چند ماه به بیش از سه برابر ارزش سابقش 
برابر ریال رسید. هجوم نقدینگی های سرگردان هم به بازار ارز در این افزایش ها تاثیر 
بسیار زیادی داشت.  در طول یک سال گذشته در حالی شاهد افزایش قیمت چندین 
هزار تومانی دلار و سایر ارزها بودیم که پیش از آن افزایش قیمت در حد صدتومان هم 
باعث ایجاد ابهام و ترس از آینده اقتصادی کشور بین مردم، سرمایه داران و فعالان این 
حوزه می شد. حالا هر چند که از شوک های پی در پی در اقتصاد کشور یک سال می 
گذرد اما هنوز بازار ارز به ثبات نرسیده است و تاب آوری بازار ارز به حداقل خود رسیده به 
طوری که با کوچک ترین تصمیمات بین المللی و اقتصادی شاهد بالا و پایین شدن نرخ 
ارز هستیم.  این نوسانات قیمت ارز تاثیر مستقیم در زندگی مردم و فعالیت های اقتصادی 
کشورمان دارد و ادامه بی ثباتی ها علاوه بر پیامدها و آثار منفی اقتصادی، سرخوردگی 
های اجتماعی را به دنبال خواهد داشت که از دست رفتن سرمایه اجتماعی می تواند 

بیشترین آسیب را به کشور متحمل سازد. 
*عوامل موثر در بی ثباتی در بازار ارز 

»احمد حاتمی یزد« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره دلایل 
نوسانات نرخ ارز و بی ثباتی آن در بازار اظهار داشت: مهم ترین عامل ادامه افزایش قیمت 

ارز در بازار جو روانی ناشی از تحریم ها و تنش های سیاسی است. 
وی با بیان اینکه مهم ترین اصل در ثبات اقتصاد پیش بینی پذیر بودن آن است، گفت: 
در حال حاضر شرایط اقتصاد در کشورمان پایدار نیست و ناپایداری اقتصادی می تواند 
منجر به ایجاد مشکلات متعددی شود . از آنجایی که با رشد نرخ دلار شاهد افت ارزش 
ریال هستیم، مردم برای حفظ ارزش دارایی های خود به سمت خرید ارز می روند که 
طبیعی است با افزایش تقاضا قیمت هم افزایش یابد.  به گفته این کارشناس اقتصادی، 
در حال حاضر از نگاه مردم و سرمایه داران دلار یک دارایی امن محسوب می شود و 
اقتصاد ایران، هم با رشد تورم و هم رشد نقدینگی مواجه است. این در حالی است که 
در شرایط کاملا آرام و بدون تنش و شرایط پایداری اقتصاد، نرخ تورم متناسب با نرخ ارز 
تغییر می کند.  حاتمی یزد افزود: علاوه بر موضوع مهم تنش های سیاسی در کشورمان، 
با افزایش قابل توجه نرخ تورم مواجهیم که باعث افزایش قیمت ارز می شود مگر اینکه 

بانک مرکزی سیاست فنر فشرده را در پیش بگیرد و افزایش قیمت ارز را سرکوب کند. 
وی با بیان اینکه یکی از عوامل تاثیر گذار در رشد نرخ تورم افزایش حجم نقدینگی در 
کشور است، گفت: به طور قطع نرخ تورم در سال 98 کمتر از 40 درصد نخواهد بود، 
بنابراین احتمال ادامه نوسانات نرخ ارز و رشد قیمت دلار وجود دارد.  این کارشناس 
اقتصادی با تاکید بر اینکه نابسامانی بازار ارز نشات گرفته از دو عامل اقتصادی و سیاسی 
است، اظهار داشت: معتقدم کنترل این شرایط نابسامان از حیطه اختیارات دولت خارج 
شده است و تنها عاملی که می تواند التهاب بازار را کاهش دهد برقراری ثبات و آرامش در 
روابط بین الملل است.  حاتمی یزد تاکید کرد: هر چند که بخشی از تحولات اقتصادی 
در ایران متاثر از سیاست های نادرست مانند سرکوب قیمت ها، فشرده شدن فنر تورم و 
هدایت نشدن حجم نقدینگی ها به سمت بخش های مولد در سال های گذشته بود و 
در کوتاه مدت نمی توان این مشکلات ساختاری را برطرف کرد اما به طور قطع با کاهش 
تنش های سیاسی می توان جو روانی ایجاد شده در بازارها که منجر به آشفتگی بخش 

های مختلف اقتصاد می شود را کنترل کرد. 
*رهایی از اقتصاد دلار محور امکان پذیر است؟ 

در حال حاضر مهم ترین واحد پولی سبد ارزی کشورمان دلار است و همین میزان نفوذ 
بالای دلار در ساختار اقتصادی و بازارهای مختلف باعث شده تا اقتصاد ایران در برابر 
برخی تحریم های غربی و روابط تجاری انعطاف پذیری کمتری داشته باشد. البته دلار در 
روابط بسیاری از کشورها همچنان حرف اول را می زند و تنها ایران نیست که به این درد 
مبتلا است.  کاهش نفوذ دلار در تجارت جهانی پروژه ای است که برخی کشورها از چند 
سال گذشته برای کاهش اثرات تحریم های آمریکا و افزایش سهم پول خود در اقتصاد 
بین المللی شروع کرده اند و قرار است ایران هم به جمع این کشورها بپیوندد. هر چند که 
حذف دلار آسان نیست اما کشور چین را می توان یک نمونه موفق در تحریم دلار نام برد. 
پیمان پولی دو جانبه طرحی است که از سال های گذشته برای کاهش سهم دلار در 
تجارت خارجی ایران با سایر کشورها مطرح شده است اما تاکنون به غیر از مواردی که به 
تهاتر کالا به کالا منجر شده در اجرای این طرح موفق نبوده ایم. در حال حاضر مهم ترین 
منبع درآمد کشور فروش نفت محسوب می شود که تمام درآمدهای حاصل از آن دلاری 
است و از سوی دیگر تمام مراودات اقتصادی ایران تاکنون بر پایه دلار بوده است. بنابراین 
تا زمانی که ساختار اقتصادی کشورمان برای تحریم دلار آماده نباشد نمی توان مانع از 

تاثیرگذاری نوسانات دلار در اقتصاد ایران و زندگی مردم شد. 
 

رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران: 

پرداخت۹۰۰هزارمیلیاردتومانیارانهپنهان
متوقفشود

رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران تاکید کرد: در یارانه های مستتر و 
پوشیده ای که در حدود 900 هزار میلیارد تومان است، باید تجدیدنظر و قیمت ها واقعی 

شود و اجازه دهیم در بازار، عرضه و تقاضا قیمت ها را مشخص کند.
محسن جلال پور در پاسخ به این پرسش که در شرایط کنونی و با توجه به کاهش فروش 
درآمد نفت و برداشته شدن معافیت های نفتی، بهترین راهکار مدیریت اقتصاد و جلوگیری 
از بحران کسری بودجه چیست؟ اظهار داشت: کسری بودجه، بحث بسیار قدیمی و 
ریشه داری است و نیز برداشتن امکان معافیت ها و عدم فروش میزان نفت بر این مشکل 
می افزاید وی افزود: در کل ابرچالش کنونی کشور، صندوق های بازنشستگی، کسری 
بودجه و ساختار بانکی است که نظام اقتصادی کشور را از پای در می آورد و باید برای این ها 
تدبیری اندیشید. رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران تصریح کرد: اقتصاد 
کشور از قبل از انقلاب برمبنای بودجه نفتی تنظیم شده است. مشکل اصلی این است 
که در فضای جدید، آنچه که در بودجه سال ۱۳98 پیش بینی شده، نه در مالیات ها و نه 
در بخش درآمد نفتی محقق نمی شود و به نظر می رسد که ما هم گرفتار عدم فروش این 
میزان نفت و نیز گرفتار تبدیل این درآمد به اشتغال و درآمدزایی و کارایی هستیم تا بتوانیم 
در کشور رونق ایجاد و مالیات گیری کنیم. جلال پور متذکر شد: بر این اساس پیش بینی 
من این است که بخش عمده ای از درآمد بودجه امسال محقق نمی شود. وی عنوان کرد: 
اما راهکار مدیریت اقتصاد و عبور از این بحران چیست؟ من فکر می کنم راهکار، بازگشت 
به یک وقایع و حقایقی است که ما سال هاست از آن امتناع می کنیم. رییس سابق اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن ایران ادامه داد: امروز در بحث ارز و انرژی دچار اختلاف نظر 
هستیم. یکی از بهترین کارهایی که پیشنهاد می شود، این است که یارانه های پنهان را یا 
برداریم و یا اگر امکان برداشت یک باره نیست، به صورت تدریجی یارانه های پنهان را کم 
کنیم. جلال پور گفت: یک لیتر بنزین امروز در دنیا حداقل ۱.۲ یورو –در حدود ۱۷، ۱8 هزار 
تومان- در کشورهای همسایه معامله می شود و ما داریم با رقم هزار تومان عرضه می کنیم. 
این در شرایطی است که با کسری بودحه و ترافیک و آلودگی هوا مواجه هستیم. این یعنی 
یک بی تدبیری جدی اتفاق می افتد. وی افزود: همچنین زمانی که ما ارز را به قیمت واقعی 
عرضه نمی کنیم و به صورت تصنعی می خواهیم نرخ را ثابت نگه داریم، باعث می شود که 
تولید سرکوب شود و واردات و میزان مصرف ارز افزایش یابد. وی عنوان کرد: این ها اتفاقاتی 
است که در طول 4 دهه گذشته بارها افتاده و ما بارها نرخ ارز را به صورت فشرده نگه داشتیم 
و یک باره نرخ ارز افزایش پیدا کرده است.  رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران 
تصریح کرد: به این ترتیب، در شرایط کنونی راهکار اصلی مدیریت اقتصاد، بازگشت به علم 
اقتصاد و کارهای منطقی است. جلال پور متذکر شد: ما باید در یارانه های مستتر و پوشیده 
که در حدود 900 هزار میلیارد تومان است، تجدیدنظر کنیم و قیمت ها را واقعی کنیم و 
اجازه دهیم در بازار، عرضه و تقاضا قیمت ها را مشخص کند و برخی از هزینه های فراوان و 
بی جایی که در دولت اتفاق می افتد، کسر شود. همچنین بدنه دولت را باید کوچک کنیم. 
وگرنه اگر پول چاپ کنیم و لوپ افزایش حقوق ها و افزایش تورم اتفاق بیفتد، همان راهی 
است که ونزوئلا رفته است. جلال پور تاکید کرد: اگر هر چه زودتر ما به مسیر درست و علمی 
بازگردیم، امکان حل مشکلات وجود دارد. وی درباره احتمال افزایش نرخ ارز نیز خاطرنشان 
کرد: اگر تدبیر درستی در دولت و بانک مرکزی اتفاق بیفتد، نرخ ارز بالا نمی رود. من شنیدم 
تصمیم گرفتند ارز 4۲00 تومانی را حذف کنند و همه ارزها را در یک سبد به صورت عرضه 
و تقاضا قرار گیرد. رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران خاطرنشان کرد: در این 

شرایط من نه تنها احتمال افزایش نرخ ارز نمی دهم، بلکه نرخ ارز کاهشی هم خواهد بود.

بازار متشکل ارزی مهمترین برنامه دولت برای مهار تلاطم های بازار ارز، کنار زدن 
بازار دبی امارات و سلیمانیه عراق در تعیین قیمت ارز در ایران و به حاشیه راندن 
معاملات کف خیابان است که حتی ادعا می شود که قادر است قیمت ارز را نیز به 

تدریج تا کانال ۱0 هزار تومان کاهش دهد.
نوسان ها و تلاطم های شدید بازار ارز از مهم ترین تهدیدات پیش روی اقتصاد است 

که سال گذشته بخش های مختلف اقتصادیرا دچار چالش کرد.
برای مقابله با این چالش قرار است بزودی بازار متشکل ارزی آغاز بکار کند که با 
راه اندازی آن، بازیگران بازار ارز ساماندهی شده و دلالان و معاملات کف خیابان به 
حاشیه رانده شوند. هم اکنون بازار دبی و سلیمانیه عراق به عنوان مراجع مهم تعیین 
قیمت دلار و ارز در داخل کشور به شمار می روند که این موضوع، مدیریت بازار ارز در 
داخل را با مشکلاتی مواجه می کند، اما قرار است با راه اندازی بازار متشکل، این بازار 

به مرجع تعیین قیمت روزانه دلار و سایر ارزها تبدیل شود. 
درباره جزئیات بازار متشکل ارزی بطور کامل اطلاع رسانی نشده که این مساله باعث 

ایجاد ابهامات و حتی تصورات اشتباه در بین فعالان اقتصادی شده است. 
به علت ابهامات موجود باعث شده حتی برخی فعالان اقتصادی به اشتباه تصور می 
کنند که بازار متشکل ارزی قرار است جایگزین سامانه نیما شده و یا اینکه خریداران 

خرد و حقیقی قادر به خرید و فروش در آن هستند.
در ادامه تلاش می شود که به مهم ترین سوالات و ابهاماتی که درباره این بازار وجود 

دارد پاسخ داده شود.
*زمان راه اندازی بازار متشکل ارزی

هم اکنون مراحل نهایی تدوین دستورالعمل این بازار در حال انجام است. بر اساس 
برنامه ریزی انجام شده این بازار تا پایان اردیبهشت امسال راه اندازی خواهد شد.

بازار متشکل ارزی قرار است در ساختمان شماره یک بانک مرکزی در چهار راه 
استانبول تهران راه اندازی شود.
*بازیگران بازار متشکل ارزی

بازیگران اصلی بازار متشکل شامل بانک مرکزی، بانک ها و صرافی های دارای مجوز 
هستند.

قرار است از طریق این بازار، بازیگران غیر مجاز سروسامان داده شده و آنها نیز ناچار 
به اخذ مجوز و فعالیت قانونی شوند.

* خرده فروشی ارز در بازار متشکل، جایی ندارد
افراد حقیقی نمی توانند در بازار متشکل ارزی خرید و فروش کنند، این افراد برای 

تامین نیاز ارزی خود باید مانند گذشته به صرافی ها مراجعه کنند.
تنها بانک ها و صرافی های مجاز قادر به اخذ کد و خرید و فروش در این بازار هستند.
قرار است در بازار متشکل ارزی برای معاملات اسکناس و نقد انجام شود بر این 

اساس صادرکنندگان و دارندگان ارز می توانند از طریق صرافی ها برای فروش، نرخ 
مورد نظر خود را در سامانه بازار متشکل به ثبت برسانند.

* بازار متشکل جایگزین سامانه نیما نمی شود
بازار متشکل،  در  واقع  در  دارند،  ماهوی  تفاوت  نیما  با سامانه  ارز  بازار متشکله 

اسکناس ارز و در سامانه نیما حواله ارز عرضه می شود.
بنابراین، با توجه به اینکه در بازار متشکل فقط قرار است اسکناس خرید و فروش 
شود برنامه ای برای جایگزینی با سامانه نیما وجود ندارد. البته شاید در آینده در 

صورت تثبیت جایگاه بازار متشکل، معاملات حواله های ارزی نیز در آن آغاز شود.
* چه ارزهایی در بازار متشکل پذیرفته می شوند

قرار است در ابتدا معاملات ۲ یا سه نوع ارز اصلی )دلار، یورو و درهم( آغاز شود، اما 
به تدریج به سایر ارزها تسری یابد.

* ساعت معاملات
زمان معاملات این بازار از ساعت ۱0 صبح آغاز شده و تا پایان ساعت کاری بانک ها 
ادامه می یابد. تلاش شده است که در پایان ساعت معاملات، کار تسویه انجام شود و 

بدین ترتیب تسویه معاملات به روز آینده موکول نخواهد شد.
* نقش بانک مرکزی چیست؟

بانک مرکزی در بازار متشکل ارزی فعالیت ها را رصد می کند و در صورت لزوم برای 
ایجاد تعادل در بازار دخالت خواهد کرد.

نظارت بانک مرکزی بر این بازار به صورت سیستماتیک و غیر مستقیم خواهد بود.
* بازار متشکل ارزی، یک شرکت خصوصی است

بازار متشکل ارزی، شرکتی خصوصی به شمار می رود که نهادهای خصوصی 
سهامدار آن به شمار می روند. بانک مرکزی با وجود اینکه در آن سهامدار نیست، اما 

بر آن نظارت می کند.
سهامداران اصلی بازار متشکل، شامل کانون صرافان، کانون بانک های دولتی، 

کانون بانک های خصوصی و فرابورس هستند.
* بازار متشکل تهران، جایگزین دبی و سلیمانیه می شود

هم اکنون برای تعیین نرخ ارز بیشتر توجهات به سوی دبی امارات و سلیمانیه عراق 
است بطوری که این بازارها نقش اصلی را در تعیین قیمت دلار و سایر ارزها دارند.

اما با راه اندازی بازار متشکل ارزی نرخ تعیین در ابتدای معاملات این بازار به عنوان 
نرخ مرجع منتشر می شود که قادر خواهد بود به تدریج بازارهای رقیب که خارج از 

کشور قرار دادند را به حاشیه براند.
* نحوه تعیین نرخ ارز

نرخ ها در بازار متشکل ارزی بر اساس عرضه و تقاضا تعیین خواهند شده و دستوری 
نخواهد بود. خریداران و فروشندگان با سازوکاری مانند بورس، پیش از آغاز معاملات، 

تقاضاهای خود را ثبت کرده و در نهایت بر اساس نزدیک ترین قیمت، معاملات انجام 
خواهد شد.

* دامنه نوسان
اکنون پیشنهادات مختلفی برای دامنه نوسان روزانه نرخ ارز در این بازار مطرح 
شده که مهم ترین پیشنهاد دامنه نوسان 5 تا ۱0 درصدی است. با توجه به اینکه 
دستورالعمل این بازار هنوز نهایی نشده، احتمال تغییر دامنه نوسان اعلام شده وجود 

دارد.
در صورت وقوع تحولات سیاسی و اقتصادی مهم که معمولا باعث افزایش یا کاهش 
شدید تقاضا برای ارز می شود امکان دارد که روند معاملات قفل شده و به قول فعالان 
اقتصادی، صف خرید و یا صف فروش شکل بگیرد. برای مقابله با این وضعیت، پیش 
بینی شده که با تصمیم هیات مدیره، دامنه نوسان افزایش یافته و با مشارکت بانک ها 

قفل معاملات باز شود.
* تعیین سقف معاملات

قرار است معاملات به صورت خرید و فروش بسته های حدود ۱00 هزار تایی هر نوع 
ارزی )لات( انجام شود.

در ابتدا سقف معاملات محدود خواهد بود اما به تدریج با تثبیت جایگاه این بازار، 
سقف معاملات افزایش می یابد.

* امنیت معاملات بازار متشکل
از نگرانی هایی که درباره راه اندازی این بازار وجود دارد امنیت معاملات آن است، به 
طوری که برخی تردید دارند که در صورت ثبت خرید و فروش، طرفین حاضر به نهایی 

کردن و پرداخت وجه نباشند.
اما با سازگار تعبیه شده در این بازار، نگرانی در این باره وجود ندارد؛ همه خریداران 
و فروشندگان و بازیگران این بازار موظف هستند ۲ حساب ریالی و ارزی را به مدیریت 
بازار متشکل ارزی معرفی کنند و به محض اینکه سفارش ها ثبت شد معادل ارزی و 
ریالی سفارش ثبت شده از حساب های طرفین مسدود می شود تا معاملات تسویه 

شود.
همه صرافی هایی که قصد ورود به بازار متشکل ارزی را دارند باید با مدیریت این بازار، 

قراردادی را امضا کرده و اسناد مورد نیاز را ارایه کنند.
* چگونگی مداخله بازار ساز در بازار متشکل

بر اساس نیاز بازار، بازیگران اصلی دخالت می کنند و درخواست های خرید و فروش 
را ثبت کرده و تلاش می کنند نیازهای اصلی ارزی را پوشش دهند تا بدین ترتیب بازار 
به تعادل برسد. نگرانی برای کمبود اسکناس عرضه شده در این بازار وجود ندارد، زیرا 
پس از آزاد شدن ورود ارز به کشور، عرضه اسکناس در کشور افزایش یافته بطوری که 
گاهی صرافی ها از خرید همه اسکناس های عرضه شده باز می مانند. اگر عرضه ارز 

بیش از تقاضا و نیاز بازار باشد، بانک ها وارد شده و آن را جمع آوری می کنند.
* به حاشیه راندن معاملات کف خیابان

معاملات اسکناس دلار و سایر ارزها در بازار کف خیابان که خیابان منوچهری جلوه 
آشکار آن به شمار می رود نمی تواند رقیب معاملات اسکناس بازار متشکل باشد.

به گفته برخی مسوولان ذیربط، حدود ۲ درصد معاملات ارز به صورت دستی در 
خیابان منوچهری و کف خیابان انجام می شود که ادعا شده است نمی تواند در مقابل 

بازار متشکل، عرض اندام کند و به تدریج به حاشیه رانده می شود.
* نقش بازار متشکل در کاهش نرخ ارز

بهای ارز معامله شده در بازار متشکل به نرخ بازار آزاد )حدود ۱۳ هزار تومان( نزدیک 
خواهد بود که تفاوت چند هزار تومانی با نرخ حواله ارز در سامانه نیما )حدود 9 تا ۱0 
هزار تومان( دارد، که این موضوع باعث خواهد شد که صادرکنندگان و دارندگان ارز 
تشویق شوند به جای عرضه حواله در سامانه نیما به سراغ تبدیل آن به اسکناس برای 
عرضه در بازار متشکل بروند تا بدین طریق سود بیشتری را کسب کنند. این موضوع 
باعث می شود تا عرضه اسکناس ارز در بازار بیشتر شده و در نتیجه قیمت انواع ارز در 

بازار به تدریج روند کاهشی پیدا کند و به نرخ سامانه نیما نزدیک شود. 
* برخورد با صرافان متخلف

از جمله نگرانی هایی که درباره بازار متشکل وجود دارد این است که برخی صرافان 
سوءاستفاده کرده و اقدام به خرید ارز در بازار متشکل به نرخ عمده کرده و سپس آن 

را به صورت خرده فروشی به بهای بالاتر در بازار آزاد یا کف خیابان به فروش برسانند.
اما قرار است نظارت شدیدی بر روی عملکرد صرافی ها اعمال شود تا جلوی وقوع 
این تخلف گرفته شود. بر اساس تدابیر اتخاذ شده صرافی ها باید ارز خریداری شده در 
بازار متشکل را با سود پیش بینی شده در بازار »سنا« بفروشند، با توجه به این که روند 
معاملات بازار متشکل و بازار سنا توسط نهاد ناظر به صورت پیوسته رصد می شود در 

صورت وقوع تخلف با صرافی ها متخلف برخورد می شود.

ایمان گزارش می دهد؛

17 نکته درباره بازار متشکل ارزی

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از طرح سختگیرانه این وزارتخانه برای خودروسازان به منظور افزایش تولید خبر داد و گفت: اگر 
تولید افزایش نیابد، اجازه پیش فروش نمی دهیم.

فرشاد مقیمی با تاکید بر ضرورت انجام به موقع تعهدات از سوی دو خودروساز در حوزه پیش فروش های خودرو مربوط به سال ٩٧، 
گفت: بر اساس دستوری که به دو خودروساز بزرگ کشور داده شده، باید نسبت به ایفای به موقع تعهدات اقدام شود که بر این اساس 

برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت این است که کل تعهدات خودروسازان در سال ٩٧ حداکثر تا مهرماه سال جاری ایفا شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: این برنامه به طور قطع در سال ٩٨ اجرایی خواهد شد و جای نگرانی از بابت ایفای 
تعهدات خودروسازان وجود ندارد. وی گفت: تعهدات جدید خودروسازان مبنی بر پیش فروش های صورت گرفته در سال ٩٨ نیز 
به طور قطع به موقع انجام می شود که بر این اساس، هر یک از خودروسازان مکلف هستند حداقل ٥٥٠ هزار دستگاه خودرو را در 
سال جاری تولید کنند که در مجموع یک میلیون و ١٠٠ هزار دستگاه خودرو در سال جاری تولید و روانه بازار خواهد شد. به گفته 
مقیمی، وزارت صنعت، معدن و تجارت برنامه سختگیرانه ای نیز برای خودروسازان در نظر گرفته که بر مبنای آن یکی از تکالیف تعیین 
شده برای خودروسازان این است که تولید را از سطح یک میلیون و ١٠٠ هزار دستگاه فراتر ببرند که جزئیات آن پس از نهایی شدن 
اعلام خواهد شد. معاون وزیر صنعت در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر برنامه سختگیرانه تولید از سوی خودروسازان پیاده سازی 
نشود، چه برنامه تنبیهی برای آنها در نظر گرفته خواهد شد، تصریح کرد: چنانچه خودروسازان به این برنامه سختگیرانه تولید پایبند 
نباشند، دیگر اجازه پیش فروش خودرو نخواهند داشت و به تناسبی که افزایش تولید داشته باشند، می توانند خودرو در بازار پیش 
فروش کنند. مقیمی ادامه داد: البته خواسته خودروسازان نیز تولید بیشتر است؛ چراکه تولید بیشتر، منفعت بیشتری را برای آنها رقم 
خواهد زد. وی در خصوص تأمین قطعات لازم برای افزایش تولید خودرو نیز گفت: عمده تمرکز خودروسازان در حوزه تأمین قطعه، بر 

قطعات تولید داخلی بوده و بر این اساس، واردات قطعاتی که داخلی سازی می شوند، ممنوع خواهد شد.

با وجود اینکه وزارت صنعت، معدن و تجارت اواخر ماه گذشته از منتفی شدن واردات گوشت قرمز با ارز 4۲00 تومانی دولتی خبر 
داد، همچنان گوشت دولتی در بازار عرضه می شود.

به گزارش ایسنا، در ماه های پایانی سال گذشته نوسانات در بازار محصولات پروتئینی به ویژه گوشت قرمز به گونه ای بود که قیمت 
آن به کیلویی بیش از ۱00 هزار تومان رسید و بر همین اساس دولت تصمیم گرفت تا نسبت به واردات گوشت قرمز گرم تا زمانی که 

بازار کنترل شود، اقدام کند.
البته ارز اختصاص یافته به آن بر مبنای نرخ دولتی 4۲00 تومانی بود و بارها مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت جهاد 
کشاورزی اعلام کرده بودند تا زمانی که بازار کنترل نشود، واردات گوشت قرمز تنظیم بازاری و توزیع آن ادامه خواهد داشت اما اواخر 
فروردین ماه محمدرضا کلامی - مدیرکل دفتر برنامه ریزی تأمین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت - اعلام کرد که 

با توجه به جدیدترین مصوبه هیأت وزیران، واردات گوشت قرمز با ارز 4۲00 تومانی دولتی منتفی شد.
وی افزود: هدف این مصوبه هیأت وزیران، جلوگیری از کاهش تولید گوشت قرمز در داخل کشور و ایجاد انگیزه برای افزایش تولید 

از سوی تولیدکنندگان سنتی و صنعتی دام بود که رانت ناشی از اختلاف قیمت گوشت را از بین می برد.
این وضعیت در حالی است که براساس جدیدترین بررسی های صورت گرفته همچنان گوشت قرمز تنظیم بازاری در برخی 

سایت های اینترنتی و فروشگاه های زنجیره ای عرضه می شود.
در این رابطه یک مقام مسئول در وزارت جهاد کشاورزی به ایسنا گفت که گوشت قرمز تنظیم بازاری همچنان و تا به اتمام رسیدن 
ذخایر واردات صورت گرفته در گذشته عرضه خواهد شد و عرضه صورت گرفته در بازار در حال حاضر نیز مربوط به گوشت وارد شده 
در گذشته است. وی افزود: درباره اینکه چه میزان گوشت قرمز تازه با ارز دولتی 4۲00 تومانی وارد شده و تا چه زمانی عرضه این 

محصول پروتئینی ادامه خواهد داشت، اطلاعات دقیقی نداریم و بانک مرکزی و گمرک از آن خبر دارند.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت  خبرداد

تحویلتمامخودروهایپیشفروششدهتاآخرمهرماه
با وجود حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی

عرضهگوشتدولتیهمچنانادامهدارد

آمریکا پس از خروج از برجام، تلاش کرده با ایجاد شوک های 
تمدید  عدم  خبر  دهد.  قرار  تأثیر  تحت  را  ایران  اقتصاد  روانی، 
معافیت های نفتی نیز نمونه   ای از این شوک هاست که البته دولت با 

دو گام، می تواند غول روانی تحریم ها را خفته نگه دارد.
معافیت 6 ماهه کشورهای واردکننده نفت ایران از تحریم های 
نفتی آمریکا در حالی به روزهای پایانی خود نزدیک می شود که 
مقامات آمریکایی رسماً اعلام کردند این معافیت ها تمدید نخواهد 
شد. هشت کشور واردکننده عمده نفت ایران به مدت 6 ماه فرصت 
برسانند.  به صفر  به تدریج  را  از کشورمان  نفت  تا خرید  داشتند 
همزمان با اعلام عدم تمدید این معافیت ها، عربستان و امارات 
متحده عربی برای جبران سهم ایران در بازارهای جهانی اعلام 
آمادگی کردند. این در حالی است که هند، چین و کره جنوبی به 

دنبال مذاکره برای تجدیدنظر در این تصمیم هستند.
در این رابطه، علیرضا سلطانی، عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد 
اسلامی و کارشناس ارشد اقتصاد انرژی در گفت وگو با ایرناپلاس 
آثار این تصمیم آمریکا بر اقتصاد ایران را تشریح کرد. به اعتقاد 
سلطانی، آمریکا پس از خروج از برجام، تلاش کرده تا با ایجاد 
شوک های روانی، آتش تحریم ها علیه ایران را روشن نگه دارد. عدم 
تمدید معافیت های نفتی نیز از جمله همین شوک هاست که به 
دلیل تخلیه بار روانی فضای عمومی کشورمان، اثرات قابل انتظار 
آن بر اقتصاد کشور کاهش یافته است. با این وجود نمی توان از 
آسیب های چنین تصمیماتی چشم پوشی کرد و لازم است دولت از 
سیاست های پولی و مالی هیجانی و غیرمتعارف، برای مقابله با این 

آسیب ها پرهیز کند. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.
*تأکید آمریکا بر آثار روانی تحریم ها در فضای داخلی

عدم تمدید معافیت  هشت کشور خریدار عمده نفت ایران، 
تحریم ها علیه کشورمان را وارد مرحله دشوارتری خواهد کرد؟
برای تبیین و تحلیل این مسئله، لازم است نحوه اجرا و مدیریت 
کنیم.  مرور  را  آمریکا  دولت  سوی  از  ایران  جدید  تحریم های 
جنبه روانی و سیاسی تصمیم دولت آمریکا مبنی بر عدم تمدید 
معافیت نفتی کشورهای خریدار نفت ایران، بیشتر از تأثیر واقعی 
تحریم های  جدید  دور  در  مشاورانش  و  ترامپ  تحریم هاست. 
اقتصادی علیه ایران، بیش از آنکه بر واقعیت های تحریم تأکید کنند، 
بر جنبه ها و آثار روانی تحریم ها در فضای داخلی اقتصاد ایران، تکیه 
کرده اند. به همین دلیل، آمریکا از ابتدای خروج از برجام، به صورتی 
مشخص، برنامه ریزی شده و هدفمند سعی می کند در دوره های 
مختلف، آتش تحریم های ایران را روشن نگه دارد و با اقداماتی، از 
خاموش شدن اثرات روانی این تحریم ها جلوگیری کند. در واقع 

هدف آمریکا، نه واقعیت های تحریم، بلکه روشن نگه داشتن فضای 
روانی تحریم هاست.

را  تازه  روانی  بار  این  تحمل  ایران،  اقتصاد  بر  حاکم  فضای 
خواهد داشت؟

تحولات بازار ارز و سایر تحولات اقتصادی ایران در یک سال اخیر 
و بعد از خروج آمریکا از برجام، دولتمردان آمریکایی را به این نتیجه 
رسانده است که می توانند با این ترفند و سیاست، اهداف تحریمی 
خود را دنبال کنند. با گذشت زمان، به تدریج از شدت بار روانی 
به دلیل  از آن،  آمریکا کاسته شده است که بخشی  تحریم های 
توجه دولت و نهادهای اقتصادی برای اتخاذ تصمیمات منطقی در 
مقابله با تحرکات تحریمی آمریکا و خروج از دوران واکنش هیجانی 
به آن هاست و بخش دیگر، ناشی از تخلیه بار روانی فضای عمومی 
از تأثیرات هیجانی و گسترده تحریم های آمریکا بر بازار است که این 
مورد، به حوزه عمومی و مردم بازمی گردد که پس از گذشت حدود 
یک سال، به نوعی خود را با شرایط تحریمی آمریکا تطبیق داده و 

فشارهای اقتصادی را پذیرفته اند.
می توان نتیجه گرفت که این بار، شاهد تغییرات شدیدی در 

بازارهای داخلی نخواهیم بود؟
واقعیت این است که هر چه زمان می گذرد، از تأثیرات شوک آور 
این تصمیمات بر اقتصاد ایران، کاسته می شود. آمریکا در مقاطع 
سه یا چهارماهه، تحریم های جدیدی را با این هدف روانه ایران 
می کند تا مدیریت فضای روانی اقتصاد ایران را که با خروج از برجام 
آغاز شده بود، در دست خود نگه  دارد و بهره برداری های لازم را از 
آن داشته باشد. این در حالی است که با وجود اقدامات اخیر علیه 
سپاه و همچنین عدم تمدید معافیت ها، بازار ایران شوک بزرگی را 
تجربه نکرد و می توان استنباط کرد که فشار روانی تحریم های آمریکا 
تا حد زیادی تخلیه شده و دولت آمریکا نمی تواند بیشتر از این 
روی ظرفیت بار روانی تحریم ها حساب کند. این موضوع تا حدی 
می تواند این اطمینان را ایجاد کند که شوک های سال گذشته، به 

اقتصاد کشور وارد نخواهند شد.
*التهاب در بازار جهانی نفت بدون ایران

چشم انداز صادرات نفت ایران را به بازارهای جهانی، با توجه 
به تصمیم اخیر آمریکا، چگونه پیش بینی می کنید؟

واقعیت این است که آمریکایی ها در قطع صادرات نفت کشورمان، 
حداقل تا اواخر سال ۲0۱9، جدی نیستند. درست است که آمریکا 
معافیت نفتی را تمدید نکرده، اما به دلیل نگرانی هایی که نسبت 
به قیمت نفت در بازارهای جهانی وجود دارد، در اعمال مجازات  
برای کشورهای خریدار نفت ایران جدی نخواهد بود. این می تواند 

فرصت جدیدی برای ایران باشد، زیرا در عمل، امکان صفر کردن 
صادرات نفت کشورمان وجود ندارد و بازار جهانی نفت نمی تواند 
بدون ایران حرکت کند. اگر آمریکایی ها نسبت به اعمال حرکات 
جدی علیه نفت ایران اصرار داشته باشند، بازار جهانی نفت، دچار 
التهاب خواهد شد و این می تواند هزینه های سیاسی زیادی برای 
آمریکایی ها در داخل این کشور و به خصوص، برای شخص ترامپ 
بر این، تحولات ژئوپلوتیکی همچنان فعال  داشته باشد. علاوه 
هستند و این موضوع، بازار نفت را ملتهب خواهد کرد. بازار ملتهب 
نفت در یک سال و نیم آینده، یعنی زمانی که آمریکا درگیر کارزار 
انتخاباتی برای انتخابات ریاست جمهوری است، نمی تواند برای 
انتخاب مجدد ترامپ، مناسب باشد. درست است که این معافیت ها 
تمدید نشده اند، اما حداقل برای یک دوره 6 ماهه، شاید واکنش 
تندی نسبت به واردات نفت از ایران نشان داده نشود و اجازه دهند 
به صورت ناگفته، جریان صادرات نفت ایران به سمت این کشورها 

ادامه پیدا کند.
در چنین شرایطی، این کشورها انگیزه ای برای خرید نفت از 

ایران خواهند داشت؟
تفاوت دارد، چرا  اوباما  با تحریم های دوران  تحریم های کنونی 
که این بار قطعنامه های شورای امنیت مطرح نیست و کشورها 
به صورت قانونی ملزم نیستند تحریم های یک جانبه آمریکا را بپذیرند 
و از طرف دیگر، دولت ایران با توجه به تجربه تحریم های گذشته، 

راه های متعددی را برای دور زدن تحریم ها می شناسد.
البته ممکن است فشارهای اقتصادی و مجازات  در نظر گرفته 
شده توسط آمریکایی ها، این کشورها را به سمت کاهش خرید از 
ایران هدایت کند، اما به لحاظ حقوقی و قانونی، این فشار برایشان 
وجود ندارد و بنابراین جریان صادرات نفت ایران، ادامه پیدا می کند 
و از یک میلیون بشکه کمتر نخواهد شد. این مسئله به طور طبیعی 
می تواند تأثیرات منفی را که آمریکایی ها مد نظر دارند کاهش دهد.

*دو گام مدیریت تحریم
چگونه  کشور  اقتصاد  بر  را  تحریمی  جدید  شرایط  تأثیر 

پیش بینی می کنید؟
اقتصاد ایران در شرایط کنونی تحت فشارهای زیادی قرار دارد. کار 
صادرات نفت با سختی بیشتری صورت خواهد گرفت. درآمدهای 
ارزی کشور کاهش پیدا کرده است و این کاهش، ادامه پیدا خواهد 
کرد. کاهش درآمدهای ارزی، بر بسیاری از طرح ها و پروژه های 
نیاز  اصلاحات اقتصادی کشور، که اقتصاد ما به شدت به آن ها 
دارد، تأثیر می گذارد. تأثیر کاهش درآمدهای ارزی بر طرح های 
عمرانی کشور نیز قابل چشم پوشی نیست و از طرف دیگر، دولت 

ناچار است بودجه خود را برای تأمین کالاهای اساسی و مواد غذایی 
صرف کند تا فشار کمتری بر مردم وارد شود.

راه حل دولت برای مدیریت این شرایط چیست؟ 
باید  آن ها،  کردن  حداقل  و  آسیب ها  این  با  مقابله  برای 
سیاست های مختلفی اتخاذ کرد تا بتوان کشور را با وجود چنین 
چالش هایی مدیریت کرد و آسیب های احتمالی بر زندگی مردم و 
اقتصاد خانواده را به حداقل رساند. در گام نخست، باید از سوی 
همه نهادها و جریان های سیاسی، از صنعت نفت که در خط مقدم 
جنگ تحریم فعلی قرار دارد حمایت همه جانبه  صورت گیرد. به 
پشتوانه این حمایت است که دست اندرکاران صنعت نفت خواهند 
توانست با قوت بیشتر، همه توان و ظرفیت خود را برای دور زدن 
تحریم ها و عبور از این شرایط سخت به کار گیرند؛ کما اینکه در 
سال های اخیر، علی رغم همه مشکلات و چالش ها، صنعت نفت 

در عرصه های داخلی و بین المللی سربلند ظاهر شده است.
در گام دوم، تدوین برنامه جامع مقابله با آثار و آسیب های اقتصادی 
تحریم است. در حال حاضر که بار روانی تحریم ها کاهش یافته، 
دولت باید با اعتمادبه نفس بالاتر در طراحی و برنامه ریزی مقابله با 
آثار تحریم ها ظاهر شود و راه های سیاسی و اقتصادی لازم را اتخاذ 
کند. از این پس، آثار واقعی تحریم ها که در کاهش درآمدهای ارزی 
ظاهر می شود، خودنمایی خواهند کرد. این کاهش درآمدها باید از 

روش های دیگر مانند صادرات غیرنفتی تا حدی جبران شود.
موفقیت دولت در کنترل آثار واقعی، مانع از فعال شدن دوباره 
فضای  بر  مخرب تری  اثرات  به مراتب  که  تحریم،  روانی  عنصر 
اقتصادی کشور دارد، خواهد شد. در این شرایط، دولت فرصت 
زیادی ندارد البته این موضوع، محدود به دولت نیست و مجموعه 
حاکمیت و حتی قوای نظامی، باید هماهنگ و مدبرانه در این مسیر 
حرکت کنند تا مانع از بیدار شدن مجدد غول روانی تحریم ها شوند.
در این بین، مدیریت منابع مالی و درآمدهای کشور از طریق 
کاهش هزینه های جاری و غیرضروری، باید در اولویت قرار گیرند. 
تزریق منابع مالی به حوزه تولید، برای حفظ حیات بخش های 
تولیدی نیمه فعال و فعال کنونی، از سایر اقداماتی است که از بازار 

کار، در برابر آسیب های بیشتر، محافظت خواهد کرد.
در چنین شرایطی، برخی اقدامات مانند انتشار پول، تصمیم 
به  تا  باشد  مراقب  به شدت  باید  دولت  و  است  نادرستی  بسیار 
سمت سیاست های هیجانی و غیرمتعارف در حوزه پولی، مالی 
و سرمایه ای نرود. چنین اقداماتی، به تورم لجام گسیخته دامن 
می زنند که در صورت بروز آن، مدیریت شرایط اقتصادی، آسان 

نخواهد بود.

یک کارشناس اقتصاد:

دولتبادوگام،مانعبیدارشدندوبارهغولروانیتحریمهاشود
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هاشمی مقدم: سال آینده سال علیرضا است

هر دقیقه  بازی در برایتون برای جهانبخش یک 
پیروزی است

مدیر برنامه علیرضا جهانبخش گفت: 
هر دقیقه ای که علیرضا در تیم برایتون 
پیروزی  نوع  یک  برایش  می کند  بازی 

است.
شرایط  درباره  مقدم  هاشمی  امیر 
برایتون  تیم  در  جهانبخش  علیرضا 
اوضاع  گفت:  تهران  رادیو  به  انگلیس 
علیرضا از نظر فنی و فوتبالی خوب است. 
خوشحالم مربی و کادر فنی برایتون به 
او اطمینان کرده اند. این بازیکن تا الان 
به خاطر آسیب دیدگی و غیبت در تیم 
به خاطر جام ملت ها نزدیک به ۱۲ بازی 
را در تیم برایتون از دست داده است. در 
فوتبال انگلستان معمولًا اینقدر شانس به 

بازیکن نمی دهند که این تعداد بازی را از دست بدهد.
وی افزود: هر دقیقه که علیرضا بازی کند برای او یک پیروزی است. برای جا افتادن در 
فوتبال انگلستان به زمان بیشتری نیاز است. علیرضا نیاز دارد که خودش را با محیط تیم 
هماهنگ کند و بازیکنان او را بشناسند و فرمی که باید داشته باشد را به دست بیاورد. این 

هم صد درصد اتفاق می افتد.
مدیر برنامه علیرضا جهانبخش درباره اینکه آیا این فرصت به علیرضا برای بروز تمام 
یک  علیرضا  کرد:  تصریح  می شود؟  داده  انگلیس  سنگین  لیگ  در  توانایی هایش 
داده  فوتبالیست ها همیشه شانس  این  به  است.  ای  فوتبالیست صد درصد حرفه 
می شود. کادر فنی برایتون می دانند علیرضا چه کیفیتی دارد. شک ندارم این اطمینان 
روی علیرضا خواهد بود و جایش را در تیم پیدا می کند. تفاوت فوتبال انگلیس با هلند، 
آلمان یا بلژیک این است که در انگلیس همه یک نوع سلبریتیهستند. در تیمی مثل 
سیتی ۱۷ یا ۱۸ ملی پوش هستند. این اتفاق در هیچ لیگی نمی افتد. بازیکنان باید از 
نظر روحی آماده شوند و باید خودشان در این حد باشند. بازیکنان دیگر خودشان را مهم 

می دانند. علیرضا روش حرفه ای اش را ادامه می دهد.
هاشمی مقدم درباره اینکه گفته می شود بازیکنان ایرانی دیگر هم مثل آندرانیک 
تیموریان و کریم باقری نتوانستند در لیگ انگلستان عملکرد مثبتی داشته باشند، 
گفت: انتخاب لیگ انگلیس برای علیرضا درست بود. او خیلی فکر کرد. در نهایت باید 
هر چالشی که هست را انتخاب کنید. یک فوتبالیست حرفه ای نباید بترسد از اینکه 
شاید موفق نشود. روی انتخاب ها فکر شده است. آندرانیک تیموریان هم در انگلیس 
موفق بود ولی شرایط و پستی که تیموریان بازی می کرد فرق می کند. فوتبال انگلستان 
عجیب است. بعضی باشگاه ها برای بازیکنان ۳۰، ۴۰ یا ۵۰ میلیون پوند پول می دهند 
ولی مربی کامل به آنها بازی نمی دهد. هر دقیقه ای که علیرضا بازی کند اعتماد به نفس 

خوبی می گیرد و او را به فرم خودش نزدیک می کند.
با این سبک بازی، فرصت خودنمایی به  وی درباره بازی تدافعی برایتون و اینکه 
جهانبخش نمی رسد، گفت: صد درصد. علیرضا باید موقعیتش را داشته باشد. به 
هر دلیلی شاید تیم برایتون این فصل به نحو احسن بسته نشده است و خلاقیت در 
هافبک های برایتون کم است. علیرضا وقتی توپ دارد تعداد بازیکنانی که مقابلش 
هستند باید بیشتر باشد ولی در برایتون اکثر بازیکنان پشت سر او هستند. این نه تنها 
برای علیرضا بلکه برای هر بازیکنی مشکل ساز می شود. علیرضا در بازی با تاتنهام 
نزدیک به ۷۰ دقیقه بازی کرد ولی ۵۰ دقیقه اش مثل دفاع راست بود. مهم این است 
که تیمبرایتون این فصل در لیگ برتر انگلیس بماند. مطمئنم سال آینده سال علیرضا 

خواهد بود.
 

ناصر ابراهیمی:

بدترین بازی پرسپولیس را دیدم
 مربی پیشین تیم پرسپولیس ضمن انتقاد از عملکرد فنی دو تیم سپاهان و پرسپولیس 
گفت: درگیری های فیزیکی حرف اول را دراین  بازی زد و بدترین بازی پرسپولیس را 

دیدم!
ناصر ابراهیمی در خصوص تساوی بدون گل پرسپولیس و سپاهان اصفهان گفت: 
یکی از بدترین بازی های چندسال اخیر پرسپولیس را دیدم که اصلًا در حد و اندازه های 
این تیم نبود. تنها ۱۵ دقیقه ابتدایی بازی خوب بود وگرنه پس از آن لزومی نداشت 

تلویزیون را هم روشن نگه داشت!
سرمربی پیشین پرسپولیس افزود: من در ورزشگاه نبودم اما عکس هایی را دیدم که 
تأسف آور است. هواداران با هم جنگ داشتند و این رفتار خیلی بدی بود. بارسلونا و رئال 
مادرید در کری خوانی فوتبالی همتا ندارند اما تماشاگران دو تیم در طول بازی صندلی 

نمی شکنند و سر و صورت کسی خونریزی نمی کند.
وی درباره کیفیت فنی بازیکنان دو تیم اظهار داشت: هیچ نکته بارزی برای بحث 
تاکتیکی نداشت. در نیم ساعت آخر بازی فقط دعوا و درگیری فیزیکی شاهد بودیم. 

چنین فوتبالی در شأن تیم های مدعی قهرمانی نیست.
ابراهیمی درباره اعتراضات به داوری نیز صحبت کرد و گفت: اصلًا متوجه نمی شوم 
دلیل چنین رفتارهایی چیست. این تهدیدها و توهین ها به چه دلیل سمت داور است. 
نباید کار به تهدید و توهین های تند بکشد. بازی اصلًا خوبی نبود و درگیری حرف اول را 
می زد. هیچ کدام از دو تیم زورشان به همدیگر نرسید که پیروز شوند آن وقت نباید داور را 
محکوم کرد. درک نمی کنم چرا کاپیتان های هر تیمی سمت داور هجوم می آورند. آنها به 

ساده ترین تصمیمات داور هم اعتراض می کنند.
وی در پایان از شانس بالای قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر گفت و اذعان داشت: 
پرسپولیس تقریباً قهرمان لیگ برتر شده است و باید خودش را برای سومین قهرمانی 
متوالی آماده کند. این تیم در طول فصل استحقاق قهرمانی را داشت اما باید در بازی با 

سپاهان نیز تاکتیک خودش را دیکته می کرد.

رئیس کمیته انضباطی: 

با خاطیان پرسپولیس - سپاهان برخورد 
سختگیرانه می شود

فدراسیون  انضباطی  کمیته  رئیس 
تیم  دو  دیدار  اتفاقات  گفت:  فوتبال 
به  برتر  لیگ  در  سپاهان  و  پرسپولیس 
دقت بررسی می شود و تا جایی که قانون 
اجازه دهد برخورد سختگیرانه با خاطیان 

خواهیم داشت.
»اسماعیل حسن زاده« افزود: منتظر 
گزارش مقامات رسمی حاضر در دیدارتیم 
های پرسپولیس و سپاهان هستیم. پس 
حق  مهلت  رعایت  با  گزارش  وصول  از 
دفاع در نخستین فرصت ممکن رسیدگی 

به این پرونده آغاز می شود. رفتارهای غیر ورزشی برخی تماشاگران قبل از شروع، در 
جریان مسابقه و حتی بعد از مسابقه زشت و ناپسند بود. رئیس کمیته انضباطی افزود: 
این رفتارها در شان مسابقه بزرگی که به طور مستقیم در معرض دید میلیون ها تماشاگر 
تلویزیونی قرار گرفته، نیست و سبب به خطر افتادن سلامتی حاضرین در ورزشگاه نیز 
شد. حسن زاده خاطرنشان کرد: یکی از نکات مهم مسابقه روز گذشته آشفتگی نیمکت 
ها و رفتارهای غیرمسئولانه کادرفنی دو تیم بود و انتظار می رفت بزرگترهای هر دو تیم 
در ایجاد آرامش در ورزشگاه، بیشتر موثر شوند که متاسفانه اینگونه نشد. دیدار دو تیم 
پرسپولیس تهران و سپاهان اصفهان در چارچوب هفته بیست و هفتم لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور در حالی با تساوی بدون گل خاتمه یافت که یکی از هواداران به دلیل 
ایست قلبی جان باخت. همچنین درگیری که قبل از آغاز بازی بین هواداران دو تیم و 
روی سکوها آغاز شده بود به زمین چمن کشیده شد تا بازیکنان بارها در جریان بازی با 
یکدیگر درگیر شوند و کادرفنی دو تیم نیز در پایان مسابقه نسبت به یکدیگر پرخاشگری 
کنند. هواداران دو تیم نیز فحاشی به یکدیگر و کادرفنی دو تیم، بازیکنان حریف و داور را 
نیز در دستور کار قرار دادند. تعدادی از صندلی های ورزشگاه نیز در پایان بازی شکسته 

شده و از طرف تماشاگران به داخل زمین پرتاب شد.

 نوید مظفری: 

داور بازی پرسپولیس و سپاهان را
 خوب قضاوت کرد

کارشناس داوری فوتبال گفت: بیژن حیدری قضاوت خوبی در بازی پرسپولیس و 
سپاهان داشت و مرتکب اشتباه تاثیرگذاری نشد.

 نوید مظفری در مورد نحوه قضاوت بیژن حیدری در بازی پرسپولیس و سپاهان گفت:  
بازی بسیار سخت و سنگین بود. شاید حساس ترین مسابقه لیگ بود. حواشی مسابقه از 

اصل مسابقه پررنگ تر بود وگرنه داور مسابقه اشتباه تاثیرگذاری نداشت.
وی افزود: داور در چند صحنه در میانه میدان مرتکب اشتباهاتی به ضرر هر دو تیم 
شد اما اشتباه تاثیرگذاری نداشت ولی عجیب بود که چرا این همه اطراف زمین شلوغ 
بود  این مساله به مسئولان برگزاری مسابقه برمی گردد. مظفری در مورد اعتراض شدید 
قلعه نویی به داور گفت: در دقیقه ۶۹ مسابقه سیدجلال حسینی روی بازیکن سپاهان 
مرتکب خطا شد و در آن لحظه حق با قلعه نویی بود اما همانطور که گفتم داور اشتباهاتی 

در میانه میدان داشت. ولی تیم داوری در نتیجه بازی اشتباه تاثیرگذاری نداشت.

گُل« زنی روی سکوها به جای چمن سبز آزادی!

 مصلحت اندیشی با ناهنجاری تا کجا؟

اتفاقات رخ داده در بازی جمعه شب گذشته تیم های پرسپولیس و سپاهان این مسأله 
را نشان داد که فرهنگ هواداری در فوتبال ایران به فرهنگ هوادارنمایی تغییر کرده و 
تماشاگران دیگر یاور تیم خود نیستند بلکه برای انتقام از یکدیگر در ورزشگاه ها حاضر 

می شوند.
جمعه شب گذشته فینال دور برگشت لیگ برتر بین تیم های پرسپولیس و سپاهان برگزار 
شد اما در نهایت این بازی با وجود همه حاشیه ها و درگیری های داخل زمین با تساوی 
بدون گل به پایان رسید تا کماکان وضعیت قهرمان لیگ برتر نامشخص باشد و به نظر 
می رسد تا هفته پایانی هیچ تیمی نتواند قهرمانی خود را از پیش مشخص شده بداند. 
این بازی با وجود همه حاشیه های درون زمین و بیرون از آن به پایان رسید، اما اتفاقات 
تلخی نظیر مصدومیت بیش از ۲۰۰ هوادار و فوت یک نفر همراه شد و به نظر می رسد 
این مسئله نیازمند بازنگری جدی در همه ارکان فوتبال از فرهنگ هواداری گرفته تا نحوه 

برگزاری بازی را می طلبد. 
* فرهنگ هوادارنمایی بیداد می کند

از ساعت ۱۵ روز گذشته هواداران پرسپولیس و سپاهان در ورزشگاه علیه یکدیگر 
رکیک ترین فحاشی ها را انجام می دادند و این در حالی است که نزدیک به ۵ ساعت به 
آغاز بازی مانده بود و این مسائل نشان از اتفاقات تلخ تری می داد که در جریان بازی همه 
شاهد آن بودیم. در این بین به نظر می رسد دیگر کسی نمی تواند این جمله کلیشه ای را 
به کار ببرد که ما بهترین هواداران دنیا را داریم چرا که افراد حاضر در ورزشگاه آزادی برای 
جان یکدیگر هم ارزش قائل نبودند و با انواع و اجسام سخت مثل آهن و سنگ همدیگر را 
نشانه می گرفتند که ماحصل آن بیش از ۲۰۰ مصدوم در ورزشگاه آزادی بود. در این بین 
اقدام تأسف بار کتمان واقعیت از سوی مدیران فوتبالی است و آنها در کمال تعجب خود را به 
ندیدن می زنند تا باز زدن حرف های هوادار پسندانه واقعیت را تکذیب کنند.همین تکذیب 
واقعیت کار را به جایی رسانده که دیگر جان انسان ها در ورزشگاه برای مردم مهم نیست و 
حتی به قصد آسیب رساندن به یکدیگر با هم درگیر می شوند. در این شرایط عجیب بحث 
حضور خانواده ها در ورزشگاه یک امر محال و نشدنی است چرا که شرایط بگونه ای شده 

که کسی که به استادیوم می رود نمی تواند از بازگشتش به خانه مطمئن باشد! 
* استادیوم ورزشی یا محفلی برای استعمال موادمخدر؟! 

مدت های طولانی است که هواداران برای ورود به ورزشگاه ها مورد بازرسی بدنی از سوی 
مأموران قرار می گیرند تا مبادا اجسام غیرمجاز توسط آنها به سکوها برده شود اما چند 
وقتی است که این اتفاق حتی برای خبرنگاران هم رخ داده و آنها که آیدی کارت مورد 
تأیید حراست وزارت ورزش و سازمان لیگ را هم در اختیار دارند اما مورد بازرسی بدنی 
قرار می گیرند. بارها اتفاق افتاده که به خبرنگاران اجازه بردن ادکلن و چیزهایی از این 
دست به داخل ورزشگاه داده نمی شود اما در کمال تعجب و با وجود دقت نظرهایی که 
در این زمینه انجام می شود در باز های مختلف شاهد هستیم که برخی از هواداران که 
شاید تعدادشان کم هم نباشد انواع و اقسام موادمخدر صنعتی و حتی سنتی را با خود 
به ورزشگاه می آورند و آزادانه روی سکوها به استعمال این مواد می پردازند. این در حالی 
است که فیفا و کنفدراسیون های زیرمجموعه آن حتی برای استعمال سیگار در ورزشگاه ها 
هم اخطار دادند و  جریمه می کنند،  اما در ورزشگاه های داخلی شاهد هستیم که عده ای 
آزادانه به استعمال موادمخدر می پردازند به طوریکه بوی حاصل از آن در بازی های متعدد 
به مشام خبرنگاران هم می رسد. مشخص نیست که چطور این افراد می توانند با وجود 
همه سخت گیری هایی که در این خصوص انجام می شود می توانند با خود موادمخدر به 
استادیوم بیاورند. در بازی  جمعه شب گذشته پرسپولیس و سپاهان هر چقدر در زمین 
بازی شاهد فقر گلزنی بودیم اما روی سکوها و از سوی عده ای از هواداران »گُل « های 

زیادی زده شد!
* هوادارنمایی جزئی از فوتبال ما شده است 

تا پیش از این هر بار اتفاق ناگواری در ورزشگاه ها رخ می داد صحبت از این بود که این ها 
بخشی از هوادارنماهاهستند اما این لاپوشانی حقیقت باعث شده تا در سال های اخیر 
شاهد باشیم که این به اصطلاح هوادارنماهاتبدیل به بخش قالب تماشاگران حاضر در 
استادیوم شده اند و به نظر می رسد که راهکاری هم برای حل آن در نظر گرفته نمی شود. 
این مسئله فقط مربوط به تهران یا تبریز نیست بلکه شاهد هستیم که در همه ورزشگاه ها 

اتفاقات تلخی رخ می دهد که نشان می دهد دیگر جان انسان ها هم مهم نیست. هنوز از 
نابینا شدن یک سرباز، یک هوادار در فینال جام حذفی و ... زمان زیادی نگذشته و داغی 
که بر دل خانواده ها مانده سرد نشده است اما شاهد هستیم که این خشم و کینه هواداری 
که شاید متأثر از جامعه امروزی باشد باعث شده تا فرهنگ هوادارنمایی در ورزشگاه های 
ما بیداد کند. متاسفانه این موضوع حتی در فضای مجازی هم بیداد می کند. لشکر 
کشی های مجازی و فضای فحش و تهدید در صفحات مجازی این روزها به بالاترین حد 
خود رسیده و حتی شاهد آن هستیم که بازیکن یا برخی از هواداران شروع به تهدید 
بازیکنی خاص یا هواداران می کنند. در این وضعیت برگزاری مسابقه فوتبال به چه قیمتی 

خواهد بود؟ آیا ارزش ریختن خون از بینی یا سر کسی را دارد؟
*  مماشات با ناهنجاری ها تا کجا؟

متأسفانه در سال های اخیر کاملًا دیده شده که به جای برخورد با پدیده های شومی 
که در ورزشگاه ها رخ می دهد برخورد جدی صورت نمی گیرد و حتی در خیلی از موارد 
مصلحت اندیشی جای برخورد با حقیقت را می گیرد. در روزهایی که شاهد هستیم برای 
صدور یک رأی انضباطی حتی پای سیاسیون هم به فوتبال باز می شود مشخص است 
که نباید منتظر اجرای عدالت ماند. وقتی یک نماینده از رفتارهای خشن و تحریک آمیز 
هواداران یک تیم حمایت می کند و آن را می ستاید دیگر نباید منتظر برخورد قاطع با این 
ناهنجاری ها بود. وقتی کمیته انضباطی برای صدور یک رأی به ناچار مصلحت را در نظر 
می گیرد مشخص است که دیگر نمی توان منتظر اجرای دقیق عدالت بود و در این شرایط 
شاید برخی ها برای خود مصونیتی در نظر بگیرند و این موضوع باعث می شود تا آنها 
اقدامات عجیب خود را ادامه دهند. روز گذشته به دلیل شرایط نامساعد روی سکوها، داور 
بازی پرسپولیس و سپاهان قصد نداشت در سوت خود بدمد اما ۲ ناظر بازی با عصبانیت از 
داور بازی می خواستند تا سوت آغاز بازی در آن شرایط بحرانی زده شود. آیا انجام یک بازی 
فوتبال ارزش جان انسان ها را دارد؟ چرا یک بار برای همیشه نباید مقابل این بداخلاقی ها 
ایستاد؟ شاید پاسخ به این سوالات بتواند گوشه ای از این غبارآلودگی حاکم بر فوتبال را 

شفاف کند؛ البته شاید!

امیر  علیه  تماشاگران  شعار  مورد  در  پرسپولیس  پیشکسوت 
قلعه نویی گفت : این حرکت هم درست نبود و کار ناجوانمردانه ای 
بود. قلعه نویی برای فوتبال ایران این همه زحمت کشیده است، 
چرا باید در ورزشگاه توهین بشنود؟ کجا او تا به امروز کوچکترین 
بی احترامی به هواداران پرسپولیس کرده که با او اینطور برخورد 
می شود؟ او حق داشت ناراحت باشد و این اتفاقات باعث تاسف بود.
حمید درخشان در خصوص دیدار روز جمعه  پرسپولیس مقابل 
سپاهان اظهار داشت: بازی بدی نبود و در مجموع بازی خوبی 
شاهد بودیم ولی یک مشکلی که این روزها پرسپولیس با آن دست و 
پنجه نرم می کند مشکل خط حمله و نداشتن زور در این پست است 
که در دیدارهای اخیر به چشم خورده و مشکل ساز شده است. در 
خط حمله با کمبود بازیکن روبرو هستیم و علیپور هم تنها است و 
در این فشردگی  بازی ها خسته می شود. بودیمیر هم که به نظر 
می رسید می تواند کمک کند درگیر مصدومیت بود و کمکی به تیم 
نکرده در این مدت و این نقطه ضعف بزرگ پرسپولیس است. وی 

در مورد اینکه دو تیم در بازی روز جمعه کمی محتاط بازی کردند 
گفت: من این موضوع را قبول ندارم، پرسپولیس برای بردن آمده بود 
ولی همان مشکلی که در مورد خط حمله گفته بودم وجود داشت و 
همین که موقعیت ها همه نصفه و نیمه بودند و موقعیت کامل روی 
دروازه ایجاد نشد. سپاهان هم برنامه اش بازی مستقیم و فرستادن 
توپ برای استنلی بود که پرسپولیس از این موضوع اطلاع داشت و 
جلوی آن را گرفت و همین باعث شد بازی کمی گره بخورد. سرمربی 
سابق پرسپولیس در مورد عصبی بودن بازیکنان داخل زمین هم 
عنوان کرد: این موضوع به دلیل فشار بالای بازی و استرسی بود که 
از روی سکوها به زمین منتقل شد. وقتی تیم گل نمی زند بازیکنان 
عصبی می شوند و این روی عملکرد آن ها تاثیر می گذارد. به نظرم 
باید کمی خویشتن دار باشند و به خود مسلط باشند.  بازیکنان 
درخشان با اشاره به اتفاقات روی سکوها گفت: واقعاً نمی دانم چرا 
وضعیت به این شکل در آمده است؟ چرا باید این اتفاقات تلخ و 
ناراحت کننده در ورزشگاه بیافتد؟ چرا فوتبال باعث شود به همدیگر 
و به قومیت ها و شهرها توهین کنیم؟ چرا باید کسی آسیب ببیند؟ 
مگر فوتبال وسیله سرگرمی و لذت بردن نیست؟ چرا نباید از آن 
لذت ببریم؟ فکر می کنم یک عده فوتبال را با میدان جنگ اشتباه 
گرفته اند و بهتر است اینجور افراد به استادیوم نروند. در این شرایط 
به نظرم هرکس جانش را دوست داشته باشد دیگر جرئت نمی کند 
به ورزشگاه برود چرا که مطمئن نیست سالم به خانه برگردد. وی 
در مورد شعار تماشاگران علیه امیر قلعه نویی هم عنوان کرد: این 
حرکت هم درست نبود و کار ناجوانمردانه ای بود. قلعه نویی برای 
فوتبال ایران این همه زحمت کشیده است، چرا باید در ورزشگاه 
توهین بشنود؟ کجا او تا به امروز کوچکترین بی احترامی به هواداران 
پرسپولیس کرده که با او اینطور برخورد می شود؟ او حق داشت 
ناراحت باشد و این اتفاقات باعث تاسف بود. پیشکسوت پرسپولیس 
در پایان گفت: امیدوارم دیگر شاهد چنین اتفاقاتی در ورزشگاه ها 
نباشیم و فوتبال دوباره وسیله ای برای سرگرمی و فراموشی مشکلات 

شود نه اینکه خودش باعث مشکل شود.

پرونده شکایت خود  روزها درگیر  این  ایران که  سرمربی سابق 
از فدراسیون فوتبال است در تازه ترین بیانیه اش فاش کرده رفتار 

مهدی تاج با او خوب نبوده است.
به گزارش خبرآنلاین، کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی دیروز 
با انتشار بیانیه ای که در یکی از برنامه های تلویزیونی منتشر شد، 
توضیحات تازه ای درباره علت شکایت خود از فدراسیون فوتبال 
داد. او ابتدا درباره علت دلخوری اش از مهدی تاج توضیح داد: »بعد 
از رقابت های جام ملت های آسیا آقای تاج با من قرار گذاشتند تا 
به هتل بیایند و به من توضیح دهند که چه برنامه ای برای پرداخت 
دستمزد ما)منظور خودش و کادر فنی اش( دارند. آقای تاج اما 
ناپدید شدند. من یک روز بیشتر در هتل ماندم به خاطر اینکه 
اعضای کادر فنی ام پول خود را می خواستند. او اما هرگز به هتل 
ما نیامد و تلفن همراه خود را خاموش کرد. آقای تاج در آن زمان 
در فرودگاه بود به این دلیل که پروپاگاندای خود را مقابل دوربین 
تلویزیون و خبرنگاران بخواند. بعد از آن آقای تاج از من و مسئولیتی 
که داشت فرار کرد و هرگز بازنگشت. حتی به من نگفت خداحافظ 

و ممنون هستم. )منظور تشکر به خاطر ۸ سال کار در تیم ملی(«
او در ادامه گفت: »اول از همه این فدراسیون فوتبال است که به 
من و دستیارانم دستمزدمان را پرداخت نکرده است. طبیعتا باید 
آقای تاج به من یک نامه یا یک ایمیل را ارسال کند، نه اینکه کارلوس 
کی روش که طلبکار است برای آقای تاج نامه  بفرستد. با این حال 
من چند ایمیل و پیام به آقای تاج ارسال کرد. شکوری سرپرست 
دبیر کلی فدراسیون فوتبال جواب نادرستی به من داد. در نهایت 
آقای تاج بعد از دو ماه به یکی از نامه های من جواب داد بدون هیچ 

راه حل قابل اعتماد و توضیحی.«
کی روش در پایان از برگزاری اردوی ایران پیش از جام ملت ها 
گلایه کرد و گفت: »آماده سازی نهایی تیم ملی در قطر یک اشتباه 
بزرگ بود و تمام نقشه های من را نابود کرد. من باور دارم این اتفاق 
به این دلیل رخ داد که هرگز حمایت های مالی از سوی وزیر ورزش 
صورت نگرفت. حمایت های مالی از سوی او به تیم ملی نرسید. 

شاید به این دلیل که مهدی تاج پشت سر همه ما پول های ایران 
در فیفا)منظور ۹.۵ میلیون دلار( را برداشت. آقای تاج با من و دکتر 
اسلامیان جلسه ای برگزار کرد و در آن به ما قول داد بودجه جام 
جهانی تنها خرج تیم ملی شود و ما از این بودجه تنها برای آماده 
سازی ایران در جام ملت های آسیا استفاده کنیم. او گفت پول فیفا 
صرف حقوق مربیان، و پاداش بازیکنان و همینطور اعضای کادر 
فنی می شود. او به همه بازیکنان ، مربیان، کارکنان تیم، کارلوس 
کی روش و دکتر اسلامیان گارانتی و این قول را داد. اما آقای تاج به 

ما احترام نگذاشت و احترام و صداقت خود را از بین برد.«

حمید درخشان :
شعار علیه قلعه نویی جوانمردانه نبود

افشاگری تازه کارلوس کی روش
 تاج با من قرار گذاشت ولی فرار کرد!

ورزشی

 سرمربی گل گهر سیرجان معتقد است: شاگردانش لیاقت صعود 
را داشتند.

گل گهر سیرجان موفق شد با پیروزی مقابل شهرداری ماهشهر 
ضمن  یک،  دسته  لیگ  رقابت های  در  حضور  سال  از ۱۲  پس 
کسب مقام قهرمانی مجوز حضور در لیگ برتر را به دست بیاورد. 
وینگووگوویچ سرمربی کروات گل گهر می گوید زحمات ۳ ساله ما 

بالاخره جواب داد و توانستیم دل مردم یک شهر را شاد کنیم.
وینگو می گوید هنوز ماموریت او تمام نشده و باید این افتخارات 
رادر لیگ برتر ادامه دهند. وینگو به رقابت تنگاتنگ و فشرده در لیگ 

یک اشاره دارد و می گوید قهرمانی به همین راحتی ها به دست 
نیامد و این حاصل یک برنامه ریزی ۳ ساله و کار گروهی بوده است.

*بالاخره گل گهر قهرمان شد و صعود کرد؟
شاگردانم لیاقت این صعود را داشتند و به آن ها تبریک می گویم 
.ما یک ماراتن سخت و فشرده را پشت سرگذاشتسم و ۳۰ هفته 
مبارزه کردیم. من از وقتی که به سیرجان آمدم یک برنامه بلند مدت 
را دادم و قرار بود طبق برنامه بعد از ساختار سازی به لیگ برتر صعود 

کنیم که خدا را شکر بعد سه سال به هدف خودمان رسیدیم.
*در بازی آخر کمی سخت و دیر به گل رسیدید چرا؟

استرس صعود و قهرمانی از یک سو و از سوی دیگر حریف ما هم 
با یک برد می توانست شانس بقا داشته باشد. همه این ها باعث شده 
بود که بازی سخت تر از حد انتظار ما باشد. شاگردانم بازی درگیرانه 
و خوبی انجام دادند و موقعیت های خوبی هم داشتند که به خاطر 
استرس از دست دادند. تیم حریف هم سخت و جانه دفاع می کرد و 
بر روی ضد حمله ها هم خطر ناک بود. درضمن فوتبال تا دقیقه آخر 
که داور سوت نزده ادامه دارد و شما شانس بردن دارید و باید تلاش 
کنید. شما دیدید که در دقیقه ۹۴ به هدف خودمان هم رسیدیم و 

همان یک گل هم کافی بود.
*هفته های پایانی دوباره به همان تیم ابتدای فصل تبدیل 
شدید در چند بازی خصوصا نیم فصل دوم نتوانستید نتیجه 

لازم را بگیرد و صدرنشینی شما به خطر افتاد؟
نوار نرمال حرکت نمی کنید  شما در فوتبال همیشه روی یک 
گاهی اوقات خیلی خوب هستید و گاهی اوقات هم افت می کنید 

. ما در مقطعی دچار افت شدیم و همان موقع من به مدیدران گفتم 
نگران نباشند چرا که تیم دوباره به روزهای خوب خود برمی گردد و 
شما دیدید که دوباره همان تیم شدیم و در نهایت قهرمان و به لیگ 

برتر صعود کردیم.
*صحبت از مدیران و اعتماد آن ها داشتید نقش آن ها در این 

قهرمانی چقدر بود؟
 مدیرعامل کارخانه گل گهر و همه مدیران و کارکنان گل گهر از 
تیم حمایت کردند خصوصا آقای جواهری مدیر عامل باشگاه که 
همیشه در کنار تیم بودند و به خوبی از ما حمایت کردند. من از 
ایشان و همه عوامل باشگاه و کارخانه تشکر ویزه دارم. مطمنا همه 
چیز در زمین فوتبال رقم نیم خورد بلکه تیم بیرونی خیلی تاثیر گذار 

است و با حمایت هایشان به صعود ما کمک کردند.
*بالاخره طعم صعود را بعد از این همه مدت حضور در لیگ 
یک چشیدید؟ شما با پگاه گیلان، مس رفسنجان، آلومینیوم 
هرمزگان و حتی همین گل گهر تا استانه صعود پیش آمدید 

ولی موفق نبودید!
اول این که باید بگویم با این قهرمانی و صعود خستگی از تنم بیرون 
رفت. ما فصل سختی را پشت سر گذاشتیم. اما در مورد سئوال شما 
باید بگویم در آن تیم ها و حتی سالهای گذشته با گل گهر، شاگردانم 
مستحق صعود بودند و خوب کار می کردند ولی مصدومیت ها، 
داوری ها و در آخر بدشانسی باعث می شد که ما صعود نکنیم. 
متاسفانه در لیگ یک خیلی مسایل وجود دارد که باید فدراسیون و 

کمیته انضباطی نظارت زیادی بر روی آن ها داشته باشد.

*وینگو بگوویچ در گل گهر می ماند؟ البته مدیر عامل گفته 
اولویتشان حفظ شماست.

همه چیز به من بستگی ندارد بلکه مدیران گل گهر هم هم باید 
من را بخواهند. من در گل گهر روزهای خیلی خوبی داشتم و الان 
هم دوست ندارم از اینجا بروم مگر این که من را نخواهند. مردم واقعا 
از تیمشان حمایت می کنند و شور و شعف خاصی در این تیم وجود 
دارد. با تما این اوصاف همانطور که مدیرعامل باشگاه گفته باید 

صحبت کنیم تا در خصوص آینده تصمیم نهایی را بگیریم.
*گل گهر را در لیگ برتر چطور می بینید این تیم می تواند در 

لیگ برتر بماند و دوباره به لیگ یک برنگردد؟
اگر می خواهیم گل گهر در لیگ برتر بماند، باید تیم خوب و با 
بودجه خوبی بسته شود، تا بتوانیم در لیگ برتر موفق باشیم، نه 
این که به لیگ برتر بیاییم و بعد دوباره به لیگ یک برگردیم. باید طرز 
تفکر ما در لیگ برتر فرق کند. هدف در لیگ برتر باید حضور در 
نیمه بالای جدول باشد. اگر غیر از این باشد، تفکر بازیکنان خراب 
می شود و این اصلا اتفاق خوبی نیست. من تجربه حضور در لیگ 
برتر با فولاد، پاس و پرسپولیس را دارم. همانقدر که بازی در لیگ برتر 
راحت تراز لیگ یک است اما بقا سخت تر است. بنابراین برای بقا باید 
تیم خوبی ببندیم و این حمایت تمامی مسوولان از مدیران کارخانه 
که همیشه حامی بودند و هم حمایت مسوولان شهر و استان کرمان 
را می طلبد . گل گهر می تواند در لیگ برتر هم بزرگی کند و تیم 
موفق باشد. این زیرساخت های خوبی مثل استادیوم خوب داریم. 

پس می شود در لیگ برتر هم بزرگی کرد.

سرمربی گل گهر سیرجان: 

مزد زحمات 3 ساله را باقهرمانی گرفتیم

پل پوگبا بیشتر از اینکه به ماندن در منچستریونایتد نزدیک باشد، به جدایی و انتقال به 
رئال مادرید نزدیک است. پل پوگبا بار دیگر تبدیل به یکی از سوژه های خبری مهم نقل 
و انتقالاتی شده است. روز گذشته دو نشریه سان و تایمز ادعا کردند که پوگبا پاسپورت 
خود را برای اردوی پیش فصل یونایتد در چین تحویل نداده؛ چرا که اطمینان دارد 
تابستان راهی رئال خواهد شد.   ستاره فرانسوی که سخت مورد توجه زیدان قرار دارد، 
با رئال مادرید بر سر قراردادی ۵ ساله با دستمزد سالانه ۱۲ میلیون یورو خالص به توافق 
قطعی دست یافته و تنها گرفتن رضایت یونایتد باقی مانده است. او به سران یونایتد 
اعلام کرده است که قصد جدایی دارد و اینکه با رئال وارد مذاکره شوند.  در رختکن نیز 
هم تیمی های پوگبا از این موضوع آگاهند و می دانند که این بازیکن، فصل بعد پیراهن 
رئال را به تن خواهد کرد. او در همین رابطه به سوژه شوخی بازیکنان یونایتد نیز بدل 
شده است. آنها به او با شوخی می گویند که وقتی به رئال رفتی، ما را فراموش نکنی یا 
یادت نرود ما را به سانتیاگو برنابئو دعوت کنی.  ستاره فرانسوی چندی پیش در جریان 
یک مصاحبه، بازی برای رئال را یک رویا دانست و زیدان هم در نشست های خبری 
خود، از هر فرصتی برای تمجید از پوگبا استفاده کرده است. شرایط یونایتد برای کسب 
سهمیه لیگ قهرمانان دشوار است و این تیم با قرارداشتن در رتبه ششم، کار سختی 
برای رسیدن به این مهم دارد. در صورت عدم کسب سهمیه، یونایتد قطعا کار دشواری 

برای حفظ پوگبا خواهد داشت و به نوعی چاره ای جز مذاکره با رئال ندارد.

تلاش رئال مادرید برای جذب آدرین رابیو هافبک ناراضی پاری سن ژرمن باعث شده 
چند باشگاه لیگ برتری که خواهان جذب او هستند به تلاشهای خود شدت بخشند.

آدرین رابیو، ستاره فرانسوی ملی پوش پاری سن ژرمن در فصل جاری با این باشگاه 
درگیری های زیادی داشته و به علت همین درگیری ها از روز یازدهم دسامبر تا امروز 
برای این تیم بازی نکرده است. بعد از رسانه ای شدن مشکلات PSG با رابیو، چندین 
باشگاه لیگ برتری از جمله لیورپول، منچستریونایتد و آرسنال از تمایل خود برای 

جذب این ستاره فرانسوی خبر دادند.
اما حالا به گزارش روزنامه انگلیسی میرر، تلاش رئال مادرید برای جذب رابیو این 
باشگاه های انگلیسی را نگران کرده است. درحالیکه قرارداد رابیو با PSG در پایان 
تمایل دارد  رابیو شخصاً  پایان می رسد میرر مدعی شده که خود  به  فصل جاری 

فوتبالش را در مادرید ادامه دهد.
اما از سوی دیگر روزنامه اسپانیایی آ اس مدعی شد دستمزد بالایی که رابیو از رئال 
مادرید درخواست کرده یکی از موانعی است که ممکن است انتقال او به رئال را با 

مشکل مواجه کند.
آ اس می گوید علاوه بر موضوع دستمزد، زین الدین زیدان دو هدف دیگر را در اولویت 
نقل و انتقالات تابستانی رئال قرار داده که پل پوگبا ستاره منچستریونایتد و انگلو کانته 

ستاره فرانسوی چلسی هستند.

روزنامه اسپانیایی آ اس ادعا کرد آندر هررا، هافبک منچستریونایتد با باشگاه PSG به 
توافق رسیده تا با امضای قراردادی چهارساله به این باشگاه پاریسی منتقل شود.

 درحالیکه در هفته های اخیر شایعات زیادی درباره جدایی آندر هررا از منچستریونایتد 
مطرح شده بود و از لالیگا و اتلتیکو بیلبائو به عنوان مقصد احتمالی او یاد می شد اما روزنامه 
اسپانیایی آ اس مدعی شد که این هافبک یونایتد با باشگاه پاری سن ژرمن به توافق رسیده 
و به محض پایان فصل جاری، با قراردادی چهارساله راهی پاریس شده و به PSG خواهد 

پیوست.
با توجه به اینکه قرارداد هررا با منچستریونایتد در پایان فصل جاری به پایان می رسد 
این هافبک ۲۹ساله به عنوان بازیکن آزاد به PSG خواهد پیوست. هررا پیش از پیوستن 
به یونایتد بازیکن اتلتیک بیلبائو بوده و این باشگاه اسپانیایی قصد داشته او را دوباره به 
خدمت بگیرد ولی مبلغ پیشنهاد PSG به او آنقدر بالا بوده که بیلبائو توان رقابت با آن را 

نداشته است.
آ اس می گوید حضور هررا در پاری سن ژرمن، راه را برای خروج آدریان رابیو از این تیم باز 
می کند. رابطه رابیو و PSG از زمانی که این ستاره فرانسوی از تمدید قراردادش با باشگاه 
خودداری کرد تیره شده ولی مدیران PSG به دلیل اینکه مهره ای برای جایگزینی رابیو 
نداشتند نمی خواستند او را از دست بدهند. اما حضور آندر هررا باعث می شود مدیران 

PSG با خیال راحت با جدایی رابیو موافقت کنند.

 شوخی بازیکنان منچستر با پوگبا در مورد 
رئال

 نگرانی انگلیسی ها از نزدیک شدن رئال به 
رابیو

 هافبک اسپانیایی یونایتد
 به PSG می پیوندد
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دست و پا زدن برای احیای گذشته از دست رفته 

تکروی آمریکایی و صلحی که قربانی می شود
آمریکای ترامپ زیر تابلو ارتقای امنیت و ثبات جهانی، رفتارهای یکجانبه و عهدشکنانه 
خود را توجیه می کند. این در حالی است که تجربیات بین المللی، عقلانیت و نیز قوانین 
و هنجارهای موجود، دستیابی به صلح را تنها از رهگذر چندجانبه گرایی و دیپلماسی 

ممکن می داند.
تمدید نشدن معافیت از تحریم نفت ایران برای مشتریان نفتی کشورمان، یک بار دیگر 
سماجت »دونالد ترامپ« برای پیشبرد راهبرد یکجانبه اش در جهان را به تصویر کشید. 
درست چند روز مانده به زمان برگزاری نشست »روز بین المللی چندجانبه گرایی و 
دیپلماسی برای صلح« در سازمان ملل، »مایک پومپئو« وزیر امور خارجه آمریکا، پایان 
معافیت از تحریم های نفتی ایران را اعلام کرد و گفت دیگر هیچ معافیتی در این زمینه 

به کشورهای دیگر نخواهد داد.
سازمان ملل در حالی هفته گذشته میزبان نشست بین المللی چندجانبه گرایی و 
دیپلماسی شد که اصل چندجانبه گرایی به واسطه اقدامات آمریکا و همپیمانان خاورمیانه 
ای واشنگتن در حال قربانی شدن است. تقابل فزاینده با ایران به رغم مخالفت بسیاری از 
کشورها از جمله روسیه، چین، اروپا و ... نمونه ای از یکه تازی های غیرقانونی واشنگتن 

برای به کرسی نشاندن حرف خود برای به اصطلاح »تغییر رفتار ایران« است.
هدف حفظ ثبات و امنیت بین المللی، مسوولیت کشورها و واحدهای بین المللی را 
در برابر یکه تازی های آمریکا -که دامنه وسیعتری از رفتارهای این کشور در قبال ایران 

دارد- برجسته می کند. 
به عبارتی هزینه های جهانی ناشی از گسترش یکجانبه گرایی و رفتار خارج از قواعد 
بین المللی، ضرورت همکاری همه کشورها برای مقابله با این منش و کنش را به تصویر 

در می آورد. 
* دوران یکجانبه گرایی در عرصه نظام بین المللی به سر آمده است

دوران یکجانبه گرایی در عرصه نظام بین المللی سال ها است به سر آمده، ولی آمریکا 
هنوز در رویای احیای نظم جهانیِ سال های پس از فروپاشی شوروی است.

سقوط نظام دوقطبی، در سال های دهه 1990 و سال های نخست هزاره سوم، آمریکا 
را به قدر بلامنازع عرصه بین المللی تبدیل کرده بود. در سال هایی که چین، در حال 
تبدیل شدن به یکی از قدرتمندترین اقتصادهای جهان بود و رشد اقتصادی غیر قابل 
باوری را هدفگذاری کرده بود و اروپای یکپارچه به بلوکی تاثیرگذار در عرصه بین المللی 

بدل می شد، آمریکا مشغول یکه تازی در دنیا بود. 
زمانی که روسیه قدرت خود را بازسازی می کرد و کشورهای اسلامی و جنبش عدم 
تعهد طرحی نو برای کنشگری جمعی خود در می انداختند، واشنگتن رویای هژمونی 

جهانی را در سر خود می پروراند. 
دوران یکجانبه گرایی زودتر از آنچه آمریکا انتظار داشت به سر آمد. ظهور بلوک های 
قدرتمند اقتصادی، سیاسی و نظامی در مناطق مختلف جهان، در کنار پیچیدگی و 

همپیوندی معادلات در عرصه بین الملل، آمریکای یکه تاز را به چالش کشید. 
اگرچه یکه تازی و خودبرتر بینی را می توان در ماهیت سیاست خارجی آمریکا )فارغ 
از رویکرد سیاسی دولت ها( مشاهده کرد، اما درک شرایط تازه توازن قدرت در عرصه 
بین المللی، از سال های پایانی دولت بوش پسر، بر سیاست خارجی آمریکا تاثیر گذاشت. 
این روند در دوران مدیریت اوبامای دموکرات، شدت گرفت و به تعدیل نسبی سیاست 
خارجی آمریکا در گشودن باب دیپلماسی و گفت و گو و همکاری با دیگر بازیگران عرصه 

بین المللی منجر شد.
با روی کار آمدن ترامپ، آمریکا یک بار دیگر بازگشت به سیاست خارجی سال های 
دهه 90 را تجربه می کند. شرایط بین المللی اما، همانند سال های دهه 90 نیست و 
دیگر بازیگران بین المللی این یکجانبه گرایی را بر نمی تابند. چنان که رفتار قیم مآبانه و 
پدرسالارانه امروز آمریکا از دید بسیاری از تحلیلگران، به کنشی جنون آمیز و وهم آلود 
می ماند که نه تنها با شرایط تازه بین المللی تناسب ندارد و امنیت جهانی را به خطر می 

اندازد، بلکه در راستای منافع مسلم خود آمریکا هم قرار نمی گیرد.
رفتارهایی چون خروج از توافق بین المللی هسته ای با ایران و فشار بر دیگر کشورها 
برای ممانعت از عمل به تعهداتشان بر اساس قطعنامه 2231 شورای امنیت، نمونه بارز 
یکجانبه گرایی آمریکا در سال های اخیر است؛ اقدامی که به رغم هشدار جدی بسیاری 
از کنشگران مهم جهانی و سازمان های بین المللی، با عنادورزی واشنگتن نه تنها متوقف 

نشده، بلکه روز به روز تشدید می شود.
این، تنها توافق چندجانبه ای نیست که ترامپ یکه تازانه از آن خارج شده است. 
خروج یک طرفه از پیمان توافق آب و هوایی پاریس، پیمان همکاری ترانس-پاسیفیک، 
نفتا و ... اگرچه به شدت مورد انتقادات بین المللی قرار گرفته، اما تاثیری بر عملکرد رییس 

جمهوری جمهوریخواه آمریکا نگذاشته است.
همچنین به رسمیت شناختن بیت المقدس به عنوان پایتخت رژیم صهیونیستی، 
انتقال سفارت آمریکا از تل آویو به این شهر، موافقت با تسری حاکمیت تل آویو بر گستره 
وسیع تری از سرزمین های اشغالی، چراغ سبز نشان دادن به ریاض برای پیشبرد سیاست 
ها تجاوزکارانه در یمن و ... اگرچه از دید ناظران صلح و امنیت منطقه و جهان را به چالش 

می کشد، ولی مانع از سیاست های نابخردانه آمریکا نشده است.
به گفته وزیر امور خارجه کشورمان در نشست چندجانبه گرایی در سازمان ملل، 
اقداماتی چون اعمال فراسرزمینی قوانین داخلی، نادیده گرفتن تعهدات بین المللی و 
احکام دیوان بین المللی دادگستری، اعلام خودکامانه نیروهای مسلح یک دولت به عنوان 
»تروریست« و پرورش افراط گرایی از طریق جنگ های دائمی بی هدف و بدون ملاحظه 
هم بخشی از این یکجانبه گرایی آمریکا است که باید با واکنش درخور از سوی دیگر 

بازیگران عرصه بین الملل مواجه شود.
* تعهد ایران به چندجانبه گرایی

برخلاف آمریکا، چندجانبه گرایی به عنوان یکی از اصول سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی، همواره در دستور کار سکانداران دستگاه دیپلماسی کشورمان قرار دارد. 

اعتقاد عملی به اصل تعامل و گفت و گو با نظام بین الملل بود که سرانجام توانست 
گره از کار فروبسته برنامه صلح آمیز هسته ای کشورمان بگشاید و اجماع جهانی علیه 
کشورمان را بشکند، هرچند اقدامات غیرقانونی ترامپ، تحریم ها علیه کشورمان را احیا 
کرد.با این حال همچنان دیپلماسی به عنوان یکی از ارکان سیاست خارجی، در دستور 
کار وزارت امور خارجه قرار دارد، چرا که به باور وزیر امور خارجه کشورمان، چند جانبه 

گرایی تنها راه حل برای حمایت از صلح است.
حتی پس از ترکتازی های آمریکا در یکجانبه گرایی و احیای تحریم های هسته ای 
آمریکایی علیه ایران، جمهوری اسلامی همچنان به دنبال تعامل و همکاری با همسایگان 

خود در چهار سوی مرزهای خود است. 
به گفته ظریف در نشست یاد شده در سازمان ملل، نگاهی گذرا به مراودات دیپلماتیک 

ما در چند هفته گذشته، این امر را کاملا روشن می  سازد.
در آن سوی مرزهای غربی کشور، به تازگی روسای مجالس همسایگان عراق گرد هم 
آمدند تا رهیافت فراگیر جدیدی را برای مراودات منطقه ای بیابند. 31 فروردین ماه بود 
که وزیر امور خارجه در راس هیاتی به دمشق و آنکارا رفت تا همکاری با سوریه، ترکیه و 

روسیه را در چارچوب روند آستانه گسترش دهد.
به گفته ظریف، در آن سوی مرزهای شرقی، نماینده ویژه جدید ما برای افغانستان در 
حال تعامل طبق یک رویکرد منطقه ای واقع گرایانه برای صلح و ثبات است. در عین حال، 
ایران هفته گذشته میزبان نخست وزیر پاکستان برای گفت وگو در مورد یک رهیافت 

چندجانبه برای ثبات منطقه ای و مبارزه با تروریسم بود.
در آنسوی مرزهای شمالی، چندی پیش مقام های ارشد دولت های ساحلی دریای 
خزر گرد هم آمدند تا اجرای کنوانسیون تاریخی خزر را آغاز کنند که در سال 2018 بعد 
از 22 سال مذاکره نهایی شده است. همزمان، ایران در حال نیل به یکپارچگی اقتصادی 

از جمله از طریق اتحادیه اقتصادی اوراسیا است.
ظریف همچنین از تلاش ایران برای تسهیل روند استکهلم در مورد یمن و پیشنهاد 
»سازوکار گفت وگوی منطقه ای« در خلیج فارس به عنوان رهیافت چندجانبه فراگیر 

برای همکاری و حل اختلافات با همسایگان جنوبی خبر داد.
پایبندی ایران به تعهدات هسته ای به رغم خروج غیرقانونی آمریکا از برجام و تعلل 
اروپا در عمل به تعهدات، از باورمندی تهران به تعامل سازنده در مسیر ایجاد ثبات حکایت 
دارد.در چنین شرایطی که رفتارهای خارج از قواعد بین المللی آمریکا و همپیمانان آن، 
صلح و ثبات جهانی را در معرض خطر قرار می دهد، دیگر واحدهای بین المللی در برابر 
این ساختارشکنی ها مسوولیت سنگینی دارند. شکل گیری سازمان ملل، در پاسخ به 
همین تجربه گرانبها پس از وقوع دو جنگ جهانی ویرانگر بود که نباید نسبت به کنش 

های متجاوزانه هیچ بازیگری، بی تفاوت بود.
همین اندوخته گرانبها است که از زبان وزیر امور خارجه کشورمان در سازمان ملل 
بیان شد که »برای دفاع از چندجانبه گرایی، لازم است مانع دستیابی آمریکا به منافع مورد 
تصورش از اقدامات غیرقانونی آن کشور شد و با قوت تمام هرگونه فشاری را که به دیگران 

وارد می آورد تا حقوق بین الملل و قطعنامه های شورای امنیت را نقض کنند، رد کرد.«
اگرچه طبیعتا عقلانیت جمعی و تجربه جهانی موجب می شود آمریکا به خاطر 
یکه تازی های ترامپ به انزوا کشیده شود، ولی به گفته ظریف، همه کشورها در رد 
یکجانبه گرایی مسوولیت دارند تا به صورت دسته جمعی هر دولتی را برای عواقب هر 
گونه بی قانونی آن مسوول بدانند.با این تفاسیر چنانکه بارها مقام های کشورمان اعلام 
کرده اند، طرف اروپایی باید هر چه سریعتر زمینه های عمل به تعهدات برجامی خود به 
ویژه در حوزه اقتصادی را فراهم کند. تسریع در اجرایی سازی کانال مالی برای تسهیل 
تجارت بین دو طرف موسوم به اینستکس و استقرار نهادهای مرتبط با آن از ضرورت های 
مقابله با تک روی های آمریکا است. همچنین همکاری دیگر کشورها چون روسیه، عراق،  
چین و ترکیه به عنوان شرکای تجاری کشورمان با ایران برای راه اندازی ابزار مالی مشابه 
اینستکس، گامی عملی در مقابله با یکجانبه گرایی بازیگری است که با چشم بستن بر 

واقعیات، هنوز هم خود را هژمون بین الملل تصور می کند.

نکتـه

یک فعال سیاسی اصولگرا عنوان کرد: اینکه برخی ها بخواهند 
بردار بزرگتری کنند و برخی فکر کنند مثل دوره های گذشته 
محور تصمیم گیری شوند و در جمنا دور هم جمع شدند و اینطور 
ضربه زدند این ها جواب نمی دهد و ما در گذشته هم نتوانستیم 
نتیجه بگیریم. کسانی که سال های گذشته مهندسی می کردند 

اجازه دهند دیگران وارد میدان شوند.
ابوالقاسم رئوفیان در گفت و گویی در پاسخ به این سوال که 
باتوجه به مطالبات معیشتی مردم مشارکت ملت را در انتخابات 
اسفندماه چطور ارزیابی می کنید؟، گفت: مهمترین مساله امروز 
جامعه تامین معیشت به تناسب شأن مردم است. مردم ما قانع 
هستند و زیاده خواه و افزون طلب نیستند اما متاسفانه افزون طلبی 
برخی مسئولان موجبات تکدر خاطر مردم را شدیدا فراهم آورده 

است.
بی جا  از سوی دشمن  مطرح شده  مسائل  برخی   *

نیست
وی تاکید کرد: این وضعیت چه بسا منجر به عدم استقبال 
پرشور مردم در انتخابات پیش رو باشد. به هر حال مردم ما 
در سطح گسترده ای در انتخابات های متعدد ریاست جمهوری، 
مجلس، شوراها و خبرگان شرکت کرده  و رای داده اند و موجبات 
سرافرازی نظام را فراهم آورده اند. حق این است که کسانی در 
هر یک از نهادهای مدنی با رای مردم انتخاب می شوند تا به 
مردم خدمت کنند، قدر رویکردهای عزت افزای مردم را بدانند و 

متاسفانه این مهم اتفاق نیافتاده است.
دبیرکل حزب اسلامی ایران زمین خاطرنشان کرد: مجلس 
پیش رو قاعدتا باید مجلسی قدرشناس باشد و نمایندگان باید 
فهیم و آشنا به وظایف خود باشند و از افزون طلبی و خودخواهی 

و قائل شدن سهمیه از سفره انقلاب برای خودشان پرهیز کنند.
و  سیاسی  گروه های  و  احزاب  من  نظر  به  داد:  ادامه  وی 
همچنین ائتلاف هایی که صورت می گیرد باید معرفی افراد صالح 
و داری شاخصه های نمایندگی را مهمترین وجهه همت خود قرار 
دهند و هرکسی را به مردم معرفی نکنند. برای در اختیار دادن 
کرسی نمایندگی که کرسی خدمت به مردم است برای هرکسی 
تلاش نکنند چراکه از نظام هزینه می شود و دشمنان ما بهانه 
دستشان می آید. برخی از مسائلی که امروز دشمنان ملت و نظام 
آن را مطرح می کنند همه اش بی جا نیست. برخی اشکالاتی که 
آن ها حتی بزرگ نمایی  می کنند وارد است ما چرا باید به دست 

آن ها بهانه بدهیم؟
* امیدوارم انتخابات امسال مجلس استانی برگزار شود

رئوفیان گفت: من فکر می کنم انتخابات مجلس آینده که 
امسال برگزار می شود برای احزاب و گروه های سیاسی وظیفه 
سنگینی را به وجود آورده است و با توجه به تصویب ماده ۵ طرح 
اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس که احزاب و گروه های 
سیاسی باید آمادگی نامزدهای مورد حمایت خودشان را طی 
نامه ای به پیوست اعلام کنند توجه داشته باشند که کسانی 
را معرفی کنند که آن ها شایستگی های لازم را داشته باشند، 

چهره ها و ائتلاف ها هم همینطور.
وی ادامه داد: امیدوارم انتخابات استانی تصویب شود و شورای 

نگهبان هم تایید کند و برگزار شود این ها همه مسئولیت احزاب را 
سنگین تر می کند. در این دوره رنگ احزاب در انتخابات پررنگ تر 
شده و بنابراین وظیفه شان هم سنگین تر است و باید در شناسایی 

افراد ذی صلاح برای معرفی به مردم مطالعه جدی کنند.
* وحدت صوری راهگشا نیست

وی در گفت و گو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که باتوجه به 
اینکه همیشه در انتخابات ها جریان اصلاح طلب و اصولگرا سعی 
کرده اند که شخص یا اشخاصی را به عنوان محوریت آن جریان 
درنظر بگیرند تا سایر احزاب را زیر یک چتر جمع کنند. حال 
امسال چه کسی این محوریت را در بین اصولگرایان بر عهده 
خواهد گرفت؟، گفت: ما این شیوه را در دوره های گذشته هم 
تجربه کرده ایم که باعث شده اصولگراها با محوریت یک تابلو و 
یک عنوان بیایند و سعی شده که واژه اصولگرایی بولد نشود و با 
یک عنوان دیگری مطرح شود. اصلاح طلبان هم همینطور است. 
به نظر من این بحث در انتخاب مردم و گزینش افراد شایسته و 

لایق توسط مردم خیلی تاثیری نمی گذارد.
این فعال سیاسی گفت: نمونه آن در همین تهران است که 
طی دوره انتخابات اخیر اتفاق افتاد و با لیست 30 نفره  امید 
به عرصه آمدند که اصلاح طلبان این لیست را دادند اما دیدیم 
که همین 30 نفری که در فهرست اصلاح طلبان بودند و وارد 
مجلس شدند اگر از یکی از آن ها بپرسد که آن 29 نفر دیگر 
چه کسانی هستند نمی تواند نام ببرد، بنابراین وحدت صوری و 
شکلی، دوای درد و راهگشا نیست، وحدت زمانی راهگشا است که 
محتوایی باشد و این مستلزم شناخت متقابل از یکدیگر است. بین 
اصولگراها هم همین است. من به این نوع ساز و کار برای ایجاد 

وحدت و وفاق و همبستگی اعتقاد ندارم.
* امکان وحدت مطلق بین اصولگرایان ممکن نیست

وی در واکنش به این موضوع که بالاخره مردم اصلاح طلبان 
و اصولگرایان را می شناسند و از دید آن ها کاندیداها جزو این 
دو دسته هستند درنتیجه وحدت بین احزاب زیرمجموعه این 
دوجناح می تواند رقابت را پویاتر کند، گفت: رقابت وقتی معنای 
واقعی خود را پیدا می کند که دارای آن الزامات  رقابتی و باید ها و 
نبایدهای رقابتی باشد. رعایت قاعده بازی را ما تا کنون در هیچ یک 
از دو جناح رقیب ندیده ایم نه نسبت به یکدیگر و نه نسبت به 

احزاب موجود درون آن جناح.
رئوفیان با بیان اینکه پاسخ به این سوال را با مثالی از جریان 
اگر  اصولگرایی  جریان  در  گفت:  می کنم،  مطرح  اصولگرایی 
بخواهیم وحدت مطلق پدید بیاید و این جزو هدف گذاری باشد، 
امکان ندارد یعنی این هدف گذاری از ابتدا اشتباه است بلکه ما 
باید وحدت نسبی را دنبال کنیم و هرچه درصدش افزایش پیدا 
کند و به آن وحدت همه جانبه نزدیک تر شود، بهتر است. این امر 
هم به ساز و کار و مهندسی که صورت می گیرد و آن لوازمی که 
باید برای رسیدن به این وحدت به کار گرفته شود، بستگی دارد.

* محوریت جریان اصولگرایی باید شورایی باشد 
وی افزود: اینکه برخی ها بخواهند بردار بزرگتری کنند و برخی 
فکر کنند مثل دوره های گذشته محور تصمیم گیری شوند و 
در جمنا دور هم جمع شدند و اینطور ضربه زدن این ها جواب 
نمی دهد و ما در گذشته هم نتوانستیم نتیجه بگیریم. کسانی 
که سال های گذشته مهندسی می کردند اجازه دهند دیگران وارد 
میدان شوند. مخصوصا کسانی که خیلی قائل به حاکمیت برآیند 
عقل جمعی نبوده و نیستند و الان هم فکر کنند چون در گذشته 

بوده اند، باید حرف آخر را بزنند.
رئوفیان در پاسخ به این سوال که الان شورایی به نام شورای 
وحدت به ریاست آقای حدادعادل جهت ورود به عرصه انتخابات 

مجلس ایجاد شده و حال آیا برای فعالیت های خود مشورتی با 
سایر احزاب اصولگرا انجام داده اند یا نه؟، گفت: این ها مشورت 
هم بکنند نتیجه ای نمی گیرند. طیف های اصولگرا برخلاف تصور 
آقایان که فکر می کنند همه رویکرد مثبتی خواهند داشت و این 
محوریت را قبول خواهند کرد اینگونه نیست و این اشتباه در 
ارزیابی و خطای استراتژیکی است که در گذشته هم اتفاق افتاد و 
امسال هم اگر به دنبال چنین مساله ای باشد، قطعا نتیجه معکوس 
خواهد داشت درحالی که  افرادی هستند که این ها بهتر می توانند 

کار کنند.
وی افزود: من خیلی با محوریت و مدیریت فردی موافق نیستم 
بلکه محوریت باید شورایی باشد و این شورایی بودن باید مرکب 
از افرادی باشد که هرکدام یک حزب سیاسی را در آن جبهه یا 
ائتلاف نمایندگی کنند. اینکه چند نفر دور هم بنشینند و بعد 
فکر کنند متولی کار هستند و تولیت این امر را برعهده دارند 
و همه را هم نمایندگی می کنند این خطاست و قطعا قریب به 

توفیق نیست.
* جزئیات »کمیته سالم سازی محیط پارلمان« 

دبیرکل حزب اسلامی ایران زمین در پاسخ به این سوال که 
آیا حزب ایران زمین فعالت انتخابتی در کمیته های زیرمجموعه 
خود را آغاز کرده  است و آیا شخص یا اشخاصی از این حزب 
در انتخابات شرکت می کنند؟، گفت: شورای مرکزی حزب روز 
پنج شنبه جلسه داشت و یکی از موارد مطرح شده بحث انتخابات 
پیش رو بود. بحث ما این بود که با توجه به مصوبات مجلس 
درمورد اصلاح موادی از قانون انتخابات آیا احزاب خودشان وارد 
عرصه انتخابات شوند یا اینکه در قالب ائتلاف حضور بیابند. فعلا 

درباره انتخابات بیشتر روی این موضوع بحث کرده ایم.
وی اظهار داشت: ما در حزب اسلامی ایران زمین همینطور که 
در گذشته هم اعلام کرده ایم کمیته ای را توسط شورای مرکزی 
تصویب کرده ایم تحت عنوان کمیته سالم سازی محیط پارلمان. ما 
معتقدیم که مجلس فعلی مجلس درخور نظام نیست و مجلسی 
در راستای تحقق آرمان های امام و رهبری نیست و عصاره فضایل 
ملت نیست و مجلس فعلی نمی تواند در راس امور باشد. درنتیجه 
وظیفه این کمیته این است که نمایندگان فعلی مجلس که 
فاقد شاخصه های لازم برای انتخاب مجدد در مجلس هستند را 
شناسایی کند و از مردم بخواهد به اینها رای ندهند و این برای 
کسانی است که از فیلتر شورای نگهبان رد شوند و در معرض رای 
مردم قرار بگیرند تا مردم به شعارها و وعده های توخالی و اظهارات 

پوپولیستی آن ها توجهی نکنند و دست رد به سینه اینها بزنند.
این فعال سیاسی بیان کرد: ما در حزب اسلامی ایران زمین 
معتقدیم احزاب سیاسی دو وظیفه مهم در انتخابات دارند یکی 
اینکه افراد شایسته را به مردم معرفی کنند و از مردم درخواست 
کنند که به آن ها رای بدهند و دیگر اینکه افرادی که نتوانستند 
در گذشته به درستی از عهده مسئولیت شان بر بیایند و مجلس 
را وسیله ای برای تامین نیازهای خود یا گروه شان می دانند را به 
مردم بشناسانند. کار این کمیته همین است و ما از دیگر احزاب 
هم درخواست کرده ایم تا درصورتی که تمایل دارند در این روش 

کمک کنند تا این رسالت را انجام دهیم.

با اشاره به واکنش  سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه 
احتمالی ایران برای خروج از برجام در واکنش به اقدامات اخیر 
آمریکا خاطرنشان کرد: برای خروج یا عدم خروج از برجام و زمان 
اجرای آن باید جوانب مختلفی بر اساس منافع ملی و مصالح 
کشور سنجیده شود، معتقدم اکنون، زمان مناسب و مساعدی 

برای اجرای چنین تصمیمی نیست.
سید محمد علی حسینی، در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
لغو معافیت های نفتی برای خریداران نفت ایران از سوی آمریکا 
گفت: ایران سابقه فروش نفت خود را در گذشته و هنگامی که 
هم زمان با تحریم های شورای امنیت سازمان ملل، تحریم های 
یک جانبه و به اصطلاح فلج کننده آمریکا و همچنین تحریم های 
اتحادیه اروپا مواجه بود را دارد. این تجربه ثابت کرد، ایران به 
دلیل موقعیت راهبردی که دارد، در مقابل تحریم های غیرقانونی 
و ظالمانه، کشوری دست بسته و منفعل نیست. جمهوری 
اسلامی راه های مناسبی برای دور زدن تحریم ها یافته و ابداع 
کرده که طی چند سال اخیر آن را حفظ کرده، تکمیل و متنوع 

ساخته است.
دلیل  به  ایران  نفت  جایگزینی  هم چنین  داد:  ادامه  وی 
مختصاتی که دارد برای مشتریانش کار ساده ای نیست و آنان 
تحت هر شرایطی طالب نفت کشورمان هستند و آن را به نفت 
سایر کشورها ترجیح می دهند، علاوه بر این انگیزه مقاومت و 
همچنین عنصر وحدت و همگرایی ملی که حماقت های دشمن 
آن را تشدید و تقویت می کند، قدرت تاب آوری کشور و مسئولین 

را افزایش می دهد.
سفیر سابق ایران در ایتالیا تاکید کرد: شرایط کنونی کشورمان 
در عرصه بین المللی بهتر از دوره زمانی تحریم های به اصطلاح 
فلج کننده گذشته است و بسیاری از کشورها، حتی هم پیمانان 
آمریکا، تمایلی به همراهی با تصمیم یک جانبه واشنگتن ندارند. 
بنا بر این امکان ندارد رژیم آمریکا و رئیس جمهور آن که لاف زنی 

حرفه ای است، توان آن را داشته باشند که صادرات نفت ایران را 
به صفر برسانند.

وی درباره همراهی برخی کشورهای نفتی در حوزه خلیج 
فارس با این تصمیم آمریکا برای جبران سهمیه تولید نفت 
ایران اظهار کرد: این تلاش آمریکا احتمالاً تأثیراتی در بازار نفت 
خواهد داشت اما نه آن چنان که غافلگیرانه باشد چرا که بسیاری 
از کشورها تردیدی در عدم موفقیت این اقدام نابخردانه آمریکا 
ندارند. سابقه سران دو کشور عربستان و امارات طی سال های 
اقدام  این  با  نشان می دهد که جز همراهی حداکثری  اخیر 

خباثت آمیز رژیم آمریکا، نمی توان انتظار دیگری از آنان داشت. در 
حقیقت از اظهارات طرف آمریکایی نیز بر می آید که روی ظرفیت 
و وعده این دو، حساب جداگانه و خاصی باز کرده است؛ گرچه 
همان طور که گفتم مجموعه این اقدامات راه به جایی نخواهد برد.

سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه در ادامه درباره واکنش 
برخی  همراهی  نیز  و  آمریکا  تصمیم  این  به  ایران  احتمالی 
کشورهای منطقه با آن گفت: همان طور که ناامنی و بی ثباتی 
در یک منطقه نمی تواند در یک دایره و صرفاً در مرزهای یک 
کشور محدود بماند و طبعاً سایر کشورها از آن تأثیر می پذیرند، 

ایجاد ناامنی اقتصادی و تجاری برای یک کشور نیز روند اقتصادی 
سایر کشورها را تحت تأثیر قرار خواهد داد و هزینه هایی را بر آنان 
تحمیل خواهد کرد. کشورهایی در منطقه که در اردوگاه دشمن 
آمریکایی بازی می خورند و دوشیده می شوند باید متوجه باشند 
که همراهی با شرارت های رژیم آمریکا در اعمال فشار به ملت 
ایران می تواند واکنشی در پی داشته باشد که برای آنان به شدت 

نامطلوب باشد.

* خسارت تحریم نفتی ایران متوجه یک کشور نخواهد 
بود 

حسینی در مورد تبعات سیاسی و اقتصادی این تصمیم تصریح 
کرد: ببینید جز رژیم صهیونیستی و یکی دو کشور مرتجع منطقه 
هیچ کشوری از این تصمیم کاخ سفید استقبال نکرده و تعدادی 
از کشورها هم ضمن تقبیح این سیاست آن را مردود شمرده و 
عدم همراهی خود را با واشنگتن اعلام کرده اند. به لحاظ اقتصادی 
اگر تلاطمی در بازار نفت ایجاد شود، مجموعه ای از کشورها ضرر 
خواهند کرد و خسارت آن متوجه یک کشور نخواهد بود. در این 
میان قطعاً رژیم آمریکا از این آخرین ترفندهای شیطانی خود نیز 
طرفی نخواهد بست و روسیاهی را بر تارک کاخ سفید خواهد 

نشاند.
وی در خصوص احتمال خروج ایران از برجام با توجه به 
این که ایران دیگر از منافع اقتصادی این توافق بهره ای نمی برد 
و در مقابل تحریم های کم سابقه ای از سوی آمریکا اعمال شده 
و خواسته یا ناخواسته کشورهای دیگر مجبور به تبعیت از این 
فشارها هستند؟ گفت: جمهوری اسلامی ایران هنوز در چارچوب 
برجام می تواند فعالیت هایی را در زمینه هسته ای به انجام رساند؛ 
گرچه در حوزه اقتصادی، مشکلات و موانع، همچنان باقی است 
و طرف های اروپایی نشان داده اند که نه شریکی قابل اعتمادند و 

نه همراهی قابل اتکاء.

ابولقاسم رئوفیان:

»برادربزرگتریکردن«درجریاناصولگراجوابنمیدهد

سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه:

زمانمناسبیبرایخروجازبرجامنیست

اسـتفان والت، تحلیلگر آمریکایی می گوید: دوران یکجانبه گرایی به پایان رسـیده 
و واشـنگتن احتمالا آخرین کشوری اسـت که آنرا درک خواهد کرد.

اسـتفان والت، تحلیلگر آمریکایی و استاد دانشگاه هاروارد در تازه ترین یادداشتش 
تحـت عنـوان" آمریـکا آنقدرها هم کـه تصور می کند، قدرتمند نیسـت"، سیاسـت 
هـای اخیـر دولت ترامپ را مورد بررسـی قرار داده اسـت. خلاصه ای از این یادداشـت 

را در ادامه بخوانید:
والـت در مقدمه یادداشـتش این سـوال را مطرح می کنـد: آمریکا چقدر قدرتمند 
اسـت؟ آیـا آمریـکا همچنان قدرت تک قطبی نظام بین الملل اسـت و ایـن توانایی را 
دارد کـه خواسـته هایـش را بـر هـر مخالف، متحد، شـریک و یا طرفهـای خنثی هم 
تحمیـل کنـد؟ و یا آنها را مجبور به تبعیت از سیاسـت هایش کنـد؟ آنهم در حالیکه 
در نگاه همین کشـورها، این سیاسـت ها احمقانه، خطرناک و در تضاد با منافع شـان 
اسـت؟ و یـا اینکـه اصولاً قـدرت آمریکا محدودیت هایـی دارد که قاعدتـاً باید با دقت 

نظر و نگاه اسـتراتژیک دنبال شـود؟
دولـت ترامـپ در وضعیـت سـوال اول قـرار دارد، بـه خصـوص از زمانـی که جان 
بولتـون بـه عنوان مشـاور امنیت ملی کاخ سـفید و همچنین مایک پمپئـو به عنوان 
وزیـر خارجـه آمریکا انتخاب شـد. غریزه اولیه ترامپ هر چه باشـد، بـروز و ظهور این 
دولـت، آغـاز یکجانبـه گرایـی و رویکرد خودخواهانه در سیاسـت خارجـی ای بود که 
دقیقا مشـخصۀ دور اول ریاسـت جمهوری بوش پسـر بود، زمانی که او به همراه دیک 

چنی وارد کاخ سـفید شد.
شـعار اصلـی دولـت در آن زمـان، این فرضیه بـود که ایالات متحـده آمریکا آنقدر 
قدرتمنـد اسـت که مـی تواند به تنهایی به همـه موضوعات ورود کند و سـایر دولتها 
نیـز مفتـونِ نمایـش قـدرت آمریکایـی هـا، می تواننـد از واشـنگتن تبعیـت کنند؛ 
کمااینکـه یکـی از مشـاوران ارشـد بـوش )کـه ظاهـراً کارل راو نـام داشـته( بـه ران 
ساسـکین روزنامـه نگار گفتـه بود:" مـا هم اکنون یـک امپراطوری هسـتیم و زمانی 
کـه وارد عمـل می شـویم، واقعیـات خاص خودمـان را رقم می زنیـم". اصولا گفتگو، 
مصالحـه و ائتـلاف سـازی در قامـوس آن دولت نبود و آنرا بـه نوعی، ضعف تلقی می 
کردنـد، کمااینکـه دیـک چنی هـم در سـال 2003 گفته بـود: ما با شـیطان مذاکره 

نمی کنیم، شکسـتش مـی دهیم.
رویکـرد بـوش- چنی مجموعه ای از شکسـت ها را برای آمریکا رقـم زد، اما همان 
یکجانبـه گرایـی خودخواهانـه را هم اکنـون دولت ترامـپ در پیش گرفته اسـت. در 
تصمیمـات ترامپ، تهدید به جنـگ اقتصادی موج می زند، جنـگ اقتصادی آنهم نه 

تنهـا بـا چین بلکه با بسـیاری از شـرکای اقتصـادی آمریکا. تصمیم ترامـپ به خروج 
از شـراکت فرا-آتلانتیکـی، خروج از پیمـان آب و هوایی پاریس نمونه هایی از تصمیم 
هایـی غیرمنطقـی دولـت ترامپ بـود. همچنین بـه کارگیری تاکتیـک "همینی که 
هسـت" و طرح خواسـته های غیرمنطقی از سـوی ترامپ در قبال ایران و کره شمالی 
بـا هدف مجبور کردن آنها و سـپس تشـدید تحریـم ها، با این امید که واشـنگتن به 
همه آنچه که می خواسـت، دسـت یافته اسـت؛ آنهم در حالی که این سیاسـت بارها 

در گذشـته در قبال این دو کشـور به درب بسـته خورده اسـت.
اعمـال فـاز دوم تحریـم هـا علیه نفت ایـران نمونه دیگری از این سیاسـت اسـت؛ 
تصمیمـی کـه می تواند قیمت نفـت را بالا ببرد و رابطه آمریکا را با کشـورهای چین، 
هنـد، ترکیـه، ژاپن، کره جنوبی و سـایرین خراب کند. طرح صلحی کـه داماد ترامپ 
قـول داده، آنـرا رونمایـی کننـد هم دچار همین نواقص اسـت؛ طرحی که قرار اسـت، 
بنیامین نتانیاهو، شـلدون ادلسـون و سـایر طرفداران "اسـرائیل بزرگتر" را خوشحال 
کنـد غافـل از اینکـه هیـچ طرح و هدفـی برای صلـح نـدارد. رویکرد آمریـکا در قبال 
تحـولات ونزوئـلا نیز به همین ترتیب بود؛ قبول مشـروعیت زودهنگام خـوآن گوایدو 
بـه عنـوان رییـس جمهـور ونزوئلا از سـوی ترامپ و تأکید بر این مسـئله کـه مادورو 
بایـد بـرود. خیلـی خـوب و مناسـب بـود در صورتی کـه می دانسـتیم در قبـال این 

تحولات چگونه برخـورد کنیم.
شـاید این مسـئله از همه مهمتر باشـد که عناصر رویکرد و اهداف ما هیچ تقارن 
و تناسـبی با یکدیگر ندارند. اگر ایالات متحده آمریکا به عنوان قدرتمندترین کشـور 
قصـد داشـت خریـد نفت چیـن از ایـران را متزلزل کنـد، باید بدانیم که این مسـئله 
هیـچ تأثیـری بر مذاکرات و اهداف چین نخواهد داشـت؛ و ترکها نیز در پاسـخ به این 
فشـارها به مسـکو نزدیکتر خواهند شـد. از سـویی متحـدان آمریکا در ناتـو از حضور 
واشـنگتن در اروپـا ناامیـد و دلسـرد شـده اند؛ متحدی که مـدام آنها را سـرزنش می 

کنـد و علیه چین فرا مـی خواند.
بلـه. آمریـکا هنـوز قدرتمنـد اسـت؛ دلار همچنـان قدرتمندترین پول دنیاسـت؛ 

بازارهـای آمریـکا هنوز ارزشـمندترین بازارها هسـتند.
امـا دلایـل زیـادی وجـود دارد مبنـی بر اینکه سیاسـت خارجی فعلـی آمریکا در 
آینده با شکسـت روبرو خواهد شـد. اول اینکه ضعیف ترین دولتها در مقابل تسـلیم 
شـدن مقاومـت خواهند کـرد؛ آنهم تنها به یک دلیـل: وقتی به آنها ثابـت کردید که 
مجبـور به تسـلیم شـدن هسـتند، موج مطالبات آغـاز خواهد شـد. و آنها ایـن را می 
داننـد. از طرفـی زمانـی که آمریکا بر طبل تسـلیم شـدن می کوبد) خلع سـلاح کره 

شـمالی و تغییـر رژیم در ایـران( هیچ انگیـزه ای برای طرف مقابل باقی نمـی گذارد. 
زمانـی کـه از دیپلماسـی ترامـپ و پمپئـو بی صداقتـی و دروغگویی مـی بینند، چرا 
بایـد سـخنان و اطمینـان های آنهـا را باور کنند؟ از این رو هیچ شانسـی بـرای توافق 

باقی نمـی ماند.
دربـارۀ ایـران مسـئله به همین منوال اسـت: دولـت آمریکا به وضـوح و صراحت 
بارهـا اعـلام کـرده اسـت کـه هدفـش نابـود کـردن برنامـه هـای هسـته ای ایران 
اسـت. ترامـپ بارهـا بـر این نکتـه تأکید کـرده اسـت، و گویی هدفش تنبیه سـایر 
کشـورهایی اسـت کـه توافق نامه با ایـران را امضاء کـرده اند. ایران تا کنون نسـبت 
بـه مواضـع ترامپ ایسـتادگی و پایداری نشـان داده اسـت، اما صبر تهـران هم تا ابد 
نخواهـد بـود؛ بـه خصـوص زمانی کـه ترامپ مـدام بر طبـل تغییر رژیم مـی کوبد. 
آیـا ایـن احتمال وجـود دارد که ایران فعالیت های هسـته ای خود را از سـر بگیرد؟ 
و در آن صـورت آیـا سـایر کشـورها، بـرای اقدامات جدید، پشـت سـر دولت آمریکا 
خواهنـد آمـد؟ چـرا بایـد این کار بکننـد؟ آنهم وقتی مـی دانند که ایـن آمریکا بود 
کـه توافـق هسـته ای را نابـود کـرد و در آن صـورت دیگر از سـمپاتی بـرای آمریکا 
خبـری نخواهـد بـود. متحدان و شـرکای آمریـکا قطعا از بـه راه افتـادن جنگ تازه 
در خاورمیانـه اسـتقبال خواهنـد کـرد، امـا روی کمکـی از سـوی آنهـا حسـاب باز 

کرد. نخواهند 
به خاطر داشـته باشـیم که سیاسـت دیکتاتوری و خودسـری سـایر کشـورها را 
تحریک خواهد کرد تا اتحاد بیشـتری برای منافع شـان با یکدیگر داشـته باشـند، 
در همیـن چارچـوب نزدیکـی چیـن و روسـیه بـی دلیل نیسـت؛ هر چنـد که آنها 
بـه خـودی خـود متحـد و شـریک نیسـتند. در صورتی که سیاسـت هوشـمندانه 

واشـنگتن می توانسـت چیـن را از روسـیه دور کند.
آنچه که در حال حاضر شاهد آنیم، رویارویی و رقابت میان دو نگاه در ژئوپولیتیک 
معاصر اسـت. نگاه اول می گوید قدرت آمریکا نامحدود اسـت و با توانایی های مادی، 
قدرت ژئوپولیتیک و سـایر توانمندیها می تواند سیاسـت توسـعه طلبانه خود را ادامه 
دهـد و بـه موفقیت دسـت یابـد. اما نـگاه دوم که بدان معتقـدم این اسـت که قدرت 
ایالات متحده آمریکا بسـیار بالاسـت اما قدرتِ همین ابرقدرت دارای محدودیت هایی 
اسـت و ضـروری اسـت تـا اولویت بندی، جایگزینـی و همچنین همـکاری در عرصه 
سیاسـت خارجی در آن لحاظ شـود. و اینکه به خاطر داشـته باشیم که سایر کشورها 
بـه سیاسـت تسـلیم آمریکا تن نخواهنـد داد و اصولا توافق هـای بین المللی نیازمند 

مصالحه و همکاری اسـت؛ گاهی حتی با دشـمن ها.

هدف، تحریم ایران بود یا سیلی به چین؟

فارنپالیسی:ایرانتسلیمزورنمیشود
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بر تو باد ملازمت حلال
 و نيكى كردن به خانواده

 و به ياد خدا بودن در همه حال !

یکشنبه - 8اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4790

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: 174 میلیارد ریال مطالبات سال گذشته مراکز 
و موسسات درمانی طرف قرارداد بیمه سلامت در این استان پرداخت شد.

محمدرضا فخاریان قمی روز شنبه در گفت و گویی افزود: با پیگیری های مدیرعامل 
سازمان بیمه سلامت و اختصاص بودجه مربوطه به این اداره کل، بخشی از مطالبات سال 
97 مراکز و موسسات درمانی طرف قرارداد پرداخت شد.وی بیان کرد: تاکنون 78 میلیارد 
ریال از مطالبات بیمارستانی های دولتی و 38 میلیارد ریال از مطالبات داروخانه های طرف 
قرارداد، پرداخت و مبلغ 39 میلیارد ریال به بخش خصوصی و چهار میلیارد ریال نیز 
درپرداخت خسارت متفرقه بیمه شده گان هزینه شده است. وی با بیان اینکه طبق قانون 
از زمان تحویل اسناد، اداره کل بیمه سلامت 2 ماه فرصت دارد تا نسبت به پرداخت هزینه 
اسناد اقدام کند،  ابراز امیدواری کرد: در سال جاری بتوانیم پرداخت به مراکز تشخیصی 
و درمانی استان را به نقطه مطلوب برسانیم.فخاریان قمی اضافه کرد: بیمه سلامت در 
حوزه دارویی نیز کوشیده است با کاهش معوقات بخش قابل توجهی از طلب داروخانه ها 
و مراکز دارویی و شرکت های دارویی را پرداخت کند. وی ادامه داد: در سال جاری با 

تخصیص انجام شده، مطالبات آذرماه 97 مراکز و موسسات دولتی دانشگاهی و بقیه 
مراکز و موسسات طرف قرارداد نیز به طور متوسط یکماه پرداخت شده است.فخاریان 
قمی در ادامه به لزوم تعامل مثبت اداره کل بیمه سلامت با دانشگاه علوم پزشکی و مراکز 
و موسسات طرف قرارداد استان تاکید کرد و گفت: حاصل این تعامل و هم اندیشی 
باعث شده است که خدمات حوزه سلامت بدون توقف و در بهترین شکل ممکن در 
قم به بیماران و بیمه شده گان ارائه شود.172 پزشک عمومی، 128 پزشک متخصص، 
26 پزشک فوق متخصص، هشت فلوشیپ، 142 داروخانه، 24 آزمایشگاه، 34 مرکز 
فیزیوتراپی، 6 مرکز جراحی محدود، 10 بیمارستان، 19 مرکز تصویربرداری، یک مرکز 
رادیوتراپی، 28 داندانپزشک، 14 درمانگاه خصوصی، 2 درمانگاه دولتی دانشگاهی، هشت 
درمانگاه تخصصی، سه درمانگاه دولتی غیردانشگاهی، 12 درمانگاه خیریه و هفت مرکز 

ترک اعتیاد مراکز طرف قرارداد بیمه سلامت قم می باشد.
سازمان بیمه سلامت ایران در قالب پنج صندوق کارمندی، سایر اقشار، بیمه سلامت 

همگانی، بیمه ایرانیان و روستاییان، متقاضیان را تحت پوشش قرار داده است.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم  خبرداد

پرداخت 174میلیارد ریال مطالبات مراکزدرمانی قم

نامحـرمانه

دریـچه

تغییر نام پارلمان اصلاحات به »مجمع عالی اصلاح طلبان« 
عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات درباره حزبی یا ائتلافی بودن پارلمان اصلاحات، گفت: در 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات قرار شد این تشکل جدید به شکل ائتلافی ثبت شود و نام آن به 
مجمع عالی اصلاح طلبان تغییر کند.سعید نورمحمدی افزود: در تبصره ماده 13 قانون نحوه فعالیت 
احزاب و گروه های سیاسی که به تصویب مجلس و شورای نگهبان رسیده، ثبت ائتلاف احزاب تحت 
عنوان »جبهه« پیش بینی شده است که بر همین اساس احزاب درخواست ثبت را به وزارت کشور 
می دهند. وی درباره ساختار و شمار اعضای پارلمان اصلاحات توضیح داد: در صورت تاسیس مجمع 
عالی یا همان پارلمان، ماموریت شورای عالی اصلاح طلبان تمام می شود. »محمد رضا عارف« هم 
چندین بار این را گفته، اما مساله این است که مجمع عالی چقدر بتواند فراگیر باشد و کل جریان 
اصلاحات را نمایندگی کند. در حال حاضر هم آیین نامه آن در حال بررسی هست و نهایی نشده 
است. وی خاطرنشان کرد: فکر می کنم مجمع عالی )پارلمان( اصلاح طلبان برای تشکیل، دو مانع 
پیش روی خود دارد که باید به نحوی آن را حل کند و در صورت رفع نشدن این دو مساله، تشکیل 
پارلمان به اما و اگر کشیده خواهد شد.عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات افزود: مساله نخست 
تبعیض حقوقی است که اصلاح طلبان با آن مواجه هستند. در شرایطی که رقیب آنها تحت عنوان 
جمنا )جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی( امکان برگزاری نشست و تصمیم گیری در مورد 
انتخابات و مسائل سیاسی را دارد و افرادی که عضو هیچ حزبی نیستند به راحتی در نشست ها 

و تصمیم گیری هایشان شرکت می کنند، اصلاح طلبان با نوعی تبعیض حقوقی مواجه هستند.

قیمت حامل های انرژی افزایش نمی یابد
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: قیمت های حامل های انرژی مانند بنزین 
در زمان حاضر افزایش نخواهد یافت.محمد خالدی سردشتی فزود: با توجه به شرایط اقتصادی و تورم 
بالا، آزادسازی قیمت های حامل های انرژی امکان پذیر نیست.به گفته وی، در زمینه قیمت های 
حامل های انرژی مباحث مختلفی در کمیسیون مطرح می شود که طرح اختصاص بنزین برای هر 
نفر در کمیسیون انرژی از سوی اعضا رد شد.وی با بیان اینکه نظرات کارشناسی همواره مورد بحث و 
بررسی قرار می گیرد، تصریح کرد: با این حال یک روز باید قیمت انرژی در ایران استانداردسازی شود، 
زیرا استانداردسازی قمیت حامل های انرژی از جمله بنزین باعث صرفه جویی در مصرف می شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به وجود یارانه پنهان در حامل های سوخت 
گفت: یارانه پنهان یک خانواده مرفه بالای 100 میلیون ریال اعلام شده است.خالدی یادآور شد: با 
استانداردسازی قیمت حامل های انرژی از قاچاق سوخت جلوگیری می شود و حتی می توان در این 
زمینه صادرات داشت.بگفته وی، اکنون قیمت گاز با بنزین یکی است و تا زمانی که قیمت بنزین و 
گاز یکی باشد، استفاده از بنزین بیشتر خواهد بود.خالدی با بیان اینکه منافع آزادسازی قیمت حامل 
های انرژی بیش از زمان کنونی است، افزود: شرایط کنونی جامعه و وضع اقتصادی اجازه افزایش 
قیمت حامل های انرژی را نمی دهد و از 3 سال گذشته تاکنون قیمت بنزین تغییری نکرده است. 

قتل یک طلبه به ضرب گلوله در همدان 
فرمانده انتظامی استان همدان از قتل یک طلبه در همدان خبر داد و گفت: یک روحانی 46 
ساله در همدان به ضرب گلوله به قتل رسیده است.ظهر دیروز یک طلبه در حوالی مدرسه آخوند 
همدان توسط فردی مورد سو قصد قرار گرفت که به گفته شاهدان عینی این طلبه به ضرب گلوله 
کشته شده است.در همین خصوص فرمانده انتظامی استان همدان با بیان اینکه سرنشینان یک 
خودروی سواری 206 در محله آخوند همدان با شلیک دو گلوله به سمت یک روحانی 46 ساله، 
او را به قتل رساندند، گفت: هنگام عبور این طلبه، یکی از سرنشینان خودروی 206 پیاده شده و با 
شلیک دو گلوله به سوی این طلبه باعث مرگ وی شده است. فرمانده انتظامی استان همدان با اشاره 
به اینکه قاتل پس از تیراندازی از محل قتل متواری شده بود، افزود: پلیس با اجرای طرح مهار قاتل 
را شناسایی کرد.سردار کامرانی صالح با بیان اینکه ضارب از روی اطلاعات پلاک خودرو شناسایی 
شده است و تلاش برای دستگیری وی ادامه دارد، گفت: البته قاتل در صفحه اینستاگرام خود نیز به 

قتل این طلبه اعتراف کرده است.

هیچ درخواستی برای مذاکره با آمریکا در کار نیست 
سخنگوی وزارت امور خارجه با اعلام اینکه هیچ درخواستی برای مذاکره با آمریکا در کار نیست، 
گفت: هیچگونه مذاکره ای هم جز در بحث حج بین ایران و عربستان در جریان نیست.سید عباس 
موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در پاسخ به پرسش خبرنگاران در خصوص ادعای 
برخی رسانه های خارجی مبنی بر درخواست ایران برای مذاکره با آمریکا و آغاز مذاکرات ایران و 
عربستان سعودی، این ادعا ها را بی اساس و نادرست خواند و تاکید کرد: هیچ درخواستی برای مذاکره 
با آمریکا در کار نیست و در مورد عربستان جز در مسائل و موضوعات مربوط به حج که با توافق از 
مسائل و روابط سیاسی دو کشور جدا شده است، هیچگونه مذاکره ای در هیچ حوزه دیگری بین دو 

کشور در جریان نیست. 

علت فوت تماشاگر بازی پرسپولیس- سپاهان 
رئیس اورژانس تهران درباره فرد فوت شده در جریان بازی تیم های سپاهان - پرسپولیس در 
ورزشگاه آزادی توضیح داد.رئیس اورژانس تهران، درباره فوت یک نفر در ورزشگاه آزادی گفت: یک 
جوان 33 ساله به دلیل سوءمصرف مواد مخدر دچار ایست قلبی-تنفسی شد و جان خود را از دست 
می دهد و هیچ ارتباطی به درگیری ها بین طرفداران دو تیم پرسپولیس و سپاهان ندارد. صابریان 
درباره حواشی مسابقه فوتبال بین دو تیم سپاهان و پرسپولیس و خدمات ارائه شده اورژانس توضیح 
داد: متأسفانه از زمان آغاز این مسابقه زد و خورد هایی بین طرفداران هر دو تیم سپاهان و پرسپولیس 
صورت گرفت که طی آن 29۵ نفر به نیرو های اورژانس مستقر در ورزشگاه آزادی مراجعه کرده اند 

که 2۵0 نفر به صورت سرپایی و 4۵ نفر به مرکز درمانی انتقال یافتند.

سکته یکی از محکومان بانک سرمایه تایید شد 
 رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور گفت: تاکنون سکته یک نفر از سه محکوم پرونده بانک 
سرمایه تایید شده و مدارک پزشکی دو نفر دیگر در دست بررسی است. شجاعی روز شنبه با اعلام 
این خبر اظهار داشت: نتیجه پزشکی قانونی در مورد یک نفر از اعضای هیات مدیره سابق بانک 
سرمایه به مراجع قضایی اعلام شده است.بنابر حکم قاضی مسعودی مقام، علی بخشایش، پرویز 
کاظمی و محمدرضا توسلی به 20 سال حبس، تحمل 74 ضربه شلاق در انظار عمومی و محرومیت 
دائم از مشاغل دولتی محکوم شدند و حکم صادره در 27 اسفند سال گذشته به آنان ابلاغ شد. 
رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی هفته گذشته درباره اجرای حکم سه نفر از مدیران 
سابق بانک سرمایه گفت: زمانی که هر سه متهم این پرونده برای اجرای حکم احضار شدند، نمی دانم 
چرا هر سه نفر همزمان سکته کردند و در بیمارستان بستری شدند و ما از پزشکی قانونی خواستیم 

موضوع را بررسی کند.

یادداشت های شهر سیل زده)1(
محمد خامه یار

صبح روز سیزدهم فروردین از گرگان به طرف پل دختر حرکت می کنیم. نمی دانستم در ورودی 
و خروجی شهرهای شمال با ترافیک سنگین مواجه می شویم. خستگی چند روز کار و تلاش و تردد 
بین شهرهای آق قلا و گرگان و گمیشان و دیدن وضعیت زندگی مردم و حضور در جلسات مختلف و 
امداد رسانی به مردم واقعا خسته کننده بود. ترافیک سنگین به دلیل پایان تعطیلات نوروزی برای ما 
که عجله حضور در پل دختر را داریم کلافه کننده است. چند ساعتی بیش از آنچه برنامه ریزی کرده 
ایم عقب افتاده ایم و برای جبران این معطلی چاره ای جز این نیست تا زمان و فرصت استراحت و  
توقف راه کوتاه را با ادامه مسیر  جبران کنیم. چند روزی است از خانه و اهل و عیال فاصله گرفته ایم 
و ایام عید را به دور از خانه و کاشانه به سر برده ایم و با همه دلتنگی ها بدون آنکه وارد قم شویم از 
دروازه شهر عبور می کنیم تا زودتر خود را به پل دختر برسانیم.  در طول مسیر که با دوستانم همراه 
هستم دائم با افراد خیر تماس می گیریم تا بتوانیم با کمک آنان آذوقه ای را آماده کنیم. نتیجه این 
تلاش خرید و تهیه یک کامیون مواد غذایی، آب، نان و خشکبار است که چند ساعت بعد از حضور 

ما وارد پل دختر می شود.
ساعت هشت صبح چهاردهم فروردین 1398 وارد شهر سیل زده پل دختر  می شویم. شهر 
هنوز در خواب نیمه عمیق فرو رفته است. نیروهای امدادی در شهر  رفت و آمد دارند و انگار غبار غم 
و اندوه از در و دیوار شهر می بارد. تلفن همراه خط نمی دهد. آب شهر قطع است. چرخی در شهر 
می زنیم. عمق فاجعه در آن سوی شهر دیده می شود. قسمتی از یکی از دو پل اصلی شهر را آب با 
خود برده است. دیواره های ضخیم و بلند رودخانه را آب باد برده و این امر موجب سرازیر شدن آب 
به طرف شهر شده است. دیدن این صحنه که ساختمان های نیمه ویرانی را بر جای گذاشته است 
پاهایم را سست و بی رمق می کند. در روز حادثه ارتفاع آب چند متری هم به بالاتر از پل ها رسیده 
است و این را می شود از آثار و علایم آن فهمید. ارتفاع گل و لای در آن سوی شهر به بیش از دو و 
نیم متر می رسد و بسیاری از ساختمان ها را در خود مدفون کرده است. عزم و اراده ام بر ماندن و 
استقرار در مکانی برای خدمت رسانی است. در این سوی شهر در گوشه ترمینال که از گرد و غبار 
خبری نیست و آلودگی کمتری برخوردار است بساط صبحانه را به پا می کنیم و از رفقا برای داشتن 
مکان و سرپناهی استمداد می گیریم. سر و کله برخی پل دختری ها به همین تماس ها پیدا می 
شود و راهنمای ما می شوند تا چند جا را مورد بازدید قرار دهیم. مجتمع فرهنگی ارشاد، منازل آنان 
و .... اما حوزه علمیه خواهران که به نام حضرت زهرا)س( مرین شده بهترین مکانی است که به آن 

دل می بندیم و در اختیار قرا می گیرد. 

مسکن این طوری گرون می شهکاریکاتور

عليرضا پاكدل

در راستای اقدامات انجام شده و تحقق 
درخواست های اهالی صورت گرفت  

تقدیر و تشکر امام جماعت 
و اهالی شهرک شهید زین الدین

از شهرداری منطقه 4 قم

امام جماعت ، هیئت امناء مسجد حضرت علی ابن ابیطالب )ع(و اهالی 
شهرک شهید زین الدین از شهرداری منطقه4تقدیر کردند.

انجام شده در فروردین ماه  اقدامات  در راستای خدمات رسانی و 
سالجاری  توسط شهرداری منطقه 4 در شهرک شهید زین الدین، امام 
جماعت ، هیت امناء مسجد و اهالی شهرک شهید زین الدین در طی اقدامی 
مردمی با حضور در دفتر شهردار منطقه با ارسال پیام و چاپ بنر از زحمات 

شهردار منطقه و پرسنل مجموعه تقدیر و تشکر به عمل آوردند.
مهندس مهدی اصفهانیان مقدم شهردار منطقه قم ضمن قدردانی و 
ارج نهادن به اقدام انجام شده اهالی از خادمین خود در شهر کریمه اهل 
بیت )س(  متقابلا از صبر و شکیبایی و همکاری عموم مردم با مجموعه 
شهرداری در اجرای  پروژه ها ،خصوصا از  حجت السلام والمسلمین  میر 
صفی امام جماعت ، هیئت امناء مسجد حضرت علی ابن ابیطالب )ع( ، اهالی 

و نماینده  آنان در شهرک شهید زین الدین تقدیر و تشکر نمود.
وی افزود: پیرو دیدار و نشست مردمی شهردار منطقه 4 و رئیس و 
جمعی از  اعضای شورای اسلامی شهر با اهالی شهرک در دیماه سال 97 
در مسجد حضرت علی ابن ابیطالب )ع( و به منظور رسیدگی به درخواست 
های مردمی و بررسی آنها ، نظر به پیش بینی انجام شده و  تامین بودجه 
سال 98 ، تکمیل و احداث بوستان و فضای سبز و نیز روکش آسفالت سطح 

شهرک در فروردین ماه  سال 98 انجام شد.
شهردار منطقه4 بیان کرد : اجرای  پروژه توزیع و پخش آسفالت  به 
مساحت  1۵000 متر مربع  و با هزینه ای بالغ بر 6میلیارد و ۵00میلیون 
ریال در شهرک شهید زین الدین اجرا و در کنار این پروژه اجرا و بهره برداری 
از بوستان  شهید زین الدین در شهرک  و نیز  بوستان محله ای در خیابان 
شهید ربانی نژاد از اقدامات شهرداری منطقه در شهرک شهید زین الدین در 
راستای ارتقاء کیفیت محیط زیست شهری می باشد که در حال اجرا و ان 

شاءالله در آینده نزدیک به بهره برداری خواهد رسید.
وی  در ادامه خدمات رسانی مطلوب در حداقل زمان ممکن ضمن 
رعایت شاخص های کمی و کیفی در سطح منطقه را از اهداف مدیریتی 
خود و مجموعه شهرداری عنوان نمود و با تاکید بر الگو قرار دادن 
فرمایشات مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم انقلاب در خصوص 
اقدامات جهادی و خدمت رسانی به مردم  خاطرنشان کرد : با پیش بینی 
نیاز ها و اولویت ها  و تمهیدات لازم  در صدد مرتفع نمودن آنان و امورات 
مربوطه  اقدامات لازم را انجام خواهیم داد و  از هیچ تلاش و کوششی 

دریغ نخواهیم کرد.

دادستان قم  مطرح کرد

علت 59 درصد طلاق ها در قم 
 دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به بررسی های دلائل طلاق در 
استان قم گفت: مهم ترین دلائل طلاق در قم عدم موفقیت زوجین در نحوه 

ارتباط با یکدیگر است.
مهدی کاهه ظهر شنبه در نخستین جلسه ستاد ساماندهی امور 
جوانان که در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، بیان 
کرد: بر اساس مطالعات انجام شده بین دو نهاد بهزیستی و دادگستری 
که اخیراً صورت گرفته مشخص شده نگرش بانوان در 4 منطقه قم در 
مورد طلاق مثبت بوده و باید برای این مهم مطالعات و پژوهش های 

دقیقی انجام شود.
وی با اشاره به اجرای برنامه هایی برای کاهش طلاق و سازش بین 
زوجین، افزود: »طرح مصلحین« با بهره گیری از 300 روحانی در استان 
قم اجرا شد و از طرح های موفقی بود که در آن یک روحانی موفق شده 
2۵ درصد از زوج هایی که درخواست طلاق داشتند را به سازش منجر و از 

طلاق آن ها پیشگیری کند.
کاهه با بیان اینکه علت ۵9 درصد طلاق ها در قم عدم موفقیت در ارتباط 
بین زوجین است، گفت: طبق این مطالعات بیشترین ازدواج های قم از نوع 
سنتی عنوان شده و فضای مجازی و آسیب های ناشی از آن تا ۵ درصد بر 

زمینه طلاق در استان قم نقش داشته است.

خانواده ایرانی اسلامی بهترین الگو برای خانواده ها
در ادامه این جلسه یکی از اعضای هیئت علمی جامعه المصطفی 
العالمیه با اشاره به تحقیق و پژوهشی که در زمینه دلایل افزایش 
طلاق صورت گرفته است، گفت: در استان قم برای تحقیق ۵ الگویی 
از خانواده های سنتی، حال گذار و خانواده مدرن و یا تجددگرا مورد 
بررسی قرار گرفته است و نحوه سبک زندگی آن ها بررسی قرار گرفت.

علی صفا افزود: خانواده ایرانی اسلامی بهترین الگو برای خانواده ها است 
و به این خانواده برای همه ابعاد زندگی توجه شده و این الگو باید در بین 

خانواده های امروزی و جامعه ترویج شود.
به گفته این محقق، طبق مطالعات انجام شده در استان قم، اخلاق 
نامناسب برای معاشرت، مشکلات روابط زناشویی و عدم آگاهی از مسائل 
مرتبط به زندگی مشترک و نیازهای عاطفی زوجین و هم چنین وجود 
روابط نامشروع خارج از خانواده و ناباروری، فقر و بیکاری و داشتن ازدواج 

اجباری مهم ترین دلایل طلاق بررسی شده است.

مدیر دفتر مدیریت مصرف آبفای استان خبر داد:

نصب تجهیزات کاهنده مصرف آب 
در مدارس، مساجد و ادارات قم

مدیر دفتر مدیریت مصرف و مطالعات کاهش آب بدون درآمد از نصب 
4600 ابزار و تجهیزات کاهنده مصرف در مدارس و ادارات استان خبر داد 
و گفت: به زودی 9 هزار قطعه کاهنده مصرف دیگر نیز در مساجد و سایر 

مدارس نصب می شود.
مهندس حسن فرمانی انتظام موضوع آب را یکی از چالش های اصلی 
جهان و ایران دانست و گفت: یکی از مهم ترین راهکارها مقابله با این چالش، 
مدیریت مصرف و تقاضا با هدف پاسخگویی به نیازهای آبی از طریق افزایش 

بهره وری و استفاده در مصرف صحیح و بهینه از آب است.
وی استفاده از تجهیزات کاهنده مصرف و اصلاح تأسیسات و تجهیزات 
ساختمان ها را از جمله موثرترین روش ها برای مدیریت مصرف آب عنوان 
کرد و افزود: در همین راستا شرکت آب و فاضلاب استان قم از سال گذشته 
نصب شیرآلات و تجهیزات کاهنده مصرف آب در مراکز عمومی را در 

دستور کار خود قرار داد.
مدیر دفتر مدیریت مصرف و مطالعات کاهش آب بدون درآمد از نصب 
بیش از 600 پرلاتور)آبفشان( و شیر اهرمی در مدارس ابتدایی و متوسطه با 
همکاری آموزش و پرورش استان خبر داد و گفت: 4 هزار پرلاتور نیز سال 
گذشته با همکاری استانداری و یکی از شرکت تولیدکننده داخلی در ادارات 

استان نصب شد.
وی در ادامه با بیان اینکه نصب 9 هزار قطعه کاهنده مصرف در مساجد 
و دیگر مدارس استان نیز در دستور کار آبفای استان قرار دارد، اظهار داشت: 
قرار است این قطعات کاهنده با همکاری مدیران مدارس ضمن آموزش 
مقدماتی به دانش آموزان در خصوص مدیریت مصرف و ابزارهای کاهنده 

مصرف نصب شود.

اخبــار

استاندار قم با تاکید بر لزوم مسئولیت 
استان  مختلف  های  دستگاه  پذیری 
اگر  امور جوانان، گفت:  برای ساماندهی 
دستگاه های اجرایی هیچ سهمی در این 
زمینه نداشته باشند، حضور آنها در جلسه 
ساماندهی امور جوانان ضرورتی ندارد و تنها 

اتلاف وقت است.
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه 
ستاد ساماندهی امور جوانان در سالن امام 
جواد)ع( استانداری افزود: رویکرد تمام این 
جلسه ها باید بر اساس برنامه ریزی های 
علمیاتی با استفاده از خروجی پژوهش های 
دانشگاهی باشد تا با برنامه ریزی و چشم 
انداز ترسیم شده، سهم و برنامه دستگاه 
برای تحقق این برنامه ها تعیین شود.وی 
با اعلام حمایت از مطالعات دانشگاهی در 
زمینه طلاق و آسیب های اجتماعی گفت: 
نیازمند برنامه عملیاتی برای کاهش طلاق 
در استان هستیم و این مطالعات در صورتی 
اثرگذار است که منجر به برنامه اجرایی 
شود. سرمست اضافه کرد: باید از ظرفیت 
دانشگاه های استان برای شناسی مهمترین 
آسیب های اجتماعی و ریشه های آن ها 
و ارائه راهکارهای عملیاتی در این زمینه 
بهره برد.وی با تاکید بر ضرورت استفاده از 
جوانان و اعضای مجمع مشورتی در جلسه 
ستاد ساماندهی امور جوانان گفت: ازدواج، 
فراغت،  اوقات  مسکن،  اشتغال،  طلاق، 
مسائل علمی و هویتی از جمله امور جوانان 
است که باید تمام این موضوع ها در دستور 
کار این ستاد قرار گیرد.وی اولویت بندی 
دغدغه های جوانان را مورد تاکید قرار داد و 
افزود: مخاطب اصلی بیانیه گام دوم انقلاب 
جوانان هستند و در این بیانیه هفت توصیه 
خطاب به جوانان تبیین شده است که باید 
تمام این رهنمودها با حضور این قشر از 
جامعه مورد ارزیابی قرار گیرد و تبدیل به 

برنامه عملیاتی شود.
*  میانگین پرداخت وام ازدواج در 

قم بیش از 95 درصد است
بانک  هماهنگی  کمیسیون  رئیس 
های قم  نیز در این جلسه با اشاره به آمار 
پرداختی تسهیلات ازدواج جوانان گفت: 
میانگین پرداختی این تسهیلات در استان 
از میانگین کشوری 2 دهم درصد بیشتر 
با  و در حدود 9۵ درصد است.غلامرضا 
مقایسه تسهیلات پرداخت شده بانک های 

استان در سال های 96 و 97 افزود: تعداد 
افراد ثبت نام شده در سال 97 نسبت به 
سال 96، 8.6 دهم درصد کاهش و از نظر 
اعتبار 37 درصد افزایش یافته است.وی با 
اشاره به اقدام بانک مرکزی برای ساماندهی 
پرداخت وام های ازدواج به جوانان گفت: 
بانک  این  توسط  متمرکز  سامانه  ایحاد 
موجب شده تا تسهیلات ازدواج به نحو قابل 
توجهی ساماندهی شود.اسکندری اظهار 
داشت: 13 هزار و 481 متقاضی تسهیلات 
ازدواج در سال 96 در قم وجود داشت 
که اعتبار درنظر گرفته شده برای آنها 14 
میلیارد و 380 میلیون ریال بود که این آمار 
در سال 97 از نظر تعداد به 12 هزار و 310 
تن کاهش و از لحاظ مبلغ پرداختی به 19 

میلیارد و 760 میلیون ریال افزایش یافت.
* مشکلی برای پرداخت تسهیلات 

ازدواج در استان وجود ندارد 
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری قم نیز با بیان اینکه ۵7 درصد 
سه  توسط  استان  در  ازدواج  تسهیلات 
بانک پرداخت شده است گفت: 8۵ درصد 
از متقاضیان تاکنون موفق به دریافت وام 
شده اند که 1۵ درصد نیز در حال تکمیل 
مدارک خود هستند.مجید آوری فرد با بیان 
اینکه سهم تعیین شده بر اساس اعتبار بانک 
ها در شبکه و توسط بانک مرکزی تعیین 
می شود، تاکید کرد: هیچ مشکلی برای 
پرداخت منابع مورد نیاز تسهیلات ازدواج 
در استان وجود ندارد و تاکنون شکایتی نیز 

در این زمینه وجود نداشته است.
وی با بیان اینکه هشت بانک قم بیش 
از 9۵ درصد تسهیلات ازدواج جوانان را در 
استان پرداخت کرده اند، ادامه داد: به دلیل 
اینکه سهمیه بانک ها برای پرداخت وام 

ازدواج توسط بانک مرکزی تعیین می شود، 
بانک هایی که تعداد وام کمتری پرداخت 

کرده اند ناشی از کم کاری آنها نیست.
های  آسیب  قم  دانشگاهی  مراکز   *

اجتماعی را ریشه یابی کنند
نماینده قم درمجلس شورای اسلامی  
و  دانشگاهی  ازمراکز  این جلسه  در  نیز 
تحقیقاتی این استان خواست برنامه های 
مطالعاتی در خصوص ریشه های آسیب 
های اجتماعی بویژه طلاق را انجام دهند.

مجتبی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
ذوالنوری افزود: همچنین این مراکز باید 
راهبردها و برنامه های عملیاتی برای مقابله 
باآسیب های اجتماعی را به مسئولان ارائه 
دهند.وی با تاکید بر ضرورت توجه به ریشه 
های طلاق گفت: فضای مجازی آسیب 
های اجتماعی و طلاق را در جامعه دامن 
زده و هیچ محدودیتی در این زمینه ایجاد 
نشده است.وی با بیان اینکه میدان فاسد 
شدن جوانان با رها سازی فضامجازی باز نگه 
داشته شده است، افزود: همه زمینه های 
انحراف جوانان را در جامعه آماده کرده بعد 
به دنبال کاهش طلاق هستیم.ذوالنوری با 
بیان اینکه برخی مشکلات ناشی از فضای 
مجازی شرم آور است و شاهد خیانت های 
گسترده زوجین به همدیگر ناشی از این 
فضا هستیم اظهار داشت: نباید برای کاهش 
طلاق به معلول ها توجه و از ریشه های 

واقعی آن غفلت شود.
* انتقاد از سخت گیری بانک ها 

برای پرداخت تسهیلات بانکی 
احمد امیر آبادی دیگر نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این 
جلسه با تقدیر از تلاش های صورت گرفته 
برای پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان در 

استان گفت: کمیسیون تلفیق مجلس 
جوانان  ازدواج  وام  برای  اسلامی  شورای 
در سال جاری تصمیم های خوبی گرفته 
است که این امر را تسهیل می کند.وی 
افزود: افزایش وام ازدواج از 1۵ میلیون به 
30 میلیون تومان و در نظر گرفتن یارانه به 
عنوان ضمانت بانکی به شرط نداشتن چک 
برگشتی از جمله تصمیم های کمیسیون 
تلفیق مجلس شورای اسلامی برای تسهیل 
ازدواج جوانان است.وی با انتقاد از برخی 
پرداخت  برای  ها  بانک  گیری  سخت 
ضمانت  داشت:  اظهار  بانکی  تسهیلات 
بانکی از جمله موانع پیش پای جوانان برای 
گرفتن وام ازدواج است که برخی بانک 
ها با سخت گیری، موانعی در پرداخت 
تسهیلات ازدواج جوانان ایجاد می کنند که 

باید این موضوع برطرف شود.
اجرایی  های  برنامه  واگذاری   *

دستگاه های مختلف به سمن ها م
عاون فرهنگی وامور جوانان اداره کل 
ورزش و جوانان قم، نیز در این جلسه، 
توسعه مشارکت های اجتماعی جوانان را 
مورد تاکید قرار داد و گفت: بیش از ۵0 
سمن در این استان مجوز گرفته اند که 
تاکنون 3۵ طرح از آنها در حوزه نشاط 
اجتماعی ، تغییر نگرش جوانان به اشتغال، 
مسائل فرهنگی و قرآنی و خانواده ها مورد 
حمایت مالی قرار گرفته است.روح الله 
رمضانی با تاکید بر لزوم واگذاری برنامه 
به  مختلف  های  دستگاه  اجرایی  های 
سمن ها گفت: به منظور توسعه مشارکت 
های اجتماعی جوانان پیشنهاد می شود 
برنامه های کاری و اقدام های اجرایی هر 
دستگاه که قابل واگذاری است به سمن ها 
و جوانان داوطلب واگذار شود.وی با اشاره 
به ظرفیت های سازمان های مردم نهاد 
قم، گفت: 2 سمن از ۵ سمن برتر کشور 
متعلق به قم است که این ناشی از ظرفیت 
بالای سمن های استان است.وی رونمایی 
از سامانه آموزش مجازی ازدواج و خانواده 
استان را مورد اشاره قرار داد و افزود: این 
سامانه در راستای آموزش به جوانان و 
خانواده ها از طریق بستر فضای مجازی 
توسط یکی از سمن های استان طراحی و 

اجرا شده است.
در این جلسه، سامانه آموزش مجازی 

ازدواج و خانواده استان قم رونمایی شد. 

استاندار قم:

دستگاههای اجرایی درساماندهی امور جوانان مسئولیت پذیر باشند

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم گفت: در مجموع بیش از ۵00 
سازه آبخیزداری در استان قم وجود دارد.

 سید محمد تقی سجادی گفت: در 
استان قم رودخانه دائمی وجود ندارد بلکه 
عمدتاً رودخانه ها فصلی و دارای حاشیه ای 
شنی هستند.وی افزود: بخاطر خشکسالی 
شدیدی که طی چندین سال گذشته 
استان قم با آن مواجه بود، آبخیزداری قم 
تصمیم به کاشت برخی گونه های مقاوم 
در مساحت بسیار گسترده گرفت تا هم 
جلوی گرد و غبار گرفته شود و هم به 

نوعی سبب پر شدن سفره های زیر زمینی 
گردد.سجادی یادآور شد: سیستم آبخوان 
داری و تغذیه مصنوعی طغرود وابسته 
به مرکز تحقیقات، یکی از 10 ایستگاه 
تحقیقاتی کشور است که در دهه 70 به 
بهره برداری رسیده است و کارکرد بسیار 
مناسبی برای زمین های پایین دست دارد.

مدیرکل منابع طبیعی استان قم نبود 
پوشش گیاهی، مدت و شدت باران و 
شکل رودخانه را از عوامل انحراف سیل 
قلمداد کرد و گفت: این عوامل موجب 
ایجاد تخریب مسیر روبروی خود می شوند 

برابر  باشد 30   آلود  اگر  آب هم گل  و 
قدرت تخریب را نسبت به آب زلال بالا 
می برد.سجادی تصریح کرد: اصلی ترین 
وظیفه آبخیزداری ساماندهی و مدیریت 
منابع آب است، یعنی مکان هایی که در 
آن احتمال سیل وجود دارد شناسایی 
و با ایجاد یک  بند به اقتضای شرایط آن 
قسمت، سرعت حرکت آب کاهش داده 
شود.وی خاطرنشان کرد: هفت سیستم 
تغذیه پخش سیلاب در قم وجود دارد، 
باقرآباد، دستجرد، چاله گنبد، قباد بزن، 
خرم آباد )سلفچگان( و دو سیستم در 

طغرود، عمده کارکرد این بندها تغذیه 
مصنوعی است و به معنای واقعی پخش 
سیلاب هنوز در قم کارکرد نداشته است.

وی یادآور شد: برخی از بندهای موجود 
در قم  از نوع بندهای خاکی هستند که دو 
ویژگی دارند؛ یا برای ذخیره آب در حجم 
محدود احداث می شوند و یا برای کنترل 
سیلاب، نمونه این گونه بندها پنج بند 
در پردیسان احداث شده و در قم بالای 
20  بند خاکی ساخته شده است.وی در 
پایان گفت: در مجموع بیش از ۵00 سازه 

آبخیزداری در استان قم وجود دارد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد

وجود بیش از 5۰۰ سازه آبخیزداری در قم

معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار قم گفت: تصمیمی که در شورای ترافیک اتخاذ 
شده این است که میدان ها و تقاطع های سطح شهر به ندرت به صورت کامل مسدود 

شوند و حتی الامکان بسته شدن آن ها به صورت موقت انجام شود.
 عباس ذاکریان  اظهار کرد: تصمیمی که در شورای ترافیک اتخاذشده این است که 
میدان ها و تقاطع های سطح شهر به ندرت به صورت کامل مسدود شوند و حتی الامکان 
بسته شدن آن ها به صورت موقت انجام شود.وی ادامه داد: برخی میدان ها در سطح شهر 
هستند که در طول 24 ساعت بیشتر از 20 تا 22 ساعت به سهولت در آن ها تردد صورت 

می گیرد و در همان چندساعتی که پیک ترافیکی دارند به صورت موقت بسته می شوند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: به عنوان نمونه میدان جهاد فقط در 
ساعات پیک با مانع موقت بسته می شود و در سایر ساعات قابل استفاده است و تردد 
در آن به صورت کامل جریان دارد.ذاکریان با اشاره به اینکه در برخی نقاط ترافیک واقعاً 
آزاردهنده است و با ایجاد دوربرگردان تداخل حل شده و ترافیک روان تر می شود، ابراز کرد: 
تصمیم گیری در خصوص بسته شدن موقت یا دائم میدان ها و تقاطع در شورای ترافیک 

استان که نمایندگان دستگاه های مربوطه در آن شرکت می کنند صورت می گیرد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار قم :

ایجاد دوربرگردان در شهر کارشناسی شده است


